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VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
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✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.
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SLOVO STAROSTY
Vážení občané,

dovolte mi na úvod několik slov k události, která mě v posled-
ních týdnech velmi zaměstnala. Při druhém kole senátních voleb 
jsem bohužel dopustil využití místního rozhlasu k podpoře 
jednoho z kandidátů. Ač jsem jednal s přesvědčením, že neporu-
šuji žádná pravidla, ukázalo se, že jsem se mýlil. Chyby se stávají 
a já jsem se za ni osobně omluvil nejen druhému kandidátovi, ale 
omlouvám se tímto i vám. Ve věci jsem ještě v rámci volebního 
víkendu z vlastní vůle podal vysvětlení na Policii ČR, které bylo po-
rušení zákona oznámeno. Může vás ale uklidnit, že proti mé osobě 
ani proti našemu městu není v tuto chvíli vedeno žádné sankční 
řízení. Tato zkušenost mi dala mnoho k zamyšlení, a přestože mi 
způsobila několik bezesných nocí, vnímám ji jako poučení a zpět-
nou vazbu pro další práci ve funkci starosty. Velmi mě v této věci 
zklamal přístup médií, a to napříč spektrem, kdy se vesměs žádný 
z novinářů neobtěžoval podat informace tak, jak jsem je v dobrém 
dával, a všechny články či reportáže se snažily poskládat mozaiku 
příběhu jako senzaci, bez ohledu na to, že se z mé strany jednalo 
o neúmyslně způsobené pochybení. Ingnorantia iuris nocet, nemi-
mem excusat – to je citát, který mám v kanceláři na nástěnce, abych 
věděl, že je třeba být stále ve střehu, neboť i na tomto případu se 
potvrdilo, jak neznalost práva škodí a neomlouvá. Přesto vás pokor-
ně žádám o prominutí a pochopení.

Naštěstí přinesl uplynulý měsíc i řadu pozitivních jednání,  
o kterých vás chci nyní informovat. Měl jsem například příležitost 
se zúčastnit odborné exkurze do České Kamenice, kde jsme se spo-
lečně se starosty měst a obcí z Broumovska mohli inspirovat pří-
klady dobré praxe v oblasti energetiky. S potěšením jsem zjistil, 
že naše město je na správné cestě. Díky projektům, které jsme již 
realizovali, kam patří např. výměna veřejného osvětlení, výmě-
na osvětlení ve školách, výměna kotlů v ZŠ, zateplování objektů  
a výměny oken a dveří, šetříme významné množství energií a tím 
i peníze, které můžeme investovat zpět do rozvoje našeho města. 
Kromě toho jsme se dozvěděli cenné informace o komunitní ener-
getice, která by mohla přinést ještě větší úspory a soběstačnost  
v budoucnosti.

Další důležitou událostí, které jsem se zúčastnil, byl seminář za-
měřený na hodnocení a odměňování ředitelů škol. Pan Miroslav 
Hřebecký, který tento seminář, pořádaný pod hlavičkou Místního 
akčního plánu pro vzdělávání, nám poskytl velmi cenné poznatky, 
které nám pomohou při přípravě nového systému, jenž plánujeme 
zavést od nového roku. Jsem přesvědčen, že kvalitní a spravedlivé 
odměňování našich ředitelů přispěje k tomu, aby se naše školy na-
dále rozvíjely, a aby byly místem, kam naše děti chodí rády, se zá-
jmem a chutí po nových poznatcích.

Tradiční Snídaně pro starosty, pořádaná naší MAS Stolové 
hory, které jsem se spolu s místostarostou Radkem Starým zúčast-
nil, byla pak v polovině října skvělou příležitostí k setkání s kolegy 
z dalších obcí našeho regionu. Diskutovali jsme o mnoha zajíma-
vých tématech, včetně využití umělé inteligence při administrativní 
práci a také o možnostech získání dotací, které by mohly posunout 
naše projekty kupředu. Tento typ setkání je pro mě vždy oboha-
cující, protože sdílení zkušeností a nápadů nám pomáhá zlepšovat 
práci v našich obcích.

Navazující jednání s kolegy z energetického společenství 
Enerkom Stolové hory se neslo v podobném duchu, a zde jsme 
se zaměřili na další kroky v přípravě komunitní energetiky. Těším 
se na realizaci projektu, na který jsme obdrželi dotaci, a věřím, že 
nám pomůže dosáhnout regionální energetické soběstačnosti, což 
je cíl, ke kterému se chceme dlouhodobě ubírat. Nyní před námi 
stojí řada úkolů, kdy na jedné straně musíme vyhodnotit stávající 
zdroje, které mají potenciál, být zapojeny do projektu na straně vý-
roby, ale zhodnotit i možnosti pro aktuální možnosti odběru. V tuto 
chvíli bude výroba primárně založena na sluneční energii, která, jak 
víme, bývá primárně vyráběna v období, kdy není tak velká poptáv-
ka na straně spotřeby. Současně, vedle všech možných způsobů pro 

ukládání energie, budeme nyní analyzovat možný potenciál další 
výroby elektrické energie, kterou by mohly zajišťovat jak bioplyno-
vé, tak např. větrné elektrárny. 

V rámci svého informačního bloku nemohu na tomto místě 
opomenout ani prohlídku našeho koupaliště po skončení sezóny. 
Společně se zástupci Technických služeb, sportovního referenta, 
investičních techniků jsme areál prošli a po zhodnocení stavu ob-
jektů vypracovali plán oprav a údržby koupaliště na rok 2025, 
který zahrnuje řadu vylepšení, aby koupaliště nadále přitahovalo 
návštěvníky a zůstalo oblíbeným místem pro letní odpočinek.

Bylo mi také ctí doprovodit v polovině měsíce října paní Věru 
Plachtovou, dlouholetou ředitelku naší knihovny, do Hradce 
Králové na akci Knihovník roku Královéhradeckého kraje. Paní 
Plachtová byla oceněna za svou obětavou a kvalitní práci, kterou 
věnovala naší knihovně, a já jsem jí na místě za celou její poctivou 
službu veřejně poděkoval.

Co se týče našich investičních projektů, opravy komunikací 
u koupaliště i v Hlavňově bohužel narazily na komplikace, kte-
ré nás mírně zpomalily. I přes tyto překážky ale věřím, že se nám 
podaří dodržet plánované termíny, aby vše bylo dokončeno včas  
a ve vysoké kvalitě. V případě komunikace u koupaliště postup 
prací zpomalilo zjištění neúnosného podloží pod panely; v případě 
Hlavňova pak nutnost koordinace prací s termínem uzavírky ko-
munikace a objížďkovým jízdním řádem, ve spojení s projednáním 
technologického postupu na stavbě. Práce v Hlavňově tak začaly až 
29. 10., nicméně o to rychleji bude nyní firma STRABAG postupovat.

Dne 28. října jsme si v Bezděkových sadech důstojně při-
pomněli výročí vzniku samostatného Československa. Je to dů-
ležitý den v našich dějinách a jsem rád, že jsme ho mohli oslavit 
společně s vámi a se zástupci spolků TS20 – Pláň, Ostrostřelecké 
gardy, Tj Sokol Police nad Metují a skauty.

V listopadu nás čeká několik významných státních svátků  
a pietních akcí, na které vás tímto srdečně zvu. Na našem hřbito-
vě si 2. 11. připomeneme památku zesnulých a následně pak dne 
11. 11. Den veteránů. 17. 11. bude na náměstí připraveno tradičně 
pietní místo pro položení květin, či zapálení svíček. Věřím, že i tyto 
události nám připomenou, jak důležité je udržovat úctu k demokra-
cii, historii a tradicím, které formují naši společnost.

S úctou
J. Škop, starosta

INFORMACE Z RADNICE
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY RADKA STARÉHO
Vážení a milí spoluobčané, 

máme za sebou další měsíc roku 2024 
a je potřeba do nového čísla polického 
měsíčníku shrnout dění na polické radnici  
a v našem městě. 

23. září proběhlo na Bytovém domě pro 
seniory Javor rozloučení s létem, s panem 
starostou jsme velmi rádi přijali pozvá-
ní. Akce to byla velmi zdařilá, klienti naší 
pečovatelské služby si mohli popovídat, 
opéct si špekáček, k dobré náladě jistě při-
spěli pozvaní muzikanti. Pro seniory nejen 
z našeho města byla uspořádána také akce 
Mezinárodní den seniorů, která se konala 
1. 10. na sále Pellyho domů. Mezinárodní 
nebyla tato akce pouze názvem, ale také 
pozvanými seniory a účinkujícími z Polska.  
Akce proběhla v rámci projektu Police ak-
tivní pro všechny. Seniory potěšili žáci 
z naší ZUŠky, pobavilo je taneční uskupeni 
ARTROSA, či mažoretky ze Suchého Dolu, 
nakonec přišel i kouzelník. Jednalo se o akci 
dlouho připravovanou a organizačně nároč-
nou, proto bych velmi rád poděkoval všem, 
co se na ní podíleli. 

Poslední zářijovou sobotu jsem byl po-
zván zástupci Automotoklubu Police n. M. 
na oslavu k 10. výročí od výstavby nového 
objektu AMK. Byť jde o objekt v majetku 
města, je bezplatně dán do výpůjčky spolku 
AMK pro jejich činnost. 

2. 10. jsem jel se zástupci TJ Sokol Police 
n.M do Hradce Králové, kde se konalo pře-
dávání cen Zlatá koruna KHK. Město Police 
nad Metují si dovolilo po konzultaci se zá-
stupci TJ Sokol Police nad Metují navrhnout 
paní Jitku Krásnou, dlouholetou trenérku 
gymnastiky a všestrannosti. Jsme rádi, že 
jsme byli přítomni při předávání ocenění,  
a ještě jednou jí tímto gratulujeme a pře-
jeme jí hodně sil a elánu do další práce 
s mládeží. 

První říjnový pátek jsem využil zaslané 
nabídky Centra architektury KHK a zúčast-
nil se exkurze do Líbeznic a Dolních Břežan. 
Cílem bylo prohlédnout si obce, kde díky 
systematické práci s veřejným prostorem 
vytvořili výrazná lokální centra současné 
architektury. I my se chceme o něco po-
dobného pokusit při výstavbě bytovek či 
budoucích úpravách a rekonstrukcích v na-
šem městě. 

5. 10. jsme s panem starostou přija-
li pozvání od Sboru dobrovolných hasi-
čů v Hlavňově na soutěž o putovní pohár 
v hasičském sportu Imitace zásahu při po-
žáru. Soutěž v Hlavňově je specifická svými 
pravidly, přihlížející mohou shlédnout zá-
sah při požáru již od samotného počátku, tj. 
od příjezdu hasičského družstva. Bylo mi ctí 
předat ocenění vítězným týmům. I přes ne-
příznivou předpověď počasí se akce nako-
nec účastnilo velké množství návštěvníků. 

8. 10. se v Lázních Bělohrad ko-
nalo setkání starostů a místostarostů 
Královéhradeckého kraje. Probrali jsme 

společné problémy, vyměnili si zkušenosti 
a vyslechli si několik zajímavých přednášek 
nejen o finančních opatřeních vhodných 
pro prosperitu obce, ale také o novinkách 
v zadávání veřejných zakázek nebo záko-
nech o odpadech. Velkým tématem byla 
také výměna zkušeností s novým staveb-
ním zákonem.

10. 10. jsem se setkal se zástupci 
Osadního výboru Radešov. Řešili jsme jejich 
připomínky k fungování obce, ale také se 
věnovali možným podnětům, které je třeba 
zahrnout do rozpočtu na rok 2025, který se 
již pomalu začíná tvořit. O podněty jsem po-
žádal i ostatní osadní výbory. 

V sobotu 12. 10. proběhlo v našem 
městě hned několik akcí. Dopoledne se 
konala již tradiční Sběratelská burza, kte-
rou pořádalo Muzeum papírových modelů 
ve spolupráci s Klubem sběratelů Policka. 
Během celého dne se v prostoru Nebíčka 
konal Dual slalom, drakiáda a dlabání dýní. 
Jednalo se o akci náročnou na přípravu  
i na její organizaci, proto mě velmi potěšila 
vysoká návštěvnost, ke které jistě přispělo 
i výborné počasí. Jednalo se zároveň o akci 
s dobrým úmyslem podpořit výdělkem ně-
kterou z obci zasažených povodněmi. I tady 
se sluší poděkovat všem, co se na akci podí-
leli i těm, co přišli a přinesli s sebou nejen 
draka, ale také dobrou náladu. 

14. 10. jsme s panem starostou předá-
vali ocenění výhercům v soutěži Rozkvetlé 
město. Soutěž vyhlásilo město Police nad 
Metují s podporou ZO ČZS Police nad Metují 
s cílem podpořit snahu občanů o zkrášlení 
městského prostoru. 

Těsně před uzávěrkou tohoto čísla 
jsme přijal pozvání na akci pořádanou 
Dobročinným fondem pro pozůstalé, které 
s podporou města uspořádalo taneční zába-
vu ve stylu Hippies. Akce se konala v hos-
tinci v Suchém Dole. Bylo zajištěno výbor-
né občerstvení, proběhly tradiční plesové 
hry, soutěž o nejlepší kostým a nálada byla  
i díky diskžokejovi skvělá. 

Kromě tradičních dotačních a technic-
kých porad proběhlo také jednání pracovní 
skupiny zabývající se bydlením v městských 
bytech. Úkolem členů je vytipovat možné 
nájemníky do právě uvolněných bytů či se 
domluvit na dalším postupu, který zvolíme 
na práci s dlužníky za nájemné, kterých na-
štěstí výrazně ubylo. Často klademe na mis-
ky vah sociální práci a chování města jako 
řádného hospodáře.

S projektantem řešíme v Pěkově rekon-
strukci garáže pro hasičskou techniku tak, 
aby odpovídala dnešním požadavkům. Bylo 
nutné ještě před prvními mrazíky také zajis-
tit drobnou opravu cest tryskovou metodou 
Turbo 5000.Tyto práce byly objednány již 
tradičně u Správy a údržby silnic v jarních 
měsících, bohužel díky technickým problé-
mům a nedostatku jejich času jsme museli 
shánět firmu jinou. Práce tak nakonec pro-
vedli Silnice Nymburk. Za sebe jsem velmi 

rád, že se tyto opravy provedly ještě před 
zimou, po jejím skončení by se jistě zvětšil 
rozsah prací a s tím i finanční náklady. 

Za uplynulé období jsem se také věnoval 
monitoringu škod po povodních. Byť naše 
město téměř neohrozila voda, je spousta 
míst, kterým se v budoucnu budeme mu-
set věnovat a které došly k úhoně ať již vli-
vem zvýšené hladiny ve vodních tocích, tak 
hlavně díky větru. Největším problémem 
je stav starého parku, který je v tuto chvíli 
pro občany uzavřen a opravdu nedoporu-
čujeme vstup do něj. Je zde mnoho vyvrá-
cených stromů, poničené cesty, stromy hro-
zící pádem. Uvědomujeme si ale nutnost co 
nejrychleji průchod uvolnit alespoň v jeho 
části. Firma pana Svobody se tak během 
listopadu pokusí zprůchodnit alespoň tu 
nejméně poničenou horní pěšinu, o průbě-
hu a změnách vás budeme informovat na 
stránkách města. Zmínil jsem téma povod-
ní, sluší se tak poděkovat všem, co se buď 
organizačně nebo svým příspěvkem podíle-
li na vyhlášených sbírkách, nebo se zapojili 
přímo v postižených obcích. Velký dík vám 
všem.

S úctou 
Radek Starý, místostarosta

ROZPIS LÉKAŘŮ
stomatologické služby

listopad 2024
Služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
02.11. a 03. 11.
MUDr. Vlasta Hýblová
Hálkova 367, Náchod 491 428 636
MDDr. Tomáš Hýbl
Hálkova 367, Náchod 491 428 636

09. 11. a 10. 11.
ZNL s.r.o. (MUDr. Lukáš Neoral) 
17. listopadu 291, Police n. Metují 602 333 427 
MUDr. Ludmila Chrásková 
Dr. E. Beneše 191, Jaroměř 491 812 160

16. 11. a 17. 11. 
MUDr. Jan Šnajdr
Náchodská 548, Velké Poříčí 491 482 850
DENTUDO s.r.ol. (MUDr. Ludmila Jánská)
Nemastova 1919, Náchod - Branka 702 125 554

23. 11. a 24. 11. 
MUDr. Jarmila Vokůrková (MUDr. Jarmila Podškubková)  
Větrník 720, Červený Kostelec 491 462 331
MUDr. Irena Lindrová 
Z. Němečka 130, Jaroměř - Josefov 491 813 485

30. 11. a 01. 12.   
MDDr. Milan Hýbl
Hálkova 367, Náchod 491 428 636
MUDr. Semerák – MUDr. Štrasová s.r.o.
Denisovo nábřeží 665, Náchod 491 424 921
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Aukce stavebních pozemků ve Větrné ulici a na Honech
Vážení zájemci o stavební parcelu, 

v současné době byly vyhlášeny na portálu https://aukce.po-
licenm.cz/aukce/ další 4 aukce, které proběhnou během měsíce 
listopadu. Jedná se o pozemky v ulice Větrná a k. ú. Hony. Do aukce 
samotné se může přihlásit pouze registrovaný uživatel, který bude 
mít s městem jako organizátorem uzavřenou Smlouvu a prohlášení 
zájemce o účasti v elektronické aukci. Tento dokument bude vyge-
nerován při registraci, je možné ho poslat poštou, prostřednictvím 

datových schránek, případně donést osobně na úřad v Polici 
nad Metují na podatelnu nebo kanceláří IMŽP. Podmínkou účasti 
je také složení aukční jistoty dle pokynů uvedených u jednotlivých 
aukcí. V případě dotazů jsou na aukčním portálu uvedeny kontak-
ty, kam je možné směřovat svoje dotazy, případně je možné využít 
kontaktní formulář. 

 Bc. Hana Plná, správa majetku

Větrná ulice Pěkov - Hony

MEZINÁRODNÍ DEN SENIORŮ
První říjnový den se v kalendáři sešlo hned několik mezinárod-

ních a světových dnů nejednou. Slaví se mezinárodní den hudby, 
lékařů nebo světový den vegetariánů a cyklistiky.  My jsme v Polici 
nad Metují oslavili Mezinárodní den seniorů. 

Slunečné úterní odpoledne vylákalo na setkání do Pellyho domů 
celkem 126 návštěvníků, pro které byl připraven bohatý program  
a výtečné občerstvení od pana Martina Exnera. Aby byl Mezinárodní 
den seniorů skutečně mezinárodní, přizvali jsme k návštěvě i seni-
ory ze sousedního polského Radkówa a Ścinawky Średnie, kterých 
dorazil celý autobus. 

Program byl zahájen ve 14:00 zdravicí pana místostarosty 
Radka Starého a vzápětí nás potěšily svým vystoupením děti ze ZUŠ 
Police nad Metují. Následovalo vystoupení skupiny ArtRosa - pánů 
tanečníků v seniorském věku, kouzelnické vystoupení mistra magie 
Mr. Carla a na závěr nám předvedly své dovednosti mažoretky ze 
Suchého Dolu. Celým odpolednem nás provedl moderátor pan Jiří 
Trnovský a hudební doprovod zajistila česko-polská hudební sku-
pina The Craic. Pro všechny zúčastněné jsme měli připravený malý 
upomínkový předmět.  

Příjemnou náladu, která se nesla sálem Pellyho domů, podpo-
řili naši dobrovolní pomocníci Věra Kašíková, Helena Rubáčková, 
Míša Kaněrová a Dušan Šedek, kteří s talířky, skleničkami a hrnky 
naběhali bezesporu „100 podzimních kilometrů“. Touto cestou by-
chom rádi poděkovali nejenom všem výše jmenovaným, ale i celé-
mu týmu Pellyho domů a v neposlední řadě vedení města Police 
nad Metují za vstřícnost, podporu a ochotu vytvořit pro seniory 
fajn odpoledne. 

Bc. Lenka Kozárová, sociální odbor MěÚ 
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Informace ze sociálního odboru
Vážení spoluobčané,

ráda bych vás informovala o novinkách, které se týkají pečo-
vatelské služby. Dne 1.7.2024 vstoupila v platnost nová Vyhláška 
č. 195/2024 Sb., kterou se mění vyhláška č. 505/2006 Sb. Tato 
vyhláška, mimo jiné, upravuje výši úhrady za úkony pečovatelské 
služby a zavádí úkony nové, které rozšiřují možnosti pečovatelské 
služby a pro uživatele znamenají větší pomoc a podporu v domá-
cím prostředí. Od 1.10.2024 platí nový ceník úkonů pečovatelské 
služby schválený RM. Kromě nových úkonů z vyhlášky jsme zavedli 
i dva fakultativní úkony. Ceník pečovatelské služby je zveřejněn na 
webových stránkách města Police nad Metují.

Nové úkony pečovatelské služby:

Pomoc při uplatňování práv, oprávněných zájmů  
a při obstarávání osobních záležitostí
1. Pomoc při komunikaci vedoucí k uplatňování práv a opráv-

něných zájmů
Pomoc při komunikaci vedoucí k uplatňování práv a oprávně-

ných zájmů může probíhat při osobním jednání uživatele a zaměst-
nance PS, telefonicky, nebo za využitím dalších komunikačních 
prostředků (SMS, e-mail apod.) Jedná se především o pomoc při 
komunikaci s úřady, institucemi, lékaři, poskytovateli veřejných 
služeb, sociálními službami, dodavateli energií apod., tam, kde uži-
vatel nezvládne komunikaci sám a není žádná jiná osoba nebo služ-
ba, která by mu v uplatňování práv a oprávněných zájmů pomohla 
(rodina, opatrovník, jiná sociální služba).
2. Pomoc při vyřizování běžných záležitostí

Pomoc při vyřizování běžných záležitostí probíhá v rámci osob-
ního jednání nebo za použití komunikačních prostředků. Může se 
jednat např. o pomoc s objednáním k lékaři, ke kadeřnici, na pe-
dikúru, objednání receptu, vyřízení průkazu TAXI pro SENIORY, 
vstupenek na kulturní akce apod. Úkon je poskytován v případě, že 
není žádná jiná osoba nebo služba, která by s vyřizováním běžných 
záležitostí pomohla (rodina, opatrovník, jiná sociální služba). 

Pomoc při zajištění bezpečí a možnosti setrvání 
v přirozeném sociálním prostředí

Pomoc při zajištění bezpečí a možnosti setrvání v přirozeném 
sociálním prostředí probíhá formou dohledu nad uživatelem. 
Pečovatelka dle individuálního plánu kontroluje uživatele, aby se 
vyloučilo riziko pádu či uváznutí. Dále dle potřeby kontroluje po-
užívání spotřebičů (např. vypnutí sporáku, rychlovarné konvice), 
dále tekoucí vodu, nebo jiná rizika, která se mohou objevit v do-
mácnosti uživatele. K zajištění možnosti setrvání v přirozeném so-
ciálním prostředí patří i dohled nad užitím léků. Pečovatelka léky 
nechystá ani nepodává, pouze dohlíží na to, aby uživatel dodržel 
režim předepsaný lékařem (např. zapil lék po jídle dostatečným 
množstvím tekutiny, aplikoval si inzulin). Pokud pečovatelka zjis-
tí, že uživatel nemá léky, upozorní na tuto skutečnost rodinu nebo 
terénní zdravotní sestru, případně pomůže uživateli s objednáním 
receptu a vyzvednutím léků.

Fakultativní úkony 
1. Zapůjčení jídlonosiče

Jídlonosiče jsou zapůjčovány uživatelům, kteří mají ve smlouvě 
o poskytování pečovatelské služby nasmlouván úkon dovoz nebo 
donáška oběda. Každému uživateli jsou přiděleny dva jídlonosiče 
v termoobalu označené jeho jménem, které používá pouze on po 
dobu poskytování služby. Uživatel je seznámen s pravidly pro po-
užívání jídlonosiče a zodpovídá za jeho čistotu. Pečovatelka čistotu 
hrnců a termonádoby před použitím kontroluje. V případě, že zjistí 
nedostatky, nádoby umyje. Za kvalitu pokrmů zodpovídá dodava-
tel. Cena za zapůjčení jídlonosiče činí 50,-Kč na měsíc.
2. Zapůjčení zdravotních a kompenzačních pomůcek

Zdravotní a kompenzační pomůcky jsou zapůjčovány pouze 
uživatelům pečovatelské služby, a to zpravidla na překlenutí doby, 
než si příslušnou pomůcku uživatel opatří sám. O zapůjčení a vrá-
cení pomůcky je veden záznam. Za evidenci zápůjček zodpovídá 

sociální pracovnice pečovatelské služby. Cena za zapůjčení pomůc-
ky činí 5,-Kč na den.

AKCE PRO SENIORY
Rozloučení s létem

Letošní podzim je bohatý 
na akce, a to nejen pro seniory. 
Pečovatelská služba pro své uži-
vatele uspořádala dne 23.9.2024 
„Rozloučení s létem“. Tato tradiční 
akce se konala na zahradě Bytového 
domu pro seniory Javor a počasí bylo 
jako na objednávku. Hned druhý 
den se ochladilo a začal podzim. Již 
podruhé nám přišla zahrát hudební 

skupina Petrovští, kterým za jejich vystoupení srdečně děkujeme. 
Opékaly se buřty, mlsalo se, zpívalo se, a o to nám šlo. Vstoupit do 
podzimního období s dobrou náladou. Poděkování patří kolektivu 
pečovatelské služby, který pomohl s organizací a obsluhou. 

Návštěva dětí z MŠ v Javoru
Chceme poděkovat dětem a učitelkám MŠ v Polici nad Metují 

za krásnou návštěvu v Bytovém domě pro seniory Javor. Nejmladší 
generace přišla potěšit naše obyvatele a popřát jim 1.10.2024 vše 
nejlepší k Mezinárodnímu dni seniorů. Bezprostřednost dětí zahřá-
la u srdce a písničky rozezpívaly všechny přítomné. Už se těšíme 
na společné pečení cukroví před Vánocemi a další akce, které už 
s paní ředitelkou plánujeme. Je známo, že setkávání seniorů s dět-
mi ve společné komunitě oboustranně pomáhá rozvíjet dovednosti 
a utužovat duševní zdraví. Chceme tímto způsobem přispět k pro-
pojování mezigeneračních vazeb a zařadit setkávání dětí a seniorů 
mezi naše tradiční akce.    
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Čtěte denně čerstvé zprávy 
z Broumovska!

nase.broumovsko.cz

Ocenění cvičitelky Jitky Krásné
Královéhradecký kraj 2. října ocenil  

v 7. ročníku oceňování dobrovolníků pracu-
jících s dětmi a mládeží v Královéhradeckém 
kraji „Zlatá koruna Královéhradeckého kra-
je“, paní Jitku Krásnou z Police nad Metují. 

Paní Jitka Krásná patří k nejaktivnějším členům polického 
Sokola. Během svého působení v roli cvičitelky za šest desítek let 
pracovala doslova s mnoha stovkami cvičenek a cvičenců v rám-
ci sportovní a moderní gymnastiky a sokolské všestrannosti. Mezi 
její svěřence patřilo i několik budoucích reprezentantů v moderní 
gymnastice. Během této doby se s nimi zúčastnila několika sparta-
kiád a sokolských sletů. Své svěřence vedla vždy v duchu fair play, 
olympijských a sokolských hodnot.

Paní Jitka Krásná se cvičitelské činnosti věnuje stále a předává 
svým svěřencům své zkušenosti, a hlavně lásku k pohybu. Stejně 
tak nezištně pomáhá i nastupující generaci cvičitelů, kteří těží z je-
jich rad a zkušeností. Společně s tím i nadále mezi nimi šíří etické 
myšlenky fair play a sokolské hodnoty, na kterých sama vyrůstala. 
Právě tento přesah přes „obyčejné“ cvičení je tou nejpodstatněj-
ší skutečností, které si váží doslova všichni, kterým se během své 
dlouholeté a nezištné práci v Sokole věnovala. 

Město Police nad Metují se přidává ke gratulantům. WW
Paní Jitce Krásné velice děkujeme za její práci a péči o nejmladší 

generaci. Přejeme další úspěchy a radost s pohybu.
Martina Frydrychová

Mikulášská sbírka pro děti z mateřských školek Brantice a Zátor
Pojďme udělat radost dětem z ma-

teřských školek v Branticích a Zátoru. Po 
dohodě s mateřskými školkami v povod-
němi zasažených obcí Brantice a Zátor, 
vyhlašuje město Police nad Metují spo-
lečně s Hasiči Police nad Metují, Junákem 
– českým skautem, střediskem Skaláci 
Police nad Metují a Mateřskou školkou 
Police nad Metují, sbírku pro Mikulášskou 
nadílku v těchto školkách. Sbírka bude 

probíhat od pondělí 4.11. do pátku 29.11. 
Přinést do ní bude možno jen přerůzné 
sladkosti, ovocné kapsičky, přesnídávky a 
pochoutky, které budou následně skauty 
rozděleny do balíčků. Věci pro děti bude 
možno odnést do radnice – přízemí, ma-
trika a kancelář správy poplatků, do ma-
teřské školky a ihned po nákupu je bu-
dete moci ponechat i v Koloniálu Renata. 
Vzhledem k tomu, že hračky ve školkách 

mají svůj režim a bezpečnostní náležitos-
ti, tak ty prosím nenoste.

Bližší informace budou zveřejněny 
na letácích, sociálních sítích a prostřed-
nictvím městského rozhlasu. Dětem pak 
balíčky ve školkách předá sám polický 
Mikuláš. 

Děkujeme Vám, že pomáháte.
Za město Police nad Metují 

Petr Zima

Výlet do Polska 
V rámci příhraniční spolupráce rozvíjíme kontakty se senio-

ry z Radkowa. Máme za sebou již několik společných akcí: před-
vánoční setkání v Polici nad Metují, návštěvu velikonoční výsta-
vy a workshop ve Szcinawce Sriednej, účast polských seniorů na 
Mezinárodním dni seniorů v Polici nad Metují a společný výlet 
polských a českých seniorů do Radkowa, Wambierzyc, Suszyny  
a Polanice Zdróju, který se uskutečnil 17.10.2024. Přestože nám jako 
průvodce a překladatel skvěle pomáhal pan Jan Nawrat, snažili jsme 
se se sousedy domluvit všemi komunikačními prostředky. Čeština 
a Polština jsou příbuzné jazyky. Když se chce, porozumění se najde. 
Při zpáteční cestě autobusem jsme si spontánně zazpívali. Vždy jed-
nu písničku Češi a další Poláci. Vzájemně jsme si zatleskali. Krásný 
příklad toho, jak lze posilovat mezinárodní vztahy. K úspěchu akce 

zcela jistě přispělo i krásné slu-
nečné počasí. Nepodařilo se zjistit, 
kdo ho objednal. V rámci projektu 
z Euroregionu Glacensis nás čeka-
jí ještě další výlety a workshopy. 
Věříme, že společné zážitky budou 
zajímavé a obohacující pro seniory 
z obou stran naší společné hranice.   

Ráda bych poděkovala všem, 
kdo myslí na naše seniory a po-
dílejí se na jejich zapojování do 
různých aktivit tak, aby se necítili 
osamělí, zapomenutí nebo zby-
teční. Na našich akcích se střídají 
muzikanti, kteří nám zdarma hra-
jí, děti z MŠ přicházejí s písničkou  
a hrami, žáci ZŠ pomáhají při pod-
zimním úklidu zahrady, další dob-
rovolníci chodí na BDS Javor číst, 
cvičit, věnovat se ručním pracím. 
Probíhá cvičení v Sokolovně, spo-
lečné vycházky. Nic z toho není 
samozřejmostí. Myslím, že právě 
lidé, kteří nezištně pracují pro druhé, vytváří v našem městě přátel-
skou atmosféru a pocit sounáležitosti a bezpečí.      

Mgr. Olga Landová, vedoucí sociálního odboru
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A XIII. Pěkovská drakiáda je už minu-
lostí. V sobotu 19. října jsme opět vyvět-
rali draky na Obšáře. Někteří draci už pár 
akcí pamatují, ale pořád jim to létá. Počasí 
vyšlo krásně, slunce, vítr akorát. Pouštění 
draků si spíš vždy víc užijí rodiče a prarodi-
če, děti se pak vyřádí při soutěžích a hrách 
na hřišti. Tentokrát hlavně při “balónkova-
né”, malování perníků,... Nechyběly pečené 
brambory, opékaly se špekáčky, rodiče si 
dali svařáček...

A kdo byl odmě-
něn? Děda Knittel za 
krásného ručně vy-
robeného draka, čty-
ři statečná mimina  
v kočárkách, která ro-
diče urputně strkali 
až vystrkali do kotáru, 
kde se draci pouštěli, 
dále Teichmannovi, 
kterým drak vylétl 
nejvýš, za statečnost 
byl odměněn i táta Milan, na kterého drak 
zaútočil (ale obešlo se to bez zranění), klan 
Vacků za největší účast a další...

Děkujeme Jirkovi Rösselovi ml. za pří-
pravu ohně, Mileně Čápové za napečené 
perníky, Elišce Kotrčové za upečené mouč-
níky, sportovnímu klubu za zajištění pití 
pro děti. 

Snad si děti s rodiči a prarodiči odpo-
ledne užili smyslplně. Tak příští rok na XIV. 
ročníku drakiády na viděnou!

Šárka Pokorná

ODPADOVÉ INFORMACE
UKONČENÍ SEZÓNY 
MĚSTSKÉ KOMPOSTÁRNY 

Kompostárna bude letos otevřena 
do soboty 16. listopadu, a poté znovu na 
jaře příštího roku od soboty 30. března. 
Od 1. do 16. listopadu bude otevřena 
pouze ve středu a v sobotu (v pondělí  
4. a 11. listopadu bude zavřeno). Po dobu 
uzavření kompostárny bude možné malé 
množství bioodpadu odkládat do sběrného 
dvora, do kontejneru provozovatele kom-
postárny. Větší množství bude v případě 
nutnosti možné do kompostárny odložit po 
domluvě s městem a provozovatelem – spol. 
Agriwood s.r.o. 

PRAVIDELNÁ ZMĚNA 
OTVÍRACÍ DOBY 
ODPADOVÉHO SBĚRNÉHO 
DVORA 

Od 1. listopadu končí sezónní otví-
rací doba odpadového sběrného dvo-
ra. Znamená to, že od tohoto data do 

30. března příštího roku, bude otevřen  
ve středu a v sobotu. Po dobu uzavření 
kompostárny zde bude možné odkládat 
malé množství rostlinného bioodpadu.   

ADRESNÝ SVOZ 
ROSTLINNÉHO BIOODPADU                                                                                                      

Město Police n. M., ve spolupráci se 
spol. Marius Pedersen a.s., zavádí od led-
na 2025 adresný svoz rostlinného bi-
oodpadu od domů. Tento svoz je určen 
především pro rostlinné bioodpady 
z domácností; při dostatečné kapaci-
tě ve sběrné nádobě bude samozřejmě 
možné využít ho i pro bioodpadu ze za-
hrad. Systém bude fungovat podobně jako  
u již zavedeného adresného svozu plastů 
s nápojovými kartony a papíru. 

Rostlinný bioodpad bude svážen 
z nádob 120 l umístěných u domů, nádoby 
budou zájemcům zapůjčovány bezplat-
ně, na základě smlouvy o výpůjčce. Nádoby 
budou vydávány v areálu polických tech-
nických služeb, cca od poloviny listopadu. 
Konkrétní termíny budou upřesněny.  

Svoz bude probíhat 42x ročně, tedy  
v období duben až říjen 1x týdně a v ob-
dobí listopad až březen 1x za 2 týdny, 
podle svozového kalendáře spol. MP a.s. 

Zájemci o adresný svoz rostlinného 
bioodpadu od domů a bezplatné přidě-
lení nádoby se mohou přihlašovat pro-
střednictvím elektronické přihlášky na 
webových stránkách města, nebo při-
hláškou v letáku, který je  k dispozici na 
radnici a v informačním centru v Pellyho 
domech.

TŘÍDĚNÍ A RECYKLACE KOVŮ
V posledních 

letech se v potravi-
nářství (především 
mezi výrobci nápo-
jů) velmi rozšířilo 
využívání kovových 
obalů. Jedná se  
o čistý hliníko-
vý materiál, je-
hož výhodou je to, 
že je možné ho 
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donekonečna recyklovat (podobně jako 
je tomu u skla, papír má životní cyklus 
omezený pouze na 5 - 7 použití). Tak jako 
u ostatních využitelných odpadů, i v přípa-
dě zpracování kovového odpadu při výrobě 
nových výrobků, šetříme nejen primár-
ní suroviny potřebné při výrobě, ale také 
energie a emise. S vyšším používáním ko-
vových obalů je ale zároveň větší potře-
ba jejich třídění a recyklace. A je velkou 
chybou, končí-li tyto obaly v popelnici  
a na skládce.  

V Polici n. M. je pro odkládání kovo-
vých obalů a drobných kovových odpadů 
aktuálně umístěno, na veřejných sběrných 
místech, 30 šedých sběrných nádob veli-
kosti 240 l, které jsou pravidelně vyváženy.
Do šedých nádob na kovové obaly a 
drobné kovy lze odkládat:

 y uzávěry od nápojů a zavařovacích skle-
nic,

 y nápojové plechovky, konzervy, 
 y hliníková víčka od jogurtů (nikoliv z po-

koveného plastu!),
 y hliníkové obaly od potravin (ne kombi-

nované),
 y fólie od tavených sýrů či čokolád, 
 y prázdné kovové tuby od kosmetiky 

(pasty a krémy),
 y kovové nádoby od aerosolů po komplet-

ním vyprázdnění (spreje od laků na vla-
sy, šlehaček, antiperspirantů, deodoran-
tů apod.),

 y menší celokovové předměty (trubky, 
kohouty, baterie, hrnce, klíče, hřebíky, 
šrouby, ešusy, příbory, součástky,

 y kancelářské sponky) a další rozměrově 
vhodný kovový odpad. 

A naopak do nich nelze odkládat: 
 y obaly od barev, ředidel, lepidel, chemi-

kálií a dalších nebezpečných odpadů, 
 y odpady obsahující těžké či toxické kovy 

(olovo, rtuť), 
 y kovové součásti vozidel (ty patří 

na schválená vrakoviště),
 y větší kovový odpad.

Větší množství kovového odpadu je 
pak možné odkládat do odpadového 
sběrného dvora v ul. V domkách nebo do 
sběrny kovů v ul. Ke Koupališti.

Děkujeme, že neodkládáte kovy do 
popelnice.  

DOSLOUŽILÉ PNEUMATIKY
S blížící se zimou přichází i povinnost 

přezout osobní automobily na zimní obu-
tí. A pokud jsou přezuté pneumatiky již 
příliš ojeté, je potřeba se jich zbavit. Na 
dosloužilé pneumatiky se vztahuje re-
žim zpětného odběru, který zajišťuje 
možnost, odložit je na místa k tomu ur-
čená. Tímto místem zpětného odběru je  
i polický sběrný dvůr, kde lze dosloužilé 
pneumatiky, v jeho otvírací době, pře-
dat. Toto místo zpětného odběru provozuje 
kolektivní systém GREEN Logistics cz, s.r.o., 
se kterým má město Police n. M. uzavřenou 
smlouvu.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.  
Zálohování PET lahví a plechovek 

hraje významnou roli v posunu České re-
publiky směrem k cirkulární ekonomice.

Aktuálně (v září 2024) vydala auto-
rizovaná obalová společnost EKO-KOM 
a.s., stanovisko k předpokládanému za-
vedení záloh PET lahví a plechovek. Část 
tohoto stanoviska uvádíme: 

Na podzim tohoto roku bude probí-
hat projednávání návrhu novely zákona 
o obalech, která zavede povinné zálohy 
na vybrané nápojové obaly. Novela může 
znamenat významné dopady na nakládá-
ní s komunálním odpadem. 

ČR má poměrně velmi dobře rozvinuté 
třídění odpadů, zejména plastových obalů. 
Méně rozvinuté je třídění kovových spo-
třebitelských obalů, a to ze dvou důvodů. 
Prvním je, že relativně nízký výskyt kovo-
vých obalů nevyžadoval jejich samostatné 
třídění. To se začalo rozvíjet až po r.2015, 
tedy s dvacetiletým odstupem od zahájení 
třídění plastů. Rozvoj třídění kovových od-
padů probíhá sice systematicky, ale součas-
ně i s ohledem na to, že od r.2030 legisla-
tiva předpokládá samotné třídění kovů  
a zároveň i úpravu směsného odpadu před 
jeho skládkováním. V rámci této úpravy se 
počítalo s magnetickou separací veškerých 
zbytkových kovů, které se nedostaly do tří-
děného odpadu, což by následně i zajistilo 
vysoký stupeň jejich recyklace. Pro recykla-
ci hliníkových obalů si ČR vyjednala výjim-
ku na přechodné období do r.2029, na do-
časně nižší cíl (35 %). Vzhledem ke změnám 
evropských předpisů, zejména k Nařízení  
o obalech a obalových odpadech, které 
vstoupí v platnost v roce 2025, je ale zřej-
mé, že nejpozději kolem roku 2028 bude 
ČR muset zavést nějakou formu zálohování 
nápojových obalů (specificky u nápojových 
plastových lahví a nápojových plechovek) 
tak jako tak. Druhým a klíčovým důvodem 
je, že ČR nebude schopna splnit cíl tříděné-
ho sběru nápojových plechovek ve výši 80 
% pro rok 2026, neboť s takovým cílem kon-
cepce rozvoje třídění ČR vůbec nepočítala  
a nemá pro jeho dosažení v horizontu ne-
celých dvou let připraveny podmínky. Tedy  
i tímto vznikne povinnost zavést zálohování 
nápojových obalů. Tento zásah do českého 
odpadového hospodářství bude pochopitel-
ně spojen se změnami odpadových toků, ale 
i ekonomickými dopady na jednotlivé sub-
jekty v odpadovém hospodářství. 

Reakcí EKO-KOMu na zavedení zálo-
hového systému bude úprava plateb tří-
dicím linkám i obcím tak, aby reflektovaly 
případné ztráty přímo spojené se zavede-
ním záloh, zvýšením jednotkových nákla-
dů nebo jiné ekonomické dopady spojené  
s tříděním a recyklací obalů. EKO-KOM pro-
to upraví své platby obcím a třídičkám tak, 
že dopad zavedení zálohování na rozpočty 
obcí bude v konečném důsledku neutrální. 

Předkládaná novela zákona předpokládá, 
že obce získají 15% podíl na nevyplacených 
zálohách za obaly, které se nevrátí do ob-
chodů k recyklaci. Tento podíl je důležitou 
položkou, která obcím bude kompenzovat 
ztráty způsobené nižší efektivitou systému. 

Novela také předpokládá, že EKO-KOM 
bude odpovědný i za tzv. letáky. Pro obce by 
to znamenalo dodatečný příjem nad rámec 
výše uvedeného vyrovnání nákladů na tří-
dění obalového odpadu. 

V celkové sumě by tak novela zákona, 
pokud bude přijata v navrhovaném znění, 
měla mít dopad na náklady obcí spíše po-
zitivní, protože veškeré zvýšené náklady 
v důsledku odchodu nápojových obalů do 
zálohového systému vykompenzuje zhruba 
z jedné čtvrtiny podíl obcí na nevyplace-
ných zálohách a zhruba ze tří čtvrtin EKO-
KOM, který pak navíc obcím uhradí i třídění 
letáků.
10 NEJČASTEJŠÍCH MÝTŮ KOLEM 
ZÁLOHOVÁNÍ. JAKÁ JE REALITA?    
- 1. část

Zavedení systému záloh na nápojové 
obaly podporuje 76 % Čechů. 1 Systém, 
který má zajistit jejich opakovanou 
recyklaci do nových obalů, potřebuje 
ČR i podle evropské legislativy. S tím, 
jak se projednávání návrhu zákona blí-
ží do Sněmovny, odpůrci cíleně šíří lži  
o systému záloh. Fakta ale mluví jasně 
pro zálohy.

Mýtus: 
Češi třídí svědomitě i bez povinného zálo-
hování, jsme v třídění nejlepší.
Skutečnost: 

Češi ve velké míře třídí plasty zodpo-
vědně, u plastových lahví v ČR byla v roce 
2023 míra sběru na úrovni 75 %, nicméně 
dlouhodobě stagnuje. U plechovek je navíc 
i míra sběru žalostně nízká a třídění zde 
vesměs nefunguje. Česká republika sesbírá 
pouze 30 % nápojových plechovek, zbytek 
končí v komunálním odpadu. Ve veřejném 
prostoru se objevily informace o sběru 67 
% kovových obalů, nicméně hliník, z ně-
hož jsou nápojové plechovky vyráběny, se  
eviduje samostatně a u něj je míra sběru 
pouhých 30 %. Ani sběr tří čtvrtin plasto-
vých lahví přitom ještě neznamená, že byly 
zrecyklované. Třídění totiž není to samé co 
recyklace. Z toho, co se vytřídí, se recyklu-
je pouze část a běžnou praxí dnes je, že 

POHLED KOLEKTIVNÍHO SYSTÉMU EKO-KOM NA ZAVEDENÍ 
ZÁLOH PET LAHVÍ A PLECHOVEK
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vysbíraný materiál včetně nápojových oba-
lů končí ve velké míře ve spalovnách nebo 
na skládkách. Žádná tuzemská plechovka  
u nás neskoční v nové plechovce, z lahví 
pouze velmi malá část, podle odhadů MŽP 
je to zhruba 17 %. Pro sběr plechovek nyní 
ve velké části země neexistuje infrastruk-
tura a plasty ze žlutých kontejnerů v drtivé 
většině skončí na ručních třídičkách, které 
jsou málo efektivní a materiál je pro další 
využití často kontaminován.
Mýtus: 
Systém záloh ničemu nepomůže, má ne-
gativní dopad na životní prostředí.
Skutečnost:

Systémy záloh jsou jednoznačně jedi-
nou cestou, jak vybírat 90 % obalů k recyk-
laci, a především jak uzavřít materiálovou 
smyčku. Dobře nastavený zálohový systém 
je klíčem k tomu, aby z lahve vznikla lahev 
a z plechovky nová plechovka. Opětovným 
využíváním materiálů do nových PET lahví 
a plechovek zabráníme plýtvání přírodními 
zdroji, až o 95 % snížíme spotřebu energie 
a až o 80 % uhlíkovou stopu těchto obalů. 
Již 16 evropských zemí díky zálohovému 
systému dosahuje u nápojových obalů míry 
sběru v průměru kolem 90 % a díky čisto-
tě vysbíraného materiálu také vysoké míry 
jejich následné recyklace. Záloha pomáhá 
v boji s litteringem. Víme to například ze 
zkušenosti na Slovensku, kde už po roce 
fungováni zálohového systému pohozené 
plechovky a PET lahve z přírody a veřejné-
ho prostranství téměř zmizely. Vnímají to  
i samotní Slováci. Více než 92 % Slováků po-
tvrdilo, že systém záloh

pomohl snížit počet PET lahví a plecho-
vek pohozených v přírodě. Jasně to ukazují 
také data společnosti ENVI-PAK – zatímco 
před zavedením záloh tvořily ve vysbíra-
ném odpadu plechovky 20,5 % a PET lahve 
15 %, do roka se toto procento snížilo na 
pouhých 2,2 % u plechovek a 3,2 % u PET 
lahví.

Mýtus: 
Vzniknou paralelní systémy a třídění pře-
stane fungovat, bude jezdit dvakrát více 
aut.
Skutečnost:

Současný systém sběru bude fungo-
vat dál. Zmizí pouze PET láhve ze žlutých 
kontejnerů, jiný plast se do nich bude vy-
hazovat dál. Objem plastů ve žlutých kon-
tejnerech tak poklesne až o třetinu, což 
povede ke snížení množství svozů. Zálohy 
budou motivovat odpadáře k lepšímu třídění  
a recyklaci plastu, který se nyní netřídí a 
končí ve spalovnách a na skládkách. Stačí 
se podívat do evropských zálohovacích 
systémů. Nikde po zavedení záloh nedošlo 
k narušení třídění či jeho zdražení. Naopak 
zvýšil se sběr a recyklace i jiných plasto-
vých materiálů. Na Slovensku se například 
dnes již využívají a dále recyklují plastové 
kelímky od jogurtu, které u nás stále končí 
na skládce nebo ve spalovně, a to navzdory 
tomu, že je Češi poctivě třídí a řada z nich je 
dokonce doma, zcela zbytečně, i oplachuje. 
Logistika v zálohovém systému nebude du-
plicitní. Zálohový systém bude navíc mno-
hem efektivnější – svážet obaly z předpo-
kládaných 11 tisíc sběrných míst znamená 
mnohem méně naježděných kilometrů než 
svoz ze stávajících více než 100 tisíc žlutých 
kontejnerů.
Mýtus: 
Zálohový systém je 7x dražší než sběr  
a třídění PET lahví.
Skutečnost:

Zálohový systém na rozdíl od toho stá-
vajícího nebude z veřejných rozpočtů po-
žadovat ani korunu. Systém spolufinancují 
výrobci nápojů, výtěžek z prodeje vysbíra-
ného materiálu na jeho další recyklaci do 
nových lahví a plechovek a nevrácené zá-
lohy. Prvotní investici realizují obchodní-
ci, kterým tuto investici i provozní nákla-
dy  kompenzuje správce prostřednictvím 

manipulačního poplatku. Oproti tomu 
stávající systém třídění a sběru je do velké 
míry financován z veřejných zdrojů, ať už 
v podobě investičních dotací ze státního 
rozpočtu či evropských fondů nebo v po-
době dotací na jeho provoz z rozpočtů obcí  
a měst. Zálohový systém nikde v Evropě 
nevedl ke zdražení nápojů, a i poplatky pro 
výrobce jsou srovnatelné s předchozím 
stavem. Zálohy plně využívají hodnoty vy-
sbíraného materiálu, jehož prodej pomáhá 
financovat provoz. V situaci, kdy nyní sys-
tém třídění představuje reálnou zátěž pro 
veřejné rozpočty a zálohový systém je zcela 
samofinancovatelný bez veřejné podpory, 
je diskuze o nákladech na svoz jedné lahve 
zcela irelevantní.
Mýtus: 
Lidem by zálohování vzalo peníze z peně-
ženek. Dopad je spočítán na cca 250–300 
Kč na člena rodiny za rok.
Skutečnost:

Tohle je jedna z mnoha lží, které odpůrci 
nikdy nedoložili žádnou studií. Ani společ-
nost CETA – Centrum ekonomických a trž-
ních analýz, z.ú., ani společnost EKO-KOM, 
a.s., nikdy takto vysoké dopady na občana 
nespočítaly. Zavedení povinného zálohová-
ní nebude mít na spotřebitele jiný dopad 
než zaplacení zálohy a nutnost vrátit obal 
v prodejně, aby zálohu dostal zpět. Výrobci 
nápojů nechtějí přenášet náklady za vznik  
a fungování zálohového systému na spo-
třebitele. Ke zvýšení spotřebitelských cen 
v souvislosti se zavedením zálohování do-
posud nedošlo v žádné ze 16 zálohujících 
evropských zemích. Systém je zcela samo-
financovatelný, plně využívá hodnoty vy-
sbíraného materiálu, jehož prodej pomáhá 
financovat provoz, a nevyžaduje ani nikdy 
nevyžadoval žádné příspěvky ani dotace  
z veřejných zdrojů.

Pokračování v příštím čísle PM.
podle Odpadového fóra č.10 sestavil 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.  

  Jubilea
Dle dostupných údajů mělo ke dni uzavír-

ky tohoto čísla měsíčníku, tj. k 20. 10. 2024 
město Police nad Metují 3 856 obyvatel. 

  Statistika

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

  Svatby

V měsíci září 2024 slavili:
70 let paní Olga Jarčušková
 paní Anna Rutarová
 paní Olga Kotyzová
 paní Eva Šramarová
 paní Helena Trojtlová
 paní Zdenka Bitnarová
75 let paní Lydie Vacková
 paní Božena Jančovičová

 pan Jaroslav Kos
 pan Josef Obršál
80 let paní Marta Vavřenová
 paní Marie Ištoková
 paní Anna Gennertová
 pan Jaroslav Škop
85 let paní Hana Šolcová
 paní Štěpánka Michálková

Září si vybrali pro svůj svatební den
 y 12.9. Jiří Samek a Anna Jirásková – církevní 

svatba u penzionu Majka 
 y 13.9. rodinný obřad v Bukovici
 y 19.9. komorní svatba v suchodolské kapličce
 y 21.9. Karel Krtička a Kateřina Kociánová si 

řekli ano u penzionu Majka
 y 28.9. slavnostní a neobvyklá svatba ve Dvoře 

Haniš v Maršově

Všem jubilantům 
přejeme pevné zdraví 

a mnoho krásných 
dní plných pohody 

v dalších letech.

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit své výročí 
a nepřejí si být jmenováni v této rubrice, nebo si ne-
přejí návštěvu komise pro obřady a slavnosti, aby toto 
sdělili předem na matriku MěÚ Police nad Metují, ham-

balkova@policenm.cz, 491 509 990 Dagmar Hambálková, matrikářka
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KNIHOVNA

Vážení čtenáři a návštěvníci knihovny,
pomalu se blíží období adventu a knihovna si pro vás připravila 

řadu zajímavých akcí, některé již předvánočně laděné.
V pondělí 4. 11. od 9 do 11 hodin do dětského oddě-

lení zveme maminky spolu s dětmi na další setkání v rám-
ci projektu BOOKSTART -S knížkou do života s Fanynkou 
a Fanouškem. Můžete se těšit na knižní novinky, pohád-
ku o Otesánkovi a na hry a zábavu s naším hostem Markétou 
Hrádkovou (instruktorkou fitness, cvičení maminek s dětmi  
a specialistkou na výživu).

V úterý 5. 11. od 16 do 17 hodin na dětském oddělení  
si u kávy budeme povídat o homesharingu, moderní formě solidár-
ní podpory rodin pečujících o děti se zdravotním postižením. Co je 
homesharing? Pravidelný 
pobyt dítěte s postižením 
v domácnosti hostitele 
(jednotlivce nebo rodiny). 
Hostitel si s dítětem hraje, 
bere ho na procházku, na 
zmrzlinu, uvaří si s ním 
jídlo. Rodiče dítěte mezi-
tím získají trochu draho-
cenného času pro sebe. 
Příležitost, jak trávit čas 
smysluplným způsobem a 
získávat nové zkušenosti. 
Hostitelem se může stát 
každý (jednotlivec, pár 
nebo celá rodina), kdo 
nabídne svůj čas, ener-
gii a prostor dítěti s po-
stižením, a jeho rodičům 

daruje to nejcennější: chvíli k oddechu. Povídat si s námi bude Mirka 
Červinková, ředitelka Centra Orion, které je od roku 2021 zpro-
středkující organizací homesharingu v celém Královéhradeckém 
kraji, a speciální pedagožka Iva Pechancová.

V neděli 10. 11. od 14 hodin vás zveme do Dílničky  
sv. Martina. Na dětském oddělení bude v rámci Svatomartinských 
trhů probíhat malá dílnička. Vyrobíme si spolu lampion, se kterým 
poté půjdeme lampiónový průvod se svatým Martinem na bílém 
koni v čele. Budeme pro vás mít připraven i teplý čaj na zahřátí. 
Vstupné dobrovolné.

V úterý 12. 11. od 15 hodin v rámci PUVČ (zimní semestr) 
jsme si pro vás připravili přednášku „František Josef a Alžběta 
Bavorská - Takový pěkný pár“. Přednáší MUDr. Petr Minařík. 
Vyprávění sleduje příběh císařských manželů v období postup-
ného soumraku monarchie. V úvodu poznáme rodiče císařské-
ho páru a klíčové okolnosti, které ovlivnily dětství a mládí jeho  
i její. Druhá část prezentace dokládá postupnou změnu vztahu 
od romantického poblouznění až k vážné partnerské krizi. Třetí 
mapuje soukromé problémy císařské rodiny a jejich důsledky  
v podobě tragické smrti syna Rudolfa, korunního prince. V závěru 
si posluchači připomenou nešťastný osud císařovny Sissy a detaily 
její násilné smrti v Ženevě. Vstupné 80 Kč, na sále Pellyho domů.

Setkání přátel literatury a začínajících autorů proběhne  
v pátek 22. 11. Tradičně od 18 hodin v oddělení pro děti. 

V úterý 26. 11 od 17 hodin vás zveme na Besedu se spisova-
telkou Petrou Nachtmanovou. Spisovatelka je autorkou více než 
čtyřiceti knih a majitelkou nakladatelství Petunky. Nejraději píše 
společenské romány, humorné a historické příběhy, ale také krimi 
a thrillery. Do knihovny přiveze svůj nový vánoční román (a možná 
dva). Můžete se těšit na poutavé vyprávění, prodej knih a autogra-
miádu. Na sále Pellyho domů, vstupné dobrovolné.

Ve čtvrtek 28. 11. jsme si pro vás ve spolupráci s MC 
MaMiNa,z.s., za podpory města Police nad Metují, připravili na dět-
ském oddělení „Adventní vyrábění pro děti i dospělé“. Od 15:30 
– 17 hodin bude vyrábění pro děti. Děti se mohou těšit na zdo-
bení perníčků a vyrábění andělíčka. Budou vyrábět nejen pro sebe 
domů, ale také těmito výrobky společně nazdobíme náš knihovní 

dopoledne pro nejmenší a jejich rodiče

Můžete se těšit na:

• knižní novinky
• pohádku o Otesánkovi
• hry a zábavu s naším hostem Markétou Hrádkovou

• od 0 do 6 let
• vstup zdarma

• v pondělí 4. 11. 2024 od 9h

12. 11. 2024 od 15.00
na sále Pellyho domů

vstupné 80 Kč
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Nabídka knih:
Šafránková, Ivana: 
Ozvěny vzpomínek ze 
staré Šumavy.

Volně psaná kro-
nika autorčina pradě-
da Václava Voldřicha, 
panského pilaře ze 
Zdíkova, a jeho počet-
ných rodinných pří-
slušníků i potomků, 

zahrnuje časové období přibližně od roku 
1830 do roku 1900. Hlavní vypravěčkou 
je autorčina babička, Voldřichova dcera 
Františka, a také její syn kapelník Karel 
Polata, který všechny příběhy zaznamenal.

Jařab, David:
Amerikánka.

Co vás dokáže udr-
žet při životě, když 
proti vám stojí celý 
svět a vy jste ještě dítě? 
Nejdůležitější je přede-
vším věřit v sebe sama. 
Ale důležitá je také 
víra, že někde daleko, 
možná až v Americe, 

čeká někdo, komu na vás záleží ... Příběh in-
spirovaný těžkým osudem Emy Černé, která 
si v komunistickém Československu prošla 
hned několika ústavy a pěstounskou péčí, 
se dočkal úspěšného divadelního zpracová-
ní v režii Viktora Tauše, který také natočil 
stejnojmenný celovečerní film.

Mareš, Jaroslav V.: 
Přísně tajné ostudy.

Kapitoly odhalují 
pozadí málo známých, 
neslavných a problema-
tických událostí českých 
a československých dějin 
od šestnáctného do dva-
cátého století.
Šilhová, Lucie:
Pozná kardiolog zlo-
mené srdce?

Dva roky zpoví-
dala publicistka Lucie 
Šilhová v podcastu 
MUDr.ování přední čes-
ké lékaře a další odbor-
níky na lidské tělo i duši. 

V knize nalezne čtenář výběr třiceti nejlep-
ších rozhovorů vzniklých v rámci tohoto 
projektu.

Rojas Estapé, Marian: 
Vitamínové vztahy - 
obklopte se pozitivní-
mi lidmi.

Autorka ukazuje, jak 
udržovat a harmonizo-
vat své vztahy a najít ty 
správné pozitivně nala-
děné lidi. Zmiňuje, jak 

porozumět poutu s rodiči, dětmi, partne-
rem, přáteli i kolegy - i díky svým emočním 
zkušenostem a zraněním.

Kopecký, Milan: 
I v pekle potkáš anděly.

Biografický příběh, 
který autor napsal na 
základě písemných vzpo-
mínek své matky Etel 
Senderovičové a zachytil 
v něm její životní peripe-
tie v období nacistického 

teroru, kdy na vlastní kůži prožila peklo 
koncentračních táborů Osvětim, Geislingen 
a Dachau.

King, Stephen: Holly.
Holly Gibneyová, maji-

telka detektivní agentury, 
je požádána zoufalou mat-
kou, aby vypátrála zmize-
ní dcery. Holly se ujímá 
případu a stopy zmizelé 
dívky vedou k váženému 

a respektovanému manželskému páru na 
malém městě na americkém Středozápadě.

Strnadová, Anna: 
Život na pavoučím 
vlákně.

Historický román  
o rozhodujících životních 
bodech několika osu-
dem propojených rodin 
od nástupu nacismu až 
do hluboké normalizace  
v Československu.

Dáša Ducháčová

vánoční stromeček. Od 17 hodin bude ná-
sledovat tvoření adventního věnce pro 
dospělé. Na tuto akci je nutné přihlášení. 
Více informací na plakátku. Vstup zdarma.

V úterý 3. 12. od 17 hodin vás sr-
dečně zveme na Křest knihy Pověsti 
z Ostaše. Čtete si rádi pověsti a báje ze 
svého rodného kraje, jak nám je vypráví 
Antonín Krtička nebo jiní autoři? Potom 
právě vás zveme na představení nové 
knížky Venduly Berkové Pověsti z Ostaše, 
která tyto příběhy, odehrávající se na naší 

tajemné hoře, pojala po svém a zpracova-
la je formou komiksu. Vendula Berková je 
studentkou pedagogické fakulty a pochází 
z Bukovice. Na Ostaši strávila tolik času, že 
některé skřítky, či jiné bytosti, které kreslí, 
tam zcela jistě i potkala. Představení knihy 
se bude konat v sále Pellyho domů. Srdečně 
zve také za Nakladatelství Bor znalkyně 
místní regionální literatury a pověstí, vyso-
koškolská pedagožka a nakladatelka paní 
Dr. Eva Koudelková.

V průběhu října jsme obdrželi dotaci od 

Královéhradeckého kraje ve výši 77 tis. 
Kč. Dotaci jsme využili na nové počítačové 
vybavení a tvorbu nových webových strá-
nek – www.knihovna-police.cz, na kterých 
jsme od dubna pra-
covali a v září je spus-
tili. Zveme všechny 
k jejich návštěvě. 

Přejeme všem krásné dny a plno zá-
žitků a inspirace při čtení nebo návštěvě 
knihovních akcí.

Ing. Anna Lukášková, ředitelka knihovny

ADVENTNÍ VYRÁBĚNÍ
PRO DĚTI A DOSPĚLÉ

od 17.00 TVOŘENÍ ADVENTNÍHO VĚNCE
- na tuto akci je nutné přihlášení

Veronika Ansorge mail: mcmamina@centrum.cz
nebo

Anna Lukášková mail: lukaskova@knihovna-police.cz

- vstup zdarma -

MC MaMiNa a Knihovna města Police nad Metují
Vás srdečně zvou na

15.30 - 17.00 VYRÁBĚNÍ PRO DĚTI
- zdobení perníčků
- výroba andělíčka

Těšíme se na Vás!

v dětském oddělení knihovny
28. 11. 2024

Knihovna města Police nad Metují
Vás srdečně zve na

BESEDU
SE SPISOVATELKOU

PETROU NACHTMANOVOU

26. 11. 2024
od 17.00 na sále Pellyho domů

Spisovatelka Petra Nachtmanová je autorkou
více než 40 knih a majitelkou nakladatelství Petunky.

Nejraději píše společenské romány, humorné a historické příběhy,
ale také krimi a thrillery.

Na besedu přiveze svůj nový vánoční román (a možná dva).

Můžete se těšit na:
- povídání se spisovatelkou

- autogramiádu
- prodej knih

- vstup zdarma -
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Rozkvetlé město 2024
V pondělí 14. října se od 15 hodin uskutečnilo na 

radnici v Obřadní síni setkání se soutěžícími prvního 
ročníku soutěže Rozkvetlé město 2024 a proběhlo 
předání cen vítězům.

Do soutěže vyhlášené městem se záštitou pana 
starosty Mgr. Jiřího Škopa se mohli přihlásit občané 
našeho města ve dvou kategoriích. A to prostřed-
nictvím  fotografií svých rozkvetlých oken, lodžií, 
balkónů a předzahrádek zaslaných do informačního 
centra. Vítěze pak vybrali návštěvníci zahrádkářské 
Podzimní výstavy v září v Pellyho domech, kteří hla-
sovali vhozením fazolí k vybraným fotografiím.

Soutěžících bylo něco málo přes dvacet. A to jak 
z Police nad Metují, tak z Radešova a Pěkova. Velice 
si vážíme zapojení Vás, všech soutěžících. Zároveň 
děkujeme, že jste se rozhodli dělat město krásnější 
nejen pro sebe, ale i pro nás ostatní.

Na slavnostním setkání vítězům pan starosta 
Mgr. Jiří Škop a pan místostarosta Radek Starý vyjád-
řili nejen obdiv a poděkování, ale také předali pouka-
zy na nákup v Zahradnictví Zobal.

Za zahrádkáře milá slova pronesla paní Věra 
Plachtová a mimo soutěž ocenila dlouholetou snahu 
obchodů lékárny Kuklík a Koloniál Renata, před kte-
rými obdivujeme jejich květinovou výzdobu. 
KATEGORIE 
Květinová výzdoba oken, balkónů a lodžií
1. Jana Hynková
2. Božena Kadidlová
3. Jana Kubečková
Květinová výzdoba předzahrádek
1. Květoslava Kolářová
2. Rodina Kozlovská
3. Marta Prokopová
3. Společenství vlastníků Gagarinova 291

Paní Jana Hynková od návštěvníků získala cel-
kově nejvíce hlasů. Vítězům přejeme co nejvíce roz-
kvetlých dní a těšíme se na další ročník. 

Martina Frydrychová
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PELLYHO DOMY 
KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 2024 
na sále Pellyho domů 

So 2. 11. od 10:00  
So 9. 11. od 18:00– II. prodloužená 
So 16. 11. od 18:00 – Latinská lekce  
+ prodej vstupenek na Věneček 
So 23. 11. od 18:00 – prodej vstupenek  
So 30. 11. od 10:00 – prodej vstupenek 
So 7. 12. od 19:00 – Slavnostní Věneček 
Vstupné: 
60,- Kč / jednotlivá lekce 
80,- Kč / prodloužená – místa se nerezer-
vují ani neprodávají předem 
100,- Kč /slavnostní Věneček 
– vč. místenky 

 
SENIOR KLUB 
na sále Pellyho domů 
Úterý 19. 11. od 14:00  
Úterý 10. 12. od 14:00  
(Vánoční posezení) 

SVATOMARTINSKÝ TRH 
Ne 10. 11. od 13:30 do 17:00 
na Masarykově náměstí 

KOLÁROVO DIVADLO 
O CHYTRÉM HONZOVI  
A KRÁSNÉ MADLENCE 
DIVADELNÍ AGENTURA PRAHA 
Ne 3. 11. od 17:00  
v Kolárově divadle 

 
Honza - snad netypičtější postava čes-
kých lidových i klasických pohádek. 
Líný Honza, hloupý Honza, Honza si-
lák, Honza statečný hrdina, zkrátka co 
Honza, to jiná postava. Co mají čeští 
Honzové společného? Je to vždy lidová 
postava z prostředí českého venkova, 
vesnický chasník z masa a kostí, reálný 
člověk ze skutečného života.  
Vstupné: 130,- / 170,- Kč  
(předprodej / na místě) 

AMERIKÁNKA  
KINO 
Čt 7. 11. od 19:00 
V Kolárově divadle 
Vracíš se na místa. Na místa, kde jsi vy-
růstala. Třeseš se. Potíš se. Polykáš. 
Nemůžeš se vyhnout vzpomínkám. Ně-
který jsou jako pestrý obrazy. Některý 
jak rány pěstí. Děcák za komunistů. 
Pěstouni. Pasťák. A pak samet. A svo-
boda, se kterou nevíš, jak naložit. Sto-
krát jsi padla. Ale stokrát zase vstala. 
Nedostali tě. Nebyla jsi na to totiž 
sama. Měla jsi sebe. A taky naději. Na-
ději, že jednou zdrhneš do Ameriky. 
Kde na tebe čeká táta. Amerikánka. Pří-
běh o holce, která přestala utíkat. 
Vstupné: 100,- Kč 

 
VÍTR VE VĚTVÍCH  
TOPOLŮ (76. PDH) 
DIVADELNÍ SOUBOR „NA TAHU“  
A MKS ČERVENÝ KOSTELEC 
Pá 8. 11. od 19:00 
v Kolárově divadle 

Divadelní hru „Vítr ve větvích topolů“ 
lze po právu označit za konverzační 
komedii s tragikomickou rovinou. Pro-
tagonisty příběhu jsou Gustav, Fer-
nand a René, tři veteráni z první svě-
tové války, kteří žijí na počátku 
šedesátých let minulého století v do-
mově pro vysloužilé vojáky. Jeden je 
cynik trpící strachem z vnějšího světa, 
druhý díky střepině v hlavě každou 
chvíli omdlévá a třetí je pragmatik 
a opatrný optimista, pokoušející se 
stát nohama na pevné zemi. Z jejich 
každodenního setkávání na místní te-
rase vzejde plán, jak se vzepřít osudu, 
kde jedinou perspektivu představuje 
smrt a zažít dobrodružnou cestu 
na opec, na jehož vrcholu se vítr pro-
hání ve větvích topolů. Podaří se jim 
zažít vytoužené dobrodružství? 

Vstupné: 100,- Kč 

STAND UP 
ADÉLA ELBEL  
„TROJJEDINÁ“ 
Út 12. 11. od 19:00 v Kolárově divadle 

 

Adéla Elbel je stand-up komička a mo-
derátorka, pravidelně vystupuje s po-
řadem Na stojáka a v televizním po-
řadu Comedy club. A žije život, jak 
nejlíp dokáže. Ale protože to občas zas 
tak dobře nedokáže, dala vzniknout 
svému stand up pořadu, ve kterém 
mluví o tom nejpodstatnějším – tedy 
sama o sobě. Tuhle one woman show 
nechcete propásnout! 
Vstupné: 250,- / 290,- Kč  
(předprodej / na místě) 
 

VELKÝ FINÁLE PSO 
KINO 
Čt 14. 11. od 19:00 v Kolárově divadle 
Vstupné: 150,- Kč 

 

ŠÍPKOVÁ RŮŽENKA 
DIVADLO DRAK 
Pá 15. 11. od 18:00 v Kolárově divadle 

 
Vstupné: 130,- / 170,- Kč 
(předprodej / na místě) 

MORD 
KINO 
Čt 21. 11. od 19:00 v Kolárově divadle 
Zabijačka se u stařečků na Osoblažsku 
koná každý rok. Je to jediný den v roce, 
kdy se sejde celá rodina, aby si zanadá-
vala, pojedla, popila a prostě jenom 
žila. Letos je ale všechno jinak. Děda od 
rána přešlapuje a neví, jak zeťákovi 
Karlovi oznámit, že je to zabijačka po-
slední.  
Vstupné: 100,- Kč 

Doplňující informace k představe-
ním:  
- Prostory se otevírají vždy ho-

dinu před zahájením předsta-
vení. 

- Rezervace je možné vyzved-
nout nejdéle 30 minut před 
zahájením představení. 
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PŘIPRAVUJEME 
VÁNOČNÍ KONCERT 
PRIMA JAZZ BANDU 
So 14. 12. od 19:00 v Kolárově divadle 
Vstupné: 300,- / 340,- Kč 
(předprodej / na místě) 

 
OTEC  
INDIGO COMPANY 
Út 17. 12. od 19:00 v Kolárově divadle  
Vstupné: 400,- / 440,- Kč 
(předprodej / na místě) 

SPORT 
Přichází čas podzimních plískanic  
a taky, když se poštěstí, Babího léta. My 
jsme si na sobotu 12. 10. 2024 vybrali 
raději to Babí léto a ve spolupráci 
s Frantou Žilákem jsme uspořádali 
společnou, ale zároveň úplně odlišnou 
akci na Nebíčku. Franta a jeho tým se 
postarali o tu závodní a testosteronem 
nabitou polovinu v rámci Dual Slalomu 
a my jsme ve stejnou dobu na stejném 
místě uspořádali Drakiádu spojenou 
s dlabáním dýní. 

Jak jsem již předestřel, počasí nám vy-
šlo na výbornou, i když větru mohlo 
být o pár metrů za vteřinu více. Myslím 
si, že všichni, kteří nelenili a dorazili na 
Nebíčko, si ten den, potažmo odpo-
ledne, řádně užili. Draci létali do zá-
vratných výšin, jezdci na kolech 
jakbysmet a v pozadí těchto událostí 
z našeho speciálního Dýňovleku mi-
zely desítky dýní a s tím, ruku v ruce, 
jsme mohli vidět víc a víc zapálených 
dětských tváří, které s vervou sobě 
vlastní vytvářely ty nejskvělejší hall-
oweenské dýně. 

Myslím si, že ten den si přišli na své 
všichni od dětí přes maminky až po ta-
tínky. Ti se plynule přesouvali mezi 
Dual slalomem, draky a dýněmi. A to 
byl přesně cíl, který jsme sledovali. 
Aby byli spokojení všichni, celé rodiny, 
aby společně trávili čas venku na slu-
níčku a připomínali si proč je svět tak 
krásnej. 

Jsem rád, že spousta z Vás, co jste do-
razili, vyslyšelo náš apel, aby nám po-
nechali dýně alespoň na jednu noc,  
a my jsme tak na závěr dne mohli docí-
lit toho, co jsme dopředu avizovali… 

ROZSVÍTILI jsme Nebíčko a vytvořili 
něco speciálního. A za to Vám všem 
patří ohromný dík. Doufám, že se nám 
tuto tradici podaří udržet i nadále!!! 
Tak zase za rok… 
  „Nebíčko žije“ 
Tým CKVS Pellyho domy 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
NOVINKY V PRODEJI 
Nově jsme pro vás a vaše děti nasklad-
nili modely stavebnice Merkur, a to: 
Parasaurolophus (180,- Kč), Anky-
losaurus (150,- Kč) a Diabloceratops 
(220,- Kč). A jelikož je Mikuláš za ro-
hem, tak můžeme nabídnout i staveb-
nice Mikuláše, čertice a čerta s vidlemi. 

 

KNIHY 
Nevíte ještě co pořídit blízkým pod 
stromeček? A co takhle knihu? Nebo 
byste si sami rádi něco přečetli z na-
šeho regionu? Není problém… 

V infocentru můžeme nabídnout na-
příklad krásnou knihu Anton Schmitt 
– Krajiny lidských osudů, která při-
náší jedinečný soubor dobových foto-
grafií, které pořídil tento lachovský ro-
dák a jeho rodinní příbuzní někdy mezi 
lety 1917 a 1935. Otištěné reprodukce 
byly pořízeny ze skleněných negativů, 
které se po odsuny našly v domě ro-
diny Schmittovy v Lachově. Většina 
z nich obsahuje z historického i z foto-
grafického hlediska velice kvalitní a za-
jímavé snímky dokládající život oby-
čejných lidí na vesnici v době téměř 
před sto lety. Prodejní cena knihy je 
350 Kč. 

Další knihou v nabídce je titul „Ba-
rokní krajinou Kladského pomezí“ 
od Luboše Y. Koláčka a Josefa Ripky 
popisující nejen historii tohoto území, 
ale i přírodní a architektonické skvosty 
zde se nacházející a doplněné historic-
kými fotografiemi.  
Prodejní cena 329 Kč. 

Kniha od polické rodičky Olgy Landové 
„Ať hodí kamenem“ je souborem  
15 povídek, které překračují hranici 
rodného česko-polského příhraničí a 
posouvají osudy hrdinů do velkých 
měst i do zahraničí, krajina však zů-
stává pro autorku nadále silnou inspi-
rací. Stěžejním tématem próz jsou 
osudy lidí často zachycených ve zlomo-
vých životních situacích beznaděje, 
mezigeneračního nesouladu, nemoci, 
stáří, drogové závislosti, násilí, roz-
chodu či rozvodu, vyloučení z majo-
ritní společnosti a opuštěnosti. Pro-
dejní cena 155 Kč. 

Miroslav Pichl je autorem knihy „Hos-
tince Police nad Metují“, ve které si 
můžete přečíst o historii pohostinství 
všeobecně, historii polických hostinců 
a jejich hostinských, o budovách hos-
tinců a jejich dalších obyvatelích, o his-
torii polických pivovarů, o polických 
výrobcích kořalky a jejich výčepech. 
Prodejní cena 150 Kč. 

VÁNOČNÍ PRODEJNÍ  
VÝSTAVA  
15. listopadu – 30. prosince 2024 
Zveme Vás na tradiční vánoční výstavu 
v informačním centru v Pellyho do-
mech.  
Těšit se můžete na úžasné drátkované 
dekorace, keramické hrnečky a oz-
doby, kšandy a motýlky, svíčky, sko-
řápkové lodičky, adventní věnce, per-
níčky, háčkovaná zvířátka, domácí 
kosmetiku a mnohé další.  
Přijďte si zpříjemnit předvánoční čas a 
nabrat inspiraci na výzdobu i dárky 
pro vaše blízké pod stromeček. Vý-
stava bude přístupná v otevírací době 
informačního centra. 

NOVINY ZIMNÍ  
BROUMOVSKO 
Na začátek listopadu je naplánováno 
vydání novin Zimní Broumovsko plné 
zajímavostí, novinek a tipů na výlety. 
Stavte se u nás pro ně, ať máte co číst 
při kafíčku. 

OTEVÍRACÍ DOBA IC 
V LISTOPADU: 
Po – Pá: 8:30-11:30, 12:00-16:00 hod. 
So: 8:30-11:30 hod. 
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BENEDIKTINSKÉ OPATSTVÍ SV. VÁCLAVA
Martin Groman a Michal Stehlík:
PŘEPIŠTE DĚJINY ŽIVĚ
Středa 6. 11. 2024 od 17:00 hod

Historický podcast se v Polici nad 
Metují zaměří nejen na bouřlivé dějiny  
20. století a některé momenty místních 
dějin, ale především na fenomén benedik-
tinského řádu v dějinách, jeho osobnosti,  
v souvislosti s místem natáčení podcastu.

Protagonisty „Přepiště dějiny“ jsou 
prof. PhDr. Michal Stehlík, Ph.D., přední 
český historik, profesor Filozofické fakulty 
Univerzity Karlovy, ředitel Památníku ná-
rodního písemnictví a PhDr. Martin Groman, 
Ph.D., novinář, publicista, „doktor přes staré 
noviny“ působící na katedře mediálních 
studií Institutu komunikačních studií a žur-
nalistiky Fakulty sociálních věd Univerzity 
Karlovy a na Metropolitní Univerzitě Praha, 
předseda Společnosti Ferdinanda Peroutky.

Vstupné: 100 Kč
Radka Votavová: 
NEZKROTNÁ ZAHRADNICE 
Středa 13. 11. 2024 od 17:30 hod

Setkání a povídání s Radkou Votavovou, 
designérkou přírodních zahrad plných 
krásy a užitku, autorkou knihy „Džungloidní 
zahrady od Nezkrotné zahradnice“. 

Radka Votavová je designérkou zahrad. 
Jako zahradotvůrce s více než 25letou praxí 
navrhuje a také učí navrhovat zahrady plné 
jídla, krásy a zdraví. Zahradní design a pří-
rodní zákony studovala desetitisíce hodin. 
Ráda vám všechny potřebné znalosti předá.

Vstupné: 100 Kč

SKALNÍ ZÁCHRANNÁ 
SLUŽBA NA BROUMOVSKU
Úterý 19. 11. 2024 od 17:30 hod 

Setkání se členy Skalní záchranné služ-
by (SZS) a přednáška o jejich činnosti a práci  
v terénu.  SZS se podílí na záchranných ak-
cích profesionálních složek Integrovaného 
záchranného systému Náchod, především 
při úrazech turistů a horolezců ve skalních 
terénech, poskytování technické první po-
moci, pátrání po pohřešovaných osobách, 
poskytování předlékařské první pomo-
ci nebo se podílí na lokalizaci a přístupu 
k místu nehody.

Vstupné: 100 Kč

Vstupenky na naše akce nově zakou-
píte také v informačním centru v Pellyho 
domech. 

Všechny uvedené akce se uskuteční 
v bývalém refektáři v přízemí kláštera. 
Prodej vstupenek v polickém Informačním 

centru na www.smsticket.cz nebo na místě 
30 min před začátkem akce. 

Kapacita prostoru omezena, doporuču-
jeme zakoupit vstupenky předem.

PODĚKOVÁNÍ – KULTURNÍ 
A DALŠÍ AKTIVITY V ROCE 
2024

Děkujeme městu Police nad Metují 
za poskytnutí dotace na kulturní a vzdě-
lávací aktivity, připravované a pořádané 
Benediktinským opatstvím sv. Václava v po-
lickém klášteře.
www.opatstvibroumov.cz 
fb.com/opatstvibroumov 

Benediktinské opatství 
sv. Václava v Broumově

Dřevěnka informuje
Víkend předení a tkaní  
s Helou Sauerovou

Ve dnech 21. a 22. září 2024 se v usku-
tečnil “Víkend předení a tkaní s Helou 
Sauerovou.  

Třída Dřevěnky se změnila na malou 
textilní dílničku, v níž bylo možné si pro-
hlédnout přírodní materiál vlnu, hedvábí, 
kopřivu a len v nejrůznějších podobách  
a provedení, prohlédnout rostliny, které se 
používají k přírodnímu barvení a spatřit 

jejich barevnou škálu. Hela seděla za kolo-
vrátkem a spřádala na cívku jak vlnu, tak 
kopřivy a ukazovala i zajímavé předení na 
vřetánku. Přivezla s sebou a vystavila také 
své výrobky - pletené ponožky, které vy-
padaly jako strojové a mnohé ženy nevěři-
ly, že jde skutečně o ruční práci, vyplétané 
vzorované svetry norského typu, čepice  
z merina a aplpaky a merinové šátky vel-
kých rozměrů  v úžasném obdivuhodném 
vzorování. O chvále a obdivu toho Hela moc 
slyšet nechtěla, ale její práci upřímně obdi-
vovaly i zkušené pletařky. Malí návštěvníci 
si vyzkoušeli tkaní na hřebeni, na destičce  
i kolíkovém stávku a někteří si odnesli 
domů krásné polotovary či hotové výrobky. 
V jedné části místnosti si návštěvníci pro-
hlédli staré pomůcky textilní výroby - drh-
len, snovací náčiní, staré člunky, rozpěrky, 
vochle, vijany i kolovrátky a spatřili unikát-
ní kousek - poháněcí dřevěné kolo starého 
tkalcovského stavu. A seznámili se i s mo-
tovidlem - ne živým, ale dřevěným artefak-
tem, který sloužil k navíjení  příze. Některé 
věci jsou ve vlastnictví Dřevěnky a po dlou-
hé době zase posloužily svému účelu a hod-
ně nám jich zapůjčil pan Václav Zítka, děku-
jeme ještě jednou za ochotu a důvěru. 

K prodeji byly ručně pletené ponožky, 
čepice, tkané prostírky a koberečky, síťov-
ky a levandulové voničky. I přes výletové 
počasí jsme přivítali hodně návštěvníků, od 
manželů Vrabcových jsme dostali čerstvě 

upečený koláč. Byl výborný, děkujeme! 
Atmosféru zachytil na kameru Míra Šolc  
a ještě v sobotu večer se stříhal video stej-
ného názvu jako akce. Jo, kdo umí, umí!!!  
A všem  patří poděkování jak za návštěvu, 
tak za dobrovolné příspěvky na podporu 
dalších, zejména charitativních akcí. 

Odkaz na video: https://youtu.
be/8TifwGt6Nlc

Cestujeme s Mírou Šolcem  
a jeho kamerou

V úterý 5. listopadu 2024 se opět sejde-
me s polickým rodákem a amatérským fil-
mařem panem Miroslavem Šolcem, který 
zase otevře svůj bohatý filmový archiv. 

Podíváme se s ním jak na krásná mís-
ta naší nádherné vlasti, tak poznáme kus 
ciziny. 

Pro velký zájem se akce uskuteční v sále 
Pellyho domů, začátek je v 17.00 hodin.  
Vstupné je dobrovolné. 

Charita v Dřevěnce
Za podpory města Police nad Metují  se 

uskuteční další předávání výrobků šikov-
ných žen zástupcům oslovených charitativ-
ních organizací. Akce proběhne 18. listopa-
du 2024 a budeme o ní informovat v dalším 
Polickém měsíčníku. 

Drahomíra Večeřová, Jiřina Hejnová, 
Dana Švecová
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Muzeum papírových modelů

S blížící se zimou přichází Muzeum 
papírových modelů s novou výstavou.  
A ne lecjakou. Jsme velice rádi, že po 
deseti letech můžeme v Muzeu papírových 
modelů přivítat kolegy z Polska. Tentokrát 
se představují modeláři z města Nowy 
Tomyśl a bez nadsázky můžeme tvrdit, že 
opět můžeme v Polici nad Metují obdivo-
vat maximální papírovou krásu. Krzystof 
a Mariola Scheffner patří k špičce polské 
modelářské scény.

Výstava prezentuje nejen jejich vol-
nou tvorbu, plnou modelů ponorek nebo 
vesmírné techniky a architektury. Mariola 
Scheffner je autorkou-konstruktérkou 

papírových modelů a vůbec poprvé můžou 
návštěvníci vidět kompletní práci mladé 
modelářky. V posledním desetiletí vytvoři-
la s podporou města Nowy Tomyśl několik 
modelů novotomyślské architektury. Tyto 
modely nebyly ještě nikdy komplexně vy-
staveny. Výstava Modelářské město Nowy 
Tomyśl se pyšní tímto primátem a nabízí 
návštěvníkům jedinečný zážitek, který se 
už nikdy nemusí opakovat. Všechny modely 
nowotomyślské architektury jsou majet-
kem města Nowy Tomyśl a jednání o jejich 
zápůjčce do Muzea v Polici nebylo tak úplně 
snadné, jak jsme si představovali.

Výstavu pořádá Muzeum papírových 
modelů a Merkur Police o.p.s. s podpo-
rou Města Nowy Tomyśl, Města Police nad 
Metují a MycoMedica. Výstava potrvá do 
března 2025 a můžete ji navštívit v rámci 
prohlídky expozice Muzea papírových 
modelů.
Muzeum stavebnice Merkur

Každý návštěvník, který v posledních 
dnech navštívil expozici Muzea stavebnice 
Merkur si nemohl nevšimnout, že kolem 
panoval poměrně čilý ruch. Po skončení tu-
ristické sezóny jsme totiž přistoupili k dal-
ší etapě modernizace expozice. Na konci 
roku 2024 se týká v podstatě celé budovy  
a potom expozice robotiky.

Celá budova má nově nainstalované 
UV fólie v oknech. Ty zaručují maximální 

ochranu exponátů 
a zabraňují „vy-
šisování“ barev. 
Akce probíhala 
průběžně po celý 
říjen, vždy v zavíracích dnech v úterý a ve 
středu. Díky tomu můžeme dnes bez obav 
„vytáhnout“ i originální historické doku-
menty, aniž bychom se museli strachovat  
o jejich kondici. Samozřejmě na tomto mís-
tě mluvíme primárně o tištěných věcech 
– historických návodech, přebalech staveb-
nic, dokumentů z výroby apod.

A zároveň, v jakési druhé, souběžně 
probíhající etapě přišla na řadu expozice 
robotiky. Ta se dnes pyšní další novou vitrí-
nou. Ta umožňuje snadnější manipulaci při 
instalaci a maximálně chrání jak exponáty, 
tak i návštěvníky. Splňuje přísné požadav-
ky na kvalitu a bezpečnost: dvě vrstvy le-
peného kaleného skla s bezpečnostní fólií 
zabrání případnému zranění při poškození 
vitríny. Navíc systém osvětlení LED pásky 
nabízí daleko komfortnější prohlídku, kdy 
exponátům už nehrozí, že budou ve stínu.

Realizace ochranných UV fólií a instalace 
nové vitríny je podpořena z dotačního pro-
gramu Královéhradeckého kraje „Podpora 
muzeí a galerií“ s názvem „Modernizace ex-
pozice Muzea stavebnice Merkur“, č. smlou-
vy 24KPG06-0024.

Pavel Frydrych

Sběratelská výstava
ZELENÝ DOMEČEK
Vernisáž 7. 11. 2024 od 17. hodin

Končící rok už tradičně rozsvítí výstavy Klubu 
sběratelů Policka. Tentokrát bude k vidění část 
unikátní sbírky papírových ubrousků, kterou do-
plní filumenistické aršíky z produkce polického 
sběratelského klubu.

Opět můžeme mluvit o skutečně zajímavé  
a „barevné“ výstavě. Většina lidí papírový ubrou-
sek prostě použije a dál o něm nepřemýšlí. Ale 
v Zeleném domečku bude k vidění papírový 
ubrousek jako téměř umělecký artefakt, jako krá-
sa, která doprovází naše životy, aniž by měla ambi-
ce se prezentovat ve světlech ramp. Možná právě 
toto imaginární nasvícení je tím největším překva-
pením celé výstavy. Společně s uvědoměním si, že 
kolem nás je spousta krásy, která je tak běžná, že 
si jí vlastně už ani nevšímáme.

Otevřeno podle otevírací doby Muzea papíro-
vých modelů.

Výstavu pořádá Klub sběratelů Policka  
a Merkur Police o.p.s. s podporou města Police 
nad Metují a MycoMedica.

Výstava potrvá do neděle 8. 12.
Vstupné dobrovolné.
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Kreativní a relaxační workshopy
V Muzeu papírových modelů a Muzeu 

stavebnice Merkur
soboty od 14 do 16 hodin
16. 11.Gravírování
23. 11. Linoryt
30. 11. Merkur
7. 12.  Zdobení skleněných koulí
14. 12. Slaměné ozdoby

GRAVÍROVÁNÍ SKLA / sklenice, svícny...
sobota 16. 11. od 14 do 16 hodin                                                                                 

Kreativní workshop, na kterém si mů-
žete vyzkoušet gravírování pomocí ručního 
pera do skla. Každý bude mít na výběr 1 ks 
skla /vinné skleničky, skleněné hrnečky, 
sklenice na vodu, svícny na čajové svíčky. 
Volně k dispozici bude také upcy materiál 
ve formě skleněných dóz od instantní kávy, 
zavařovací sklenice a podobně (přinést si 
můžete také i vlastní sklo). Na místě budou 
k dispozici ochranné pomůcky jako jsou 
brýle, roušky či špunty do uší. Postaráno je 
v rámci workshopu i o kávu a čaj. Workshop 
je pro volně příchozí. Není nutná rezervace. 
Cena: 100,- Kč, workshop je vhodný od 8 let
LINORYT / zimní motivy, novoročenka  
či vánoční přání….
23. 11. od 14 do 16 hodin

Tvořit budeme podle vašeho přinese-
ného, nebo na místě vybraného motivu. 
Čas bude i na volnou tvorbu. K dispozici 
budou připraveny desky ve formátu A5  
a rydla různých velikostí. Motiv přeneseme 
na destičku, motiv vyryjeme a vyzkoušíte 
si také samostatný tisk na tiskařském lisu. 
Domů si odnesete několik tisků. Postaráno 

je v rámci workshopu i o kávu nebo čaj. 
Workshop pro volně příchozí. Není nutná 
rezervace.
Cena: 100,- Kč, workshop je vhodný od 8 let
MERKUR DÍLNA  
30. 11. od 14 do 16 hodin

V dílně si s lektorem sešroubuje-
te postavičku čerta/čertice, anděla/
Mikuláše nebo další motivy...Dílna pro 
všechny věkové kategorie. Postaráno je  
v rámci workshopu i o kávu a čaj. Workshop 
je pro volně příchozí. Není nutná rezervace. 
Cena: 100,- Kč
ZDOBENÍ SKLENĚNÝCH KOULÍ
7. 12. od 14 do 16 hodin

Vyzkoušíte si tradiční techniku zdobe-
ní ručně vyfouklých skleněných vánočních 
kouliček. Připraveny budou posypy růz-
ných barev. Kouličku si ozdobíte dle své fan-
tazie nebo vybraného motivu. Hotovou oz-
dobu si odnesete v dárkové krabičce. Dílna 
pro všechny věkové kategorie. Postaráno je  
v rámci workshopu i o kávu a čaj. Workshop 
je pro volně příchozí. Není nutná rezervace. 
Cena: 100,- Kč
SLAMĚNÉ OZDOBY
14.12. od 14 do 16 hodin

Přijďte oživit tradice venkova a nau-
čit se vyrábět tradiční slaměné ozdoby na 
stromek.

Dílna pro všechny věkové kategorie. 
Postaráno je v rámci workshopu i o kávu  
a čaj. Workshop je pro volně příchozí. Není 
nutná rezervace. 
Cena: 100,- Kč

WEBROVKAFEST NA KLUČANCE 2024
Dne 16. listopadu se v humanitárním 

středisku Klučanka v Dědově u Teplic nad 
Metují uskuteční již 23. ročník charitativ-
ního festivalu na podporu dětí z dětských 
domovů Webrovkafest na Klučance, z je-
hož výtěžku se každoročně hradí zážitkové 

pobyty pro děti bez rodičů. Tato kulturní 
akce opět nabídne nejen pestrou paletu hu-
debních žánrů, ale letos i několik filmových 
dokumentů.

Po úvodním slovu odstartuje festival, 
namísto divadelního představení, třičtvr-
tě hodinový filmový dokument z dílny po-
řadatele a předsedy spolku Trutnovská 
alternativní scéna, z. s., Vojtěcha Lábuse. 
Filmový rozhovor s kapelníkem skupiny Už 
jsme doma o hudební skupině C&K Vocal a 
poezii vznikl jako bonusový díl k dvojdílné-
mu dokumentárnímu filmu Poetika tvorby 
hudební skupiny C&K Vocal. Velice zajímavé  
a hluboké myšlenky Miroslava Waneka bys-
te si určitě neměli nechat ujít.

Hudební přehlídku hlavní scény za-
hájí v 16 hodin alternativ-rocková kapela 
Poslední Lež ze Dvora Králové nad Labem, 
následovat bude stálice festivalu Pepa 
Lábus a SPOL., jako třetí se představí mla-
dá pražská punk-rocková kapela Wosa, 
poté skupina Munroe, jejímž frontmanem 
je básník, muzikant, kurátor a dramaturg 
Jan Kunze, nezaměnitelná hudební formace 
FruFru v mistrovsky obsazené nové sestavě 
(Miloš Dvořáček, Kuba Vejnar atd.), pekel-
ní „andělé“ Exorcizphobia z Trutnova a na 

závěr originální hronovsko-náchodské duo 
Asfalto.

Program sklepní scény rozehraje blue-
sový písničkář Standa Štěp s vynikající rom-
skou zpěvačkou Marií Olahovou, dalšími 
dvěma sety přivede publikum do varu Petr 
Kumandžas se svým sólovým projektem 
Jolly Joker De Luxe a o kvalitní závěr sklepní 
produkce se postará britský písničkář, žijící 
v Čechách, Justin Lawash. Mezi hudebními 
vystoupeními promítne pro zájemce Petr 
Bergmann několik dílů ze svého dokumen-
tárního seriálu Emil Schwantner – sochař 
severovýchodního pohraničí. 

Součástí festivalu bude opět i dražba 
obrazů a fotografií a vydražené peníze bu-
dou přidány do výtěžku z akce. K cestě na 
festival můžete využít vlakové dopravy. 
Zastávka v Dědově bude u běžných spojů 
opět zprovozněna. Po skončení programu 
na hlavní scéně bude přistaven autobus, je-
hož cílovou stanicí bude Trutnov. Děkujeme 
všem městům a obcím, sponzorům a dár-
cům, bez jejichž pomoci by nebylo možné 
takovouto akci uspořádat. Těšíme se na 
naše stálé příznivce, ale i na ty, kteří si cestu 
na Webrovkafest najdou poprvé.

Trutnovská alternativní scéna, z. s.
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - listopad 2024

Objekty muzea:
Klášter v Polici 
nad Metují  
i Stará škola 
Dřevěnka jsou 

v listopadu pro veřejnost mimo pláno-
vané akce a výstavy uzavřeny. V sobotu 
10. listopadu se však uskuteční akce 
Svatý Martin v Dřevěnce, během které 
si vyzkoušíte techniku suchého plstění 
ovčího rouna.

Akce a výstavy:
Cestování s Mírou Šolcem a jeho 
kamerou
Kdy: 5. listopadu 2024 od 17 hodin
Kde: Pellyho domy, Police nad Metují
Vstupné: dobrovolné

Přijďte si poslechnou povídání 
Miroslava Šolce o jeho cestách, které podni-
kl společně se svojí kamerou. Během před-
nášky proběhne také promítání videí, které 
v průběhu svých cest natočil. Vstupné je 
dobrovolné.

Svatý Martin v Dřevěnce
Kdy: 10. listopadu 2024 od 13 do 16 hodin
Kde: Stará škola Dřevěnka, Police nad Met.
Vstupné: zdarma

Oslavte s námi svátek svatého Martina 
spojeného s jeho příjezdem na bílém koni. 
Přijďte si k nám do Dřevěnky vyzkoušet 
techniku suchého plstění ovčího rouna. 
Budete si moct vytvořit výrobek inspirova-
ný zimní krajinou a sněhem. Vstup na akci 
je zdarma.

Novinky z muzea:
Právě vyšly zimní muzejní noviny!

Zajímá vás, co se u nás v muzeu děje, jaké akce a výstavy plánujeme nebo jaké předměty 
spojené s tematikou zimních sportů najdete v našich sbírkách? Zajímá vás život průkopníka 
lyžování Emericha Ratha a víte o tom, že se zimní olympijské hry v Soči odehrály s hokejo-
vými puky z Náchoda? To vše se dozvíte, pokud si přečtete nejnovější vydání Náchodských 

muzejních novin, kte-
ré si můžete zdarma 
vyzvednout na poboč-
kách Muzea Náchodska 
a ve vybraných in-
formačních centrech.  
A pokud preferujete 
digitální verzi, tak si 
noviny můžete přečíst 
také online na našich 
webových stránkách.



Z MUZEJNÍHO DEPOZITÁŘE
Dřevěný pluh z roku 1833

„Bez dlení opři se o pluh, dokud suchá je 
země a mračno nad námi visí,“ tak nabádal 
rolníky k práci římský básník Vergilius už 
před začátkem našeho letopočtu. Pluh je 
skutečně jedním z nejstarších zařízení, kte-
ré umožňuje obdělávat zemědělskou půdu 
a svým způsobem ho lze brát za revoluční 
vynález, který výrazně posunul člověka na 
jeho cestě dějinami. Pluhu předcházelo jed-
nodušší rádlo. Dřevěná rádla je možné dato-
vat už do doby bronzové. A kdy se pluh ob-
jevuje na našem území? Otec české moderní 
archeologie Lubor Niederle poukázal už  
v roce 1917 na pečlivé užívání výrazů rádlo 
a pluh v písemných pramenech 11. a 12. sto-
letí. Právě terminologické rozlišení ho tedy 
vedlo k závěru, že už v této době se u nás 
běžně používá dokonalejší pluh (německy 
Pflug). Od rádla se pluh liší především tím, 
že má větší nesouměrnou klínovitou radlici 
nasazenou na vodorovný plaz, krojidlo, slu-
pici a odvalovou desku. Po celý středověk  
i raný novověk se však pluh jako nástroj dy-
namicky vyvíjel a krajově lišil. Konstrukčně 

se ustálil až v prvé polovině 19. století. 
Do této doby můžeme datovat i pluh 

pocházející z Policka, který se nachází  
v depozitářích Muzea Náchodska v polic-
kém klášteře. Na čepu má vydlabaná pís-
mena BM a letopočet 1833. Tento pluh má 
dřevěnou kostru s kovovými doplňky, od-
valové desky, asymetrickou kovovou radlici 
a kované krojidlo s dekorem. Do sbírek bý-
valého Okresního muzea v Náchodě přibyl 
roku 1987 spolu s dalšími fondy zrušeného 
Památníku města Police nad Metují.

Pluh ovšem nemusel být jen dřevěný. 
Už koncem 18. století jsou známé i celože-
lezné pluhy. Řadě 
různých variant a 
experimentů při 
konstrukci pluhu – 
např. Smallův pluh, 
či skotský pluh – byl 
učiněn konec roku 
1827, kdy bratran-
ci Veverkové vyo-
rali první brázdy 
svým proslulým 

ruchadlem, tedy vývojově nejdokonalejším 
pluhem, který půdu nejen rozrušuje a pro-
vzdušňuje, ale převrací ji tak, že vrchní vrst-
va se dostává dolů a spodní vrstva odpočaté 
půdy navrch. 

Je nutné připomenout, že pluh nebyl 
jen prostým pracovním nástrojem. Výrazně 
přispěl k přeměně krajiny, byl používán při 
lidových rituálech (např. první jarní orba)  
a v rámci vesnické komunity leccos vypoví-
dal o společenském postavení majitele.

Mgr. Petr Šmíd 
Muzeum Náchodska

CESTOVÁNÍ 
S MÍROU ŠOLCEM A JEHO KAMEROU

5. listopadu 2024 od 17 hodin
Pellyho domy
Vstupné dobrovolné

Více informací naleznete na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku.
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POLICKÝ PANTEON
Místo za tunelem, v průchodu mezi ulicemi 
Kostelní a Pod jasany.

Každé město nejen 
v České republice má svoje 
významné rodáky. Nemusí 

to být vždy osobnosti všeobecně známé, ale 
můžeme mluvit i o patriotech, kteří se za-
sloužili o rozvoj města nebo regionu.

V roce 2022 vznikla na zmíněném mís-
tě na zadní zdi garáží první malba – portrét 
Hanuše Wihana od Josefa Kleinera, malíře 
a grafika pocházejícího z Bukovice, dnes 
žijícího a tvořícího v Jaroměři. Ten vystu-
doval malbu u akademického malíře prof. 
Daniela Balabána na Ostravské univerzitě  
a dnes je jedním z hybatelů Umělecké kolo-
nie Bastion IV v Josefově. 

A pak jsme chvíli čekali… především 
na to, jak přijme streetartovou intervenci  
v centru města veřejnost.

O rok později jsme malíře Kleinera oslo-
vili k realizaci další venkovní malby: portrét 
horolezce, fotografa a spisovatele Miroslava 
Šmída, který vznikl k 30. výročí horolezcovi 
smrti. Malbu realizoval na vratech garáže 
na bývalých jatkách na cestě na Žděřinu. 
Místo jsme vybrali tak, aby měl výhled na 
stolovou horu Ostaš.

Na jaře tohoto roku, díky impulsu od 
jednoho z donátorů a díky našemu pře-
svědčení, že mnohá jména rodáků či vý-
znamných osobností spjatých s Policí by 
neměla zapadnout, jsme začali připravovat 
pokračování streetartové intervence na pů-
vodním místě v centru města. Oživovat mi-
nulost současnou formou se nám ukázalo 
jako funkční.

Zeď jsme pojali jako náš, místní pante-
on. Chtěli jsme vyzdvihnout osobnosti, ro-
dáky z Police nad Metují, o kterých se pově-
domí buď vytratilo, nebo je v naších očích 
nedostatečné. Přes léto jsme vyjednávali  

s majiteli garáží, a protože Police má řadu 
takových osobností, koncept jsme volili ná-
sledující: vybrali jsme ty, které s konkrét-
ním místem něco pojí a k nim doplnili další, 
o nichž jsme přesvědčeni, že v historii měs-
ta mají své místo. Na Polickém panteonu se 
objevují v dynamice 1-2-1-2. V září přišel 
čas na samotnou realizaci. Podkladem byly 
historické fotografie, které se nám podařilo 
dohledat.

Vedle světoznámého Hanuše Wihana 
se již nyní objevily další tváře. Jsou to Josef  
a Stanislav Brandejsovi, díky nimž se zacho-
val chronologický dějepis Policka, historie 
jednotlivých stavení, místní tradice a zvyky. 
František Švejdar, příslušník 311. bombar-
dovací perutě RAF. „Bylo pro nás docela 
velkým překvapením, když jsme zjistili, že 
polický rodák byl příslušníkem RAF. Ač žil 
v Polici pouze prvních patnáct let, myslíme 
si, že připomenutí jeho osobní statečnosti je 
na místě,“ doplňuje Pavel Frydrych impulz, 
díky kterému se v Polickém panteonu obje-
vuje pro místní vlastně neznámé jméno.

V blízké budoucnosti zeď doplní brat-
ři Jan a František Pejskarovi. Právě tady, 
na dohled od místa, kde vybudovali svou 
firmu. A která dnes znovu hrdě nese jejich 
jméno.

K projektu máme připravenou webo-
vou stránku, kterou budeme plnit infor-
macemi, fotografiemi  
a dalšími dokumenty, 
které se nám daří nebo 
podaří dohledat. Zeď ješ-
tě není hotová, ale dovo-
lujeme si informovat o ní 
už teď.

A proč to vlastně 
děláme?

Podzim na Broumovsku 
vašima očima

www.broumovsko.cz

Fotosoutěž

Projekt je spolufinancován Evropskou unií.
Broumovsko a Valbřišsko – smysluplné 
stezky, reg. číslo projektu: 
CZ.11.02.01/00/23_004/0000093

„Věříme, že zdí přispíváme nejen k oživení povědomí  
o zmíněných osobnostech, ale také k oživení místa v centru 
města,“ říká historička umění Mgr. Martina Frydrychová. Malíř 
Josef Kleiner nachází v práci i další rozměr: „Minulost může 
být inspirující, pokud o ní člověk ví. Venkovní malby jsou zají-
mavým způsobem, jak části historie vrátit mezi lidi.“

A na závěr se sluší poděkovat těm, bez kterých by Polický 
panteon tak snadno nevznikal: 

Město Police nad Metují, z jehož dotačního programu jsme 
mohli projekt částečně financovat; donátoři projektu: fir-
my EMI-TEST s.r.o. a GLOR CZ; pánové Milan Košťál a Lukáš 
Kollert, kteří pomohli s dohledáváním dokumentů a poskytli 
historické materiály a samozřejmě majitelé garáží, kteří nám 
laskavě dovolili využít jejich nemovitost k realizaci Polického 
panteonu.

Apeiron z. s.
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110 let budovy c. k. okresního soudu v Polici nad Metují - 3. část
V mapování historie budovy soudu udě-

láme malou odbočku. Netýká se přímo reali-
zace stavby a ani se nijak nepromítla do její 
přípravy, nicméně je to velice zajímavý do-
kument, týkající se víc než čehokoliv jiného 
poměrů ve městě. 20. března 1913, v době, 
kdy už byl na místě stavby jasně viditelný 
půdorys budoucí budovy, napsalo vedení 
tělocvičné jednoty Sokol městské radě stíž-
nost. „Poněvadž přípravné práce ku stavbě 
budovy c. k. okresního soudu v místě pro-
kazují, že nebude pokračováno dle původně 
schváleného plánu, žádá těl. jednota Sokol 
jako soused novostavby: Slavná městská 
rado, ráčiž spolu se stavební komisí urychle-
ně učiniti vhodné zakročení, aby nepřiměře-
ným, plánu i zákonu stavebnímu neodpoví-
dajícím zvýšování dotyčné novostavby nejen 
budovy sousedící na ceně, ale celá ulice, ba 
příští nejkrásnější čtvrť města na vzhledu 
netrpěly. Hmotné výhody stavitele a erární 
libovůle nesmí trvale poškoditi město!“ Ve 
stížnosti se samozřejmě jedná o to, že oproti prvnímu plánu se celá 
výška budovy zvedla a dost možná tělocvičná jednota Sokol vníma-
la skutečnost, že soudní budova „zastíní“ stavbu Sokolovny. K tomu 
je nutno přičíst ještě další změnu projektu, která se objevuje jako 
návrh ve stavebním povolení. „Pan přednosta okresního soudu 
v Polici n/M žádal, aby pravý trakt proti náměstí (myšleny dnešní 
Bezděkovy sady – pozn. P. F.), který dle projektu má býti posunut za 
čáru regulační 1,5 m oproti traktu levému, který posunut jest pouze 
o 0,75 m, posunut byl rovněž za čáru reg. také toliko 0,75 m…“ Jako 
hlavní důvod uvedl přednosta okresního soudu skutečnost, že by 
půdorys místnosti, kde mají být uloženy pozemkové knihy, tomuto 
účelu nedostačoval. Technický znalec žádost podpořil dalším tvrze-
ním: „Že by vyřešení střech v těchto místech působilo částečné po-
tíže a ani postranní pohled by příznivě nevypadal.“ Správce stavby 
slíbil, že tuto žádost předloží ministerstvu ke zvážení. Nakonec byla 

připomínka pana přednosty přijata a oproti schválenému plánu, byl 
pravý trakt proti náměstí zvětšen o 0,75 m a průčelí budovy získalo 
dokonalou symetričnost.

Na stížnost Sokola odpovědělo město o pět dní později: 
„Městská rada v Polici ve své dne 20. t. m. konané schůzi jednajíc  
o Vašem podání z téhož dne ve příčině oznámeného nedodržení pro 
stavbu úřední budovy daných podmínek po předchozím nahlédnutí 
v plány a komiss. ohledání na místě samém sděluje ct. jednotě ná-
sledující: 1) jednota Sokol není ve smyslu staveb. řádu sousedem 
novostavby 2) stavba pokračuje přesně dle původně schválených 
plánů a nelze tudíž mluviti o plánu i zákonu stavebnímu neodpo-
vídajícím zvýšování dotyčné novostavby, a to tím méně, ježto sama 
obec svého času žádala naopak aby celá stavba spíše byla zvýšena 
nad okny budovy. Městská rada pokládá za to, že byla Vaše ctěná 
jednota asi špatně informována.“ Tím byla celá věc vyřízena. V poz-
dějších letech vyřešila „problém dominantní budovy v Nové čtvrti“ 
novostavba Městské spořitelny, dokončená v prosinci 1929 (dnes 
budova, ve které sídlí Česká pošta).

Práce na stavbě pokračovaly poměrně rychlým tempem. Josef 
Brandejs zaznamenává, že na podzim 1913 už byla střecha budovy 
pokryta taškami z hronovské cihelny.

A téměř přesně o rok později bylo hotovo. V Městské kronice 
najdeme tuto zprávu: „18. října 1914 byla provedena kolaudace 
nové budovy c. k. okresního soudu čp. 341 na Nové čtvrti.“ Miroslav 
Pichl pak k tomu doplňuje: „Ještě v měsíci říjnu tam byl přestěhován 
berní úřad. Bylo to za správce berního úřadu Františka Hausdorfa, 
kontrolora Jana Rokytenského (polického rodáka), adjunkta Karla 
Růžičky a Jana Nováka, úředního sluhy. Až do této doby sídlil berní 
úřad (od 1. března 1907) v domě čp. 209 v Nádražní ulici.“

Samotná stavba budovy trvala od 25. února 1913 do 18. října 
1914, tedy 631 dní.

Od okamžiku, kdy vznikl výnos ministeria práv (28. července 
1908) do kolaudace stavby uplynulo 1909 dní, tedy 6 let, 1 měsíc 
a 21 dní…

O dalších 206 dní později se pak nastěhoval do budovy i okres-
ní soud. Miroslav Pichl uvádí: „12. května 1915 se stěhoval okresní 
soud s archivem a věznicí z budovy čp. 98 (radnice na náměstí) do 
své nové budovy na Nové čtvrti. Budova radnice na náměstí se tak 
po 64 letech opět uvolnila pro potřeby města. Okresní soud měl 
v té době tento personál: soudní rada Václav Janata, soudce Karel 
Novotný, kancelista Bischof, listovní Fousek, písaři Beier a Šanda, 
soudní vykonavatel (čili „zavírák“) Václav Illich. Berní úřad: správ-
ce Hausdorf, kontrolor Rokytenský, příručí Růžička.“ A krásný zá-
znam o počátku soudu v nové budově najdeme u Josefa Brandejse: 

Stavba soudní budovy, 1913; sbírka Lukáše Kollerta

Dopis Tělocvičné jednoty Sokol z 20. 3. 1913;
archiv Odboru výstavby Města Police nad Metují.
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„Soudní první řízení započalo dne 6. července 1915, v den památný 
upálení Jana Husa.“ Koho tenkrát soud soudil a jaký byl trest se bo-
hužel nepodařilo dohledat.

Police se mohla v té chvíli pyšnit skutečně krásnou a moder-
ní budovou, ale v době kolaudace už probíhala válka, kterou svět 
nejprve nazve Velkou válkou, aby ji později přejmenoval na První 
světovou. Město i jeho obyvatelé v té době měli jiné starosti, a tak 
vlastně otevření budovy proběhlo bez fanfár a jaksi mimochodem.

Fotografie: Dopis Tělocvičné jednoty Sokol z 20. 3. 1913; archiv 
Odboru výstavby Města Police nad Metují.

Soudní budova, cca 1915; sbírka Lukáše Kollerta
Stavba soudní budovy, 1913; sbírka Lukáše Kollerta
Podrobnější informace o stavbě soudní budovy v Polici nad 

Metují najdete na webu: https://podhavlatkou-cz.webnode.cz/l/
pribeh-stavby-soudni-budovy-v-polici-nad-metuji/

Pavel Frydrych

Kalendárium - listopad 2024
Významná kulturní a historická výročí

1. listopadu 1919 
se narodil v Praze v rodině chu-

dého truhláře Radovan Lukavský, 
jeden  z nejvýznamnějších českých 
herců 2. poloviny 20. století – 105. 
výročí. Vystudoval reálné gymnázi-
um v Českém Brodě. Po maturitě stu-

doval francouzštinu a češtinu na Filozofické fakultě UK v Praze. 
Během války, kdy byly zavřeny vysoké školy, pracoval na dráze jako 
telegrafista, poté byl nasazen na nucené práce v Německu. Po válce 
dokončil filozofii na UK a zároveň dokončil studia na konzervatoři 
v Praze. Na konzervatoři byl spoluzakladatelem DISKu, byl angažo-
ván Městskými divadly pražskými a zároveň se stal pedagogem na 
konzervatoři. Od roku 1957 byl stálým členem souboru Národního 
divadla. V roce 1995 se stal profesorem na pražské Akademii múzic-
kých umění. Ztvárnil stovky divadelních, filmových, televizních rolí 
i rozhlasových rolí, jeho vytříbený a kultivovaný hlas z něj dělal jed-
noho z nejlepších a nejznámějších českých vypravěčů a recitátorů 
poezie. Jeho nejznámějšími divadelními rolemi byly Obchodník s 
deštěm, Hamlet nebo Tomáš Becket. Ve filmu hrál například hlavní 
roli v Králi Šumavy, televizním divákům zůstává v paměti díky roli 
Václava Tháma v seriálu F. L. Věk a řadě dalších. Radovan Lukavský 
zemřel 10. března 2008. 

3. listopadu 1784 
narodil se v Praze zakladatel české kra-

jinářské školy 19. století Antonín Mánes 
– 240. výročí. Pocházel z mlynářského rodu  
a k malířství se dopracoval vlastní pílí. 
Mánes se kreslení zprvu věnoval jen ama-
térsky, krátce si přivydělával dokonce  
i v pražské porcelánce jako dekorativní 
malíř. Teprve až ve věku 20 let vstoupil do 
nově založené krajinářské školy pražské 
Akademie. Na Akademii byl veden ke klasi-

cistnímu pojetí ideální krajiny, to ale opouští a vydává se malovat 
do plenéru, nesvázán akademickými pravidly. Svou orientací polo-
žil základy české realistické krajinomalby, nesvázané akademickým 
rukopisem. Jeho přínosem byla i živá barevnost a snaha po vystiže-
ní atmosféry. Působil jako učitel v šlechtických rodinách a později 
také na Akademii. Nejvýrazněji se pedagogická snaha projevila na 
jeho dětech, a to především na Josefu Mánesovi, ze kterého se stal 
obdivovaný umělec.
4. listopadu 1619 

byl v Praze korunován na českého krále Fridrich Falcký – 405. 
výročí. Byl synem falckého kurfiřta Fridricha IV. Za zenu měl dceru 
anglického krále Alžbětu Stuartovnu. Stal se představitelem Unie 
německých protestantských knížat. Po vypuknutí stavovského 

povstání v Čechách mu poskytoval finanč-
ní i vojenskou pomoc. České stavy nechtěly 
respektovat již dříve korunovaného české-
ho krále Ferdinanda II. Habsburského a na-
bídli trůn Fridrichovi Falckému, který měl 
diplomatické styky s celou Evropou a navíc 
byl v rodinném svazku s protestantským 
anglickým i dánským trůnem. Během bitvy 
na Bílé hoře se na Pražském hradě konala 
hostina, a když přišla zpráva o porážce sta-
vovských vojsk, Fridrich Falcký i s rodinou 
uprchl. Panoval jen rok a čtyři dny, proto 
mu později přezdívali „zimní král“.
19. listopadu 1839 

se narodil se český průmyslník Emil 
Škoda – 185. výročí. Pocházel z význam-
né rakouské rodiny, jeho otec byl dvorním 
radou ve Vídni. Střední školu a techniku vy-
studoval v Praze. V roce 1866 přijal místo 
vrchního inženýra ve Valdštejnově strojír-
ně v Plzni a o tři roky později ji odkoupil. 
Během devatenácti let vybudoval z nevý-

znamné továrničky mohutný podnik se světovou pověstí. Součástí 
Škodových závodů byla slévárna, strojírna, ocelárna kovárna  
a zbrojovka. Za zásluhy o rozvoj českého průmyslu dostal Škoda 
četná vyznamenání a stal se členem Panské sněmovny. Na sklonku 
druhé světové války byl základní podnik v Plzni téměř úplně zničen 
při bombardování. Škodovy závody, od roku 1899 akciová společ-
nost, byly v roce 1945 znárodněny, obnoveny a postupně dobudo-
vány. Škoda zemřel 8. srpna 1900. Škodovo jméno je v celém světě 

pojmem a reprezentuje Českou repub-
liku dodnes.
22. listopadu 1959

zemřel v Teplicích nad Bečvou ve 
věku 60 let český vzpěrač Jaroslav 
Skobla – 65. výročí. Narodil se v Praze. 
Byl vzpěračem těžké váhy a několika-
násobným mistrem republiky. V roce 
1923 se stal mistrem světa. Na olympi-
ádě v Amsterodamu v roce 1928 získal 
stříbrnou medaili. Největšího úspěchu 
své kariéry dosáhl, když se stal olym-
pijským vítězem ve vzpěračském troj-
boji na olympiádě v Los Angeles v roce 

1932. Jeho syn Jiří Skobla byl dvanáctinásobným mistrem republi-
ky ve vrhu koulí. Byl již evropským rekordmanem, když na olympi-
ádě v Melbourne v roce 1956 získal bronzovou medaili.

Připravil František Janeček
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Listopad
- pranostiky, pověry, zvyky, tradice

Listopad je jedenáctý měsíc gregorián-
ského kalendáře v roce. Má 30 dní. Název je 
odvozen od padání listí, které je v tuto roční 
dobu ve středoevropských přírodních pod-
mínkách typické.

Ve starém římském kalendáři byl listo-
pad devátým měsícem (podle novem = de-
vět) a odtud se vzal v jiných jazycích název 
november. 

Astrologicky je Slunce asi první dvě 
třetiny listopadu ve znamení Štíra a zby-
tek měsíce ve znamení Střelce. V astrono-
mických termínech začíná v souhvězdí Vah  
a končí v souhvězdí Štíra. 

Během listopadu se na severní polo-
kouli postupně zkracuje délka dne. Na úze-
mí České republiky, přesněji na průsečíku 
50. rovnoběžky a 15. poledníku, je prv-
ní listopadový den dlouhý okolo 9 hodin  

a 47 minut. Slunce vychází přibližně v 6.50 
a zapadá v 16.37 hodin středoevropské-
ho času. Poslední den v listopadu je kratší  
o hodinu a 20 minut. Slunce vychází oko-
lo 7.35 a zapadá v 16.02 hodin středoev-
ropského času. Během listopadu nastávají 
některé meteorické roje, jako například 
Andromedidy (vrcholí 9.–14. listopadu), 
Leonidy či Alfa Monocerotidy. 

Listopadové počasí se vyznačuje nej-
větším množstvím oblačnosti v roce, bývá 
bohaté na mlhy a vlhké, ale velké úhrny 
srážek se nevyskytují. Průměrně je obloha 
zatažená z 80 %. Vysoké je také množství 
přízemních mrazíků. V tomto měsíci se vět-
šinou vyskytuje první sněhová déletrvající 
pokrývka nové zimy a počet dnů se sněho-
vou pokrývkou se v průměru pohybuje 
okolo čtyř. Průměrná teplota se v listopadu 
pohybuje okolo 3,1 °C, což je o 5 °C méně, 
než během října. Průměrný úhrn srážek do-
sahuje 47 mm (1 mm srážek se rovná 1 litru 
vody na m), což je stejně jako v říjnu.

1. listopad je svátkem Všech svatých, 
je prvním dnem křesťanské vzpomínky na 
mrtvé. 2. listopad - svátek zesnulých čili 
Dušičky dal název i „dušičkovému počasí“. 
1. prosince začíná letos v církevním kalen-
dáři advent. 

V České republice připadá na listopad 
státní svátek Den boje za svobodu a de-
mokracii a Mezinárodní den studentstva 
(17. listopadu), který připomíná uzavření 
českých vysokých škol nacisty v roce 1939 
a také studentské protesty, kterými v roce 
1989 začala Sametová revoluce.

Z hlediska pranostik je listopad jed-
ním z nejchudobnějších měsíců v roce.. 
Nejzajímavější jsou svátky Všech svatých  
a Dušiček, podle kterých se hlavně předvídá 
nadcházející zima. 

 y Den Všech svatých je poslední, který léto 
zahání.

 y Když o Všech svatých zima nemá moci, 
tak o svatém Martině o půlnoci. 

 y Když na Dušičky jasné počasí panuje, pří-
chod zimy to oznamuje.

Drobnosti z historie Police – listopad 2024
13. listopadu 1905 
byla schválena stavba nové cesta na Babí.
Listopad roku 1907 
František Richter nechal ke svému hostinci 
čp. 49 v Tomkově ulici přistavět divadelní 
sál s jevištěm, které se v pronájmu stalo na 
dlouhou dobu působištěm „Spolku divadel-
ních ochot-níků Kolár“.
14. listopadu 1916 
byly pro všeobecný nedostatek barevných 
kovů pro válečné potřeby vyvěšeny a od-
vezeny z Police tři malé zvony.
1. listopadu 1918 
byla v Polici vytvořena tzv. „Národní obra-
na“ (NO), jakési domácí čsl. vojsko složené 
ze Sokolů a vojáků, vracejících se postupně 
z války.
8. listopadu 1918 
se konala na paměť prohlášení českoslo-
venské republiky slavnost a sázela se „Lípa 
svobody“.
Listopad 1933
Firma „Inventor“ Jaroslava Vancla zahájila 
výrobu dětských elektrických vláčků (je-
jich výroba byla ukončena až roku 1968!).
20. listopadu 1934 
bylo zahájeno budování nové silnice  
z Police nad Metují na Slavný.
24. listopadu 1938 
oslavili broumovští Němci připojení k Říši 
pochodňovým průvodem na Hvězdu.
1. listopadu 1942 
bylo zahájeno vyučování v Lidové škole 
zemědělské (LŠZ), přejmenované výno-
sem ministerstva školství ze dne 26. 10. t. r. 

z dosavadní Lidové školy hospodářské.
Listopad roku 1942 
Konaly se odvody mladých mužů na nucené 
práce do Německa. Z Police nad Metují od-
jížděly skupiny totálně nasazených nejprve 
do Teplic/lázní, odtud pak dále do Erfurtu, 
Salzbrunnu a Breslau.
1. listopadu 1945 
byla dekretem prezidenta republiky  
č. 91/1945 Sb., vydaném 19. října, vyhláše-
na MĚNOVÁ REFORMA. Současně byla za-
vedena nová československá koruna.
1. listopadu 1947 
rozhodla vláda, se zřetelem na současný 
stav zásob obilí a na možnosti výkupu a do-
vozu, o snížení potravinových dávek (stá-
le trval systém potravinových poukázek, 
zavedený Němci roku 1939).
27. listopadu 1954
zemřel v místním starobinci ve věku  
94 let Josef Sova, bývalý zdejší ředitel 
měšťanských škol a starosta města v le-
tech 1926-1930.
10. listopadu 1956 
bylo na polích okresu Broumov ještě ne-
sklizeno 62 hektarů brambor a 13 hekta-
rů obilí. Přitom již byla celá krajina pokryta 
slabou vrstvou sněhu (!).
21. listopadu 1963 
byly zahájeny 18. Polické divadelní hry.
12. listopadu 1971 
byly dokončeny opravy vnějšího pláště 
budovy Sokolovny – fasáda, střecha, žlaby.
22. listopadu 1979 
byl dán do provozu provizorní vojenský 

ženijní most přes řeku Metuji pod Velkými 
Petrovicemi. Starý most byl stržen při po-
vodni 18. června tohoto roku.
21. listopadu 1980 
zemřel Jan Kulhavý (*1905, syn Jana 
Kulhavého, hajného v České Rybné), známý 
svou pověstnou opravnou bicyklů v domku 
čp. 159 na Záměstí.
6. listopadu 1985 
byla místními hvězdáři Astronomického 
kroužku při JKP Police n. Met. v jejich ob-
servatoři na Havlatce poprvé spatřena 
Halleyova kometa.
1. listopadu 1996 
byla dokončena 1. etapa rekonstrukce 
silnice vedoucí Žďárskou ulicí.
30. listopadu 1996 
K tomuto datu obývalo Domov důchodců 
45 obyvatel, z toho dva muži.
12. listopadu 1999 
byl po téměř 5 měsíců trvajících adaptacích 
znovu otevřen hotel Ostaš na náměstí (čp. 
22).
1. listopadu 2000 
byl vysvěcen kříž, stojící uprostřed hřbi-
tova. Po rekonstrukci místním uměleckým 
kovářem Josefem Drašnarem byl vyzlacen 
Charitou Červený Kostelec a znovu usazen 
dne 27. 10.
Listopad roku 2002 
vyšla v nakladatelství BOR Liberec pozo-
ruhodná kniha PhDr. Evy Koudelkové: 
„Police nad Metují a okolí v lidových vy-
právěních“ s ilustracemi Dagmar Novákové

Vybral František Janeček
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Několik letopočtů  
z historie Hlavňova
Zdroj: Dr. St. Brandejs: Kniha o Polici nad Metují a Policku (1940)
Roku 1775 stáli hlavňovští sedláci v čele těch, kteří se pozdvihli proti 
vrchnosti.
Roku 1820 založena v Hlavňově jednotřídní škola.
Roku 1861 (11. února) konala se tu první volba obecního 
zastupitelstva.
Roku 1872 byla v Hlavňově dvakrát (24. května a 8. června) strašná 
povodeň, která zatopila níže položené usedlosti a chalupy.
Roku 1883 (7. února) bylo v Hlavňově zaznamenáno silné 
zemětřesení.
Roku 1889 postavena v Hlavňově nová školní budova.
Roku 1911 byla veliká vedra, která zničila celou úrodu.
Roku 1870 čítal Hlavňov 96 domů a 607 obyvatel.
Roku 1910 měl Hlavňov 100 domů a 496 obyvatel.
Roku 1921 činila plocha katastr. území obce Hlavňova 436 ha, obec 
měla 102 domy, 413 obyvatel, z toho mužů 194, žen 219, Čechů 407, 
Němců 6, řím.-kat. 397, cizozemců 6. bez vyznání 10.
Roku 1930 plocha 436 ha, 110 domů, 400 obyvatel, z toho 391 Čechů 
a 9 Němců, ř.-kat. 326, c. 26, bez vyznání 47.

Vybral František Janeček

Dále pak Martin, který je z hlediska pranostik nejvýznam-
nějším dnem listopadu, bývá považován za první sněhovou 
„vlaštovku“ zimy. Jen málo světců je v našich pranostikách za-
stoupeno tak hojně jako právě svatý Martin, což svědčí o mimo-
řádné oblibě tohoto patrona v lidovém prostředí (kolem třiceti 
pranostik). Podívejme se tedy na bohatství lidové slovesnosti 
našich předků:
Svatý Martin přijíždí na bílém koni.
Na svatého Martina bývá dobrá peřina.
Na svatého Martina kouřívá se z komína. 
Přijede-li Martin na bílém koni, metelice za metelicí se honí. 
Martině po ledu, o vánocích po blátě. 
Jestli na den svatého Martina ve dne v noci oblačno, tedy bude 
nestálá zima; jestli jasno a čisto, tedy následuje tuhá zima; jestli 
ale mlhavo, tedy též taková zima přijde
Obecné pranostiky pro listopad jsou tyto:

 y Když ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok na to bývá. 
 y Listopadové hřmění pšenici ve zlato mění. 
 y Když krtek v listopadu ryje, budou na Vánoce létat komáři. 
 y Stromy-li v listopadu kvetou, sahá zima až k létu. 
 y Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá.  
 y Když napadá sníh na zelené listí, bude tuhá zima. 
 y Jestliže sníh listopadový dlouho zůstane, více než hnůj polím 

prospěje.
Připravil František Janeček

Začátek školního roku přivítal nové šesťáky
Na začátku školního roku se v šestých 

třídách polické základní školy sešly nové 
kolektivy. Aby se děti vzájemně lépe pozna-
ly a vytvořily si mezi sebou pevné vazby, 
zúčastnily se společně se svými vyučujícími 
speciálního seznamovacího programu.

Hned na úvod měly děti možnost před-
stavit se svým novým spolužákům a sdílet 
s nimi něco o sobě, což přispělo k lepšímu 
poznání každého jednotlivce. Program na-
bídl i další zajímavé aktivity, během kterých 
si děti mohly vyzkoušet spolupráci v ko-
lektivu. Formou různých her podporujících 
komunikaci, důvěru a týmovou spolupráci 
se podařilo vytvořit přátelskou atmosféru, 
která je velice důležitá pro práci během ce-
lého školního roku.

Díky této úvodní akci se bude nově 
vzniklým třídním kolektivům jistě lépe spo-
lupracovat nejen při vyučování, ale i během 
mimoškolních aktivit. K těm patří již tradič-
ní adaptační pobyty mimo školu.

Jedna ze tříd se tedy v druhé polo-
vině září vydala na dvoudenní akci na 
Bischofstein, kde žáci zažili chvíle plné no-
vých zážitků, výzev a zábavy. Během poby-
tu si vyzkoušeli různé aktivity, při kterých 
pracovali ve dvojicích a menších či větších 
skupinkách. Hlavní důraz byl kladen na 
spolupráci, komunikaci a schopnost vnímat 
potřeby druhých, a to nejen pomocí slov, ale 
i bez nich.

Atmosféra byla odlehčená a přátelská, 
nechyběly ani společné zábavné chvíle, kdy 
si žáci sami připravili program podle svého. 
I když počasí trochu narušilo plány a část 
aktivit musela být přesunuta do vnitřních 
prostor, společný čas si všichni maximálně 
užili.

Velkým zážitkem bylo také pozná-
ní krásné přírody v okolí Adršpašsko-
Teplických skal. Žáci se prošli přes Ostaš, 
obdivovali pískovcové skály, malebné jezír-
ko a také prozkoumali zříceninu gotického 
hradu Skály. Z rozhledny Čáp si pak všich-
ni vychutnali nádherné výhledy na okolní 
skalní města, Krkonoše i Orlické hory.

Začátkem října pak proběhl další adap-
tační pobyt, tentokrát v penzionu Majka na 
Slavném. Počasí se vydařilo a sluníčka bylo 
někdy víc než dost. Podzim ukázal svou 
hřejivou tvář a zářil barvami, což potvrdi-
ly i úsměvy dětí. Po krátké, ale občas ná-
ročné túře si všichni rychle odpočali a byli 

připraveni na další hry a aktivity. Ubytování, 
strava a všechno, co se týče zázemí, si za-
slouží podtrženou jedničku. 

Díky těmto akcím se žáci mohli lépe 
poznat, naučit se spolupracovat a obje-
vili krásná místa poblíž svého domova. 
Společně strávené chvíle mimo školní lavi-
ce jim přinesly nejen spoustu nových zku-
šeností, ale i radost a zábavu.

Přejeme všem novým šesťákům, aby se 
jim na druhém stupni dařilo, aby zde našli 
dobré kamarády a cítili se ve svých třídách 
příjemně. 

Mgr. Petra Harčová
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Z polické mateřinky...
Dne 1. října jsme si s dětmi připomně-

li Mezinárodní den seniorů, a to nejen po-
vídáním, ale také velkou návštěvou. Třídy 
Zvonečků a Sluníček totiž navštívily oby-
vatele pečovatelského domu Javor v Polici 
nad Metují. Děti po svém vystoupení pře-
daly malé dárečky a pak už se povídalo, 
kreslilo, hrály se hry, prohlížely se knížky, a 
hlavně se všichni hodně nasmáli. Společně 
strávený čas byl přínosem nejen pro obyva-
tele domu a návštěvu si jistě brzy zopaku-
jeme. Bohužel, návštěvu domova důchodců 

v Polici nad Metují musela třída Berušek  
a Kopretin odložit z důvodu velké nemoc-
nosti seniorů. Ale doufáme, že do konce roku 
ještě klienty DD navštívíme a potěšíme. Celý 
říjen jsme si povídali o plodech podzimu, o 
ovoci a zelenině. Děti zkoušely loupat, strou-
hat, krájet, dělat si pomazánku, pekly koláče 
i jiné jablíčkové dobroty, dlabaly dýně. Tady 
bychom chtěli poděkovat paní prodavačce 
z polské prodejny, která třídě Kopretin daro-
vala plný košík zeleniny. Na zahradě nám vy-
rostla spousta různých hub, které jsme hledali 

v atlasu. Slyšeli jste třeba o houbě „vlčí mléko 
červené“? Tak ta nám rostla na pařezu. Kozáky  
a hřib jsme si s dětmi nakrájeli a usušili. Začal 
nám pomalu padat náš krásně zbarvený ja-
vor, tak máme i plno práce s hrabáním listí. 
Říjen byl ale také ve znamení velké nemoc-
nosti dětí i personálu, takže nám nezbývá 
než si přát, abychom už byli všichni zdraví a 
mohli se radovat z krásného podzimu. Pevné 
zdraví i vám všem přejí zaměstnanci MŠ na 
sídlišti.

Bc. Alena Hrušková, ředitelka MŠ

KRAJSKÉ FINÁLE PŘESPOLNÍHO BĚHU - JIČÍN, 11.10.2024
Vítězstvím v okresním kole se naši 

starší žáci probojovali na krajské kolo 
této školní soutěže, které proběhlo 
za tradičního podzimního počasí v ji-
čínském lesoparku Čeřovka. Nejlepší 
týmy z okresu zde změřily své běžecké 
terénní schopnosti ve všech kategori-
ích. Členitá a kluzká dvoukilometrová 
trať spravedlivě prověřila formu kaž-
dého běžce. Naši borci nakonec dotáhli 
své snažení na „bednu“ a ubojovali tře-
tí místo. Poděkování nejen za umístě-
ní, ale hlavně za ochotu reprezentovat 
školu tedy patří Ivanu Hornychovi, 
Zdendovi Klímovi, Williamu Křížovi, 
Vaškovi Troutnarovi, Marianu 
Hilscherovi a Honzovi Jirmanovi.

Kluci díky – dobrá práce.
Petr Jansa, kabinet tv
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VÁNOČNÍ DÍLNY PRO KOLEKTIVY
Dílny nabízíme na období: 25. listo-

padu – 20. prosince 2024.
Dílny jsou podpořeny v rámci pro-

jektu „Tvořivé dílny v Muzeu papírových 
modelů a Muzeu stavebnice Merkur“, 
který je podpořen z dotačního fondu 
Královéhradeckého kraje, č. smlouvy 
24SMR03-0016.

1) PRO ŠKOLKY A PRVNÍ TŘÍDY
A) RAZÍTKOVÝ BETLÉM

Děti si vytvoří betlém pomocí originál-
ních razítek, které vytvořila dle svého návr-
hu Martina Nosková. Cena za jednu osobu 
55,- Kč. Karolína Šimková: karolina.simk@
gmail.com, 776166384

B) VÁNOCE Z MERKURU / kapr nebo 
sněhulák

V dílně si děti sešroubují svůj první vel-
mi jednoduchý model z této legendární čes-
ké stavebnice. Cena za jednu osobu 55,- Kč. 
Martina Frydrychová: martina-frydrycho-
va@seznam.cz, 737583144

C) TISK Z HLOUBKY 
Velmi jednoduchá, a přitom efektní 

technika připomínající linoryt. Děti si vy-
ryjí obrázek do polystyrénu. Matrici si děti 
následně obtisknou a vytvoří obrázek nebo 
přáníčko.

Cena za jednu osobu 55,- Kč. Martina 
Frydrychová: martina-frydrychova@se-
znam.cz,  737583144

2)  PRO ZŠ A SŠ
A) ZDOBENÍ SKLENĚNÝCH KOULÍ

Děti si vyzkouší tradiční techniku zdo-
bení ručně vyfouklých skleněných vánoč-
ních kouliček. Hotovou ozdobu si odne-
sou v dárkové krabičce. Dílna pro všechny 
věkové kategorie. Cena za osobu 80,- Kč. 
Karolína Šimková: karolina.simk@gmail.
com, 776166384

B) SLAMĚNÉ OZDOBY
Děti se naučí vyrábět tradiční sla-

měné ozdoby.  Dílna pro všechny věkové 
kategorie. 

Cena za osobu 55,- Kč. Karolína Šimková: 
karolina.simk@gmail.com,  776166384

C) GRAVÍROVÁNÍ SKLA
Děti si vyzkouší gravírování skla a oz-

dobí si skleněný svícen na čajovou svíčku. 
Dílna je určena dětem od 5. třídy ZŠ. Cena za 

osobu 80,- Kč. Martina Frydrychová: marti-
na-frydrychova@seznam.cz, 737583144

D) LINORYT 
Děti si vyryjí do linoela svůj vlastní 

nebo připravený motiv. S Sebou si odnesou 
jak matrici, tak i tisky. Pomocí této techni-
ky si tak děti vytvoří osobité vánoční přání 
nebo rodinnou novoročenku. Dílna od 3. tří-
dy ZŠ. Cena za jednu osobu 80,- Kč. Martina 
Frydrychová: martina-frydrychova@se-
znam.cz,737583144

E) VÁNOČNÍ ÚNIKOVÁ HRA
Děti budou pracovat v malých skupi-

nách. V prostorách Muzea papírových mo-
delů děti procestují doslova celý svět a po-
znají tradice a zvyky Vánoc různých států. 
Podaří se jim najít špici na stromeček, aby 
mohli začít ty opravdové Vánoce? Hra je ur-
čena pro 3. - 6 třídu ZŠ. Cena za osobu: 80,- 
Kč, Martina Frydrychová: martina-frydry-
chova@seznam.cz,  737583144

F) VÁNOČNÍ TVOŘENÍ Z MERKURU
Merkur a Vánoce neodmyslitelně patří  

k sobě. Najít stavebnici Merkur pod vá-
nočním stromkem si přálo několik gene-
rací dětí. O Štědrém dni 1961 odlil Otto 
Wichterle první kontaktní čočky metodou 
využívající rotující formy. Doma na impro-
vizované aparatuře, kterou si postavil ze 
stavebnice Merkur. V dílně si děti sešrou-
bují postavičku čerta/čertice nebo anděla/
Mikuláše. Dílna od 2. třídy ZŠ. 

Cena za jednu osobu 80,- Kč. 
Martina Frydrychová: martina-frydrycho-

va@seznam.cz, 737583144

Učitelé ACADEMIA MERCURII na zahraničních kurzech
V letních měsících, 

červenci a srpnu, se 
vydali někteří učitelé 
soukromé střední školy 

ACADEMIA MERCURII na letní jazykové a me-
todické kurzy do zahraničí a to v rámci projek-
tu ERASMUS+“ Rozvoj kompetencí učitelů - klíč  
k evropské škole 21. století“. Někteří vyučující 
vyjeli za účelem zdokonalit se v metodice výuky 
cizích jazyků, konkrétně ve španělštině a anglič-
tině, a jiní zase měli za cíl posunout svoji zdatnost 
v anglickém jazyce. Metodické kurzy se týkaly 
výuky španělštiny, inovativních metod v ang-
ličtině a metodiky výuky reálií Irska. Realizací 
mobilit však projekt nekončil, po návratu ze za-
hraničí, v přípravném týdnu, si učitelé vyměňo-
vali své zkušenosti a získané znalosti či poznatky  
a sdíleli příklady své dobré praxe, tak aby je 
mohli uplatnit ve své výuce v začínajícím škol-
ním roce 2024/2025.

ŠKOLSTVÍ  
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Další úspěch Kláry Dostálové ze septimy
Klára Dostálová 

ze septimy úspěšně 
absolvovala již pátý 
online kurz CTM 
(Centrum pro talen-
tovanou mládež). 
Tentokrát si vy-
brala dvousemest-
rový kurz Biology 
Honors. Při nároč-
ném studiu zároveň 
získala znalosti od-

borné angličtiny, neboť celé studium, jejímž partnerem je Florida 
Virtual School v Orlandu, probíhá v tomto jazyce. Kláře velice gra-
tulujeme a přejeme mnoho dalších úspěchů. Nechť jsou její zkuše-
nosti inspirací pro ostatní studenty.

Martina Salašová

Prázdniny můžete strávit různě…
…brigádou, cestováním, klidně je i celé proflákat. Mně připadá 

smysluplné spojit cestování s brigádou, tak jak to udělal student 4.A 
Jáchym Drahorád. Nechme mluvit Jáchyma:

„Víte, jak si užít tři měsíce 
u moře? Já už odpověď znám. 
Skvělým řešením jsou ani-
mační programy v zahraničí. 
Ještě před koncem loňského 
školního roku odlétám po-
znávat Balkán. A to krásnou 
Albánii, která zažívá v posled-
ním desetiletí turistický boom. 
Před pár lety to byla destinace 
hlavně pro odvážné cestova-
tele, kteří se chtějí ,,prodírat 
divočinou”. Dodnes tento stere-
otyp převládá: ,,Je! Vy jedete do 
Albánie, vždyť tam se válčí a je 
tam bída.” Ano i tyto věty před 

odletem slýchám. A není to pravda, ano Albánie je sice poznamená-
na dlouhou komunistickou sférou, ale jejich ekonomika se snaží do-
hnat tu naši. Nejvíce jim v tom pomáhá právě zmiňovaný turismus. 
Ale abych se dostal k jádru, pudla do Albánie odlétám s cestovní 
kanceláří Alexandria jako animátor. Kdo tuto 
CK zná lépe, tak ví, že jejich animační progra-
my jsou velmi nabité. Každý den začínáme  
v deset hodin dopoledne a končíme kolem je-
denácté večer. Není to nic jednoduchého, ale 
pokud se do této práce zamilujete stejně jako 
já, tak vám tři měsíce utečou jako voda. Den 
je plný zábavy, smíchu, přátel, tance, pohy-
bu, sluníčka a vody. Vždy se máte na co těšit. 
Hosté se těší na aktivity s námi a animátoři 
na takzvaný day off. V překladu den volna, 
který využíváme na cestování a poznávání 
této krásné země. I přes tak dlouhou dobu 
nevidíme vše, co nám Albánie nabízí. Proto je 
nejen oblíbená u turistů, kteří směřují k bře-
hům Jaderského moře, ale také u těch, jenž 
chtějí zdolávat horské túry. Albánie je velmi 
rozmanitá země, a každý si tam najde to své. 
Tak uvidíme, kam mě zavede další animační 
sezóna…“

Tomu říkám rozumně využitý čas. 
Milan Kulhánek

Již tradiční setkání s rezidenty
I letošní hodiny literatury zpestříme setkáními s autory. 

Zářijová rezidentka slečna Klára Krásenská, básnířka, redaktorka, 
příležitostná překladatelka. My dodáváme křehká, lyrická, oprav-
dová, uvěřitelná, milá a nesmírně citlivá slečna, jejíž „Mýtiny“ (sbír-
ka nominovaná na Magnesii) nás všechny absolutně oslnily, oslovi-
ly a donutily se zamyslet…

To zas bylo!!!
a samozřejmě opět nezůstalo jen u oficiální části…sešli se  

i po škole
Děkujeme.                     Šárka Rambousková

Lukáš Karlík ze septimy má našlápnuto do 
reprezentace.

Na konci září se konalo v Panenském Týnci poslední letošní 
kolo české ligy v přesnosti přistání ACC. Na závodech fantasticky 
zalétal student broumovského gymnázia Lukáš Karlík. Nedal šanci 
žádnému pilotovi z reprezentace a vyhrál jak kategorii Hobby, tak 
kategorii Junioři, ale především Overall. Gymnázium Broumov se 
může pochlubit již 4. studentem, který v ligovém závodě obsadil na 
republikové úrovni 1. místo a má našlápnuto do reprezentace.

Milan Kulhánek

Co nového na broumovském gymnáziu?

DEN 
OTEVŘENÝCH 
DVEŘÍ 
GYMNÁZIA 
BROUMOV
sobota 30.11.2024    9:00 – 12:00

Během Dne otevřených dveří můžete nejen 
získat informace o studiu, ale také se 
pobavit již tradičními experimenty, 
ukázkami a programy, kterými Vás 
provedou žáci a učitelé gymnázia.

Bližší informace:
www.gybroumov.cz
info@gybroumov.cz
731 159 961
491 521 276
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA INFORMUJE...
15. soutěžní přehlídka výtvarného oboru
ZUŠ ČR „Oči dokořán 2024“

Ve dnech 21. - 29. 9. 2024 jsme se zapojili jako pořádající škola 
krajského kola soutěže do příprav a instalace celostátní přehlídky 
v Agustiniánském klášteře ve Šternberku, které byly zakončeny ví-
kendovým vzdělávacím seminářem. Oba naše postupující projekty 
(Cesty za uměním a Filmohra) byly oceněny bronzovým pásmem 
a jsou tedy i součástí celostátní výstavy, kterou můžete shlédnout 
až do 1. 9. 2025. Projekt „Cesty za uměním“ byl rovněž mezi třemi 
vybranými z Královehradeckého kraje pro veřejnou prezentaci na 
semináři nazvanou „Učitelé sobě“.

Druhé patro kláštera, ve kterém výstava již tradičně probíhá je 
rozsáhlým prostorem, jenž doposud neprošel rekonstrukcí a po-
skytuje tak velké plochy pro volnou instalaci vybraných prací z celé 
republiky. Je tedy jedinečnou příležitostí shlédnout přehled všeho, 
co se v posledních třech letech ve výtvarných oborech ZUŠ napříč 
celou republikou vytvořilo. Letošní pře-
hlídka se uskutečnila až po sedmileté pau-
ze způsobené covidem. Byla tedy vzácnou 
příležitostí k setkávání, výměně zkušeností  
a rovněž zamyšlením nad dalším směřová-
ním výtvarných oborů a různými novými 
přístupy, které přináší současné výtvarné 
umění a technologie. Byl to týden inten-
zivní práce při instalaci a výběru prací, ale  
i prostor k diskusím a hlubšímu seznámení  
s vystavenými projekty, řadami, cykly, ak-
cemi, fotografiemi, jednotlivostmi a přípra-
vami na odborné školy. Tyto oblasti byly 
rovněž předmětem hodnocení poroty. Samotná výstava je místy 
koncipovaná tematicky a přináší tak návštěvníkovi lepší možnost  
k porovnání prací a zvolených pedagogických přístupů.

Město Šternberk je malebným místem s historickým centrem, 
krásným hradem i okolím. Doporučujeme na výlet, který může být 

rovněž do 1. 9. 2025 dobrou příležitostí si i výstavu „Oči dokořán“ 
prohlédnout. V kavárně „MA:ME KAFE“ pod klášterem vaří dobrou 
kávu!

Se srdečným pozdravem, výtvarka ZUŠ Police nad Metují
Nabízíme krátké video k nahlédnutí:https://youtu.be/L0TEzGq4gIs

POZVÁNKA NA ADVENTNÍ A VÁNOČNÍ KONCERTY V KOLÁROVĚ DIVADLE
Milí přátelé!

Jako každý rok i letos vás srdečně zveme na Adventní a Vánoční 
koncert do Kolárova divadla, kde uslyšíte bohatý program připrave-
ný našimi pěveckými sbory, dechovými a žesťovými soubory a or-
chestry. Pokud by pro vás bylo čekání na pravidelnou předvánoční  

hudební nadílku dlouhé, zavítejte k nám do ZUŠ na pestrý program 
Podzimního koncertu. 

Těšíme se na viděnou, na slyšenou…
Vaše ZUŠ
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Sál Úřadu městyse Velké Poříčí
od 16.30 do 18.30

středa 6. 11. 2024

určeno pro učitele, rodiče a širokou veřejnost
seminářem provedou

psycholožka Justýna Dočkalová & terénní učitelka Petra Dočkalová

Dvě osobnosti,

jedno velké téma 

Přihlášení do 1. 11. 2024 ZDE, na www.map2school.cz, na
mrazkova@mas-stolovehory.cz nebo zde pomocí QR kódu

Tajemství úspěšného učení
vás zve na interaktivní seminář

Učíme se na Náchodsku - MAP 4
reg. č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008475

kritické myšlení, individuální přístup, sebedůvěra,
prostředí, komunikace, spolupráce 

sdílení praktických zkušeností

psychologický a pedagogický pohled

co opravdu funguje

učení dítěte, principy ale platí pro všechny

Učení nemusí být mučení
Přemýšleli jste někdy o tom, co ovlivňuje fakt, že někdy přijímané 
informace v hlavě zůstanou a jindy se i několikrát za sebou z paměti 
prostě vykouří? „Učení má své zákonitosti nebo také podmínky, 
které by měly být splněny, aby dítě mělo šanci přijímat a ukládat 
informace. Patří mezi ně kritické myšlení, sebedůvěra, přístup, 
komunikace, spolupráce nebo například prostředí. V běžném chodu 
si přítomnost těchto podmínek neuvědomujeme, případně nevíme  
o jejich významu. Jejich zvědomení přitom může napomoci i v ohledu 
porozumění vlastnímu dítěti,“ odpovídá na otázku psycholožka 
Justýna Dočkalová, která učení popisuje coby celoživotní proces 
platný jak pro děti školou povinné, tak pro dospělé. Seminář 
s názvem Tajemství úspěšného učení spojený se sdílením 
praktických zkušeností se pod hlavičkou projektu Učíme se na 
Náchodsku – MAP 4 (reg. č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008475) 
uskuteční ve středu 6. listopadu 2024 od 16:30 ve velkém sále 
Úřadu městyse Velké Poříčí. Je určený zástupcům škol, rodičům, 
široké odborné i laické veřejnosti. Kromě Justýny Dočkalové před 
publikem vystoupí také známá terénní učitelka Petra Dočkalová.

Mgr. Simona Mrázková, koordinátorka pro komunikaci a aktivity 
projektu Učíme se na Náchodsku - MAP 4

JEDETE NA HOUBY NEBO NA VÝLET?
NEVJÍŽDĚJTE DO LESA A NEPARKUJTE V LESE

Zaparkovaná motorová vozidla v lesích a na vjezdech do lesů jsou každo-
denním problémem, který komplikuje práci především lesníkům, ale někdy 
také složkám Integrovaného záchranného systému.

Parkování na příjezdových komunikacích do lesa – zejména u závor a na 
plochách určených pro skládky dřeva – brání vjezdu nákladním odvozním sou-
pravám a omezuje jejich činnost při nakládání dřeva ze skládek. Toto parková-
ní zamezuje i vjezdu a výjezdu vlastníkům, správcům a dalším zaměstnancům 
lesa. 

Řidiči, kteří parkují svá vozidla 
na těchto místech, navíc porušují zá-
kon a mohou být trestáni pokutou.

Podle lesního zákona je vjezd 
a stání (tedy i parkování) motoro-
vých vozidel, až na výjimky ze zá-
kona nebo udělené vlastníkem lesa, 
zakázané. Zákaz stání či vjezdu tu 
nemusí být vyznačeno dopravní 
značkou, a přesto platí.

Prosíme, respektujte jako řidiči 
motorových vozidel tuto skutečnost 
v obecném rozměru a nepředpoklá-
dejte, že pokud u lesa není výslovný 
zákaz, vjezd je možný. 

I pro Vás možná bude muset 
jet někdy do lesa záchranná služba  
a nebude mít jak projet.

Děkujeme.
Benediktinská hospodářská správa

Dny otevřených dveří 
charitních služeb

V druhé polovině září a na začátku října bylo 
možné při různých příležitostech navštívit prostory 
Oblastní charity Červený Kostelec a dozvědět se více  
o zdravotních a sociálních službách, které poskytujeme.

Celkem na 300 zájemců se přišlo zúčastnit oslav 
30 let Charitní pečovatelské služby Červený Kostelec, 
prohlédnout si Centrum sv. P. Pia se službami Denního 
stacionáře a chráněného bydlení, či se seznámit s kom-
plexní nabídkou hospicových služeb. Těší nás zájem 
veřejnosti, se kterým jsme se mohli v průběhu tří po 
sobě jdoucích akcí setkat.

Hlavním cílem je především šířit informovanost  
o možnostech péče, které mohou lidé využít v různých 
životních situacích. Ze zkušeností, které máme, víme, 
jak je důležité poskytnout pomoc a podporu včas. 
Potřeby každého 
člověka jsou při-
tom jiné, proto 
Oblastní charita 
Červený Kostelec 
postupně roz-
šiřuje nabídku 
služeb.

Více informa-
cí o zaměření naší 
činnosti nalezne-
te na stránkách: 
www.charitack.cz
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Během října se nám již naplno otevřely 
všechny programy v mateřském centru. Na 
krátkou dobu jsme centrum zavřeli z důvodu 

plánované rekonstrukce šatny, která bohužel neproběhla. Nadále 
tedy pokračujeme v oblíbeném programu Zvídálek či tradičními 
dopoledními i odpoledními kroužky. 

Ve spolupráci s Knihovnou města v Polici nad Metují se  
MC MaMiNa poprvé v říjnu zapojilo do programu Bookstart 
S knížkou do života. Každé první pondělí v měsíci se maminky 
s dětmi vydají do knihovny na připravený program S knížkou do ži-
vota s Fanynkou a Fanouškem. Další setkání 4. 11. 2024 od 9 hodin. 
Nejen díky této spolupráci, ale i dobrým vztahům nabídla Knihovna 
města Police nad Metují maminkám s dětmi prostory v době pláno-
vané rekonstrukce. Moc děkujeme.  

SWAP
Přines to, co už nepotřebuješ nebo si jen odnes cokoliv, co 

využiješ a líbí se ti. 
Mateřské centrum MC Mamina ve spolupráci s Merkur Police 

o.p.s. v prostorách Zeleného domečku po celý jeden týden vytvořilo 
prostor pro výměnu věcí.

Byl to již třetí swap, který ma-
teřské centrum pořádalo a tentokrát 
jsme se rozhodli přesunout ho do vět-
šího prostoru.

Zájem veřejnosti nás ohromil. 
Během každého dne se v Zeleném do-
mečku vyměnily stovky věcí. 

Příchozích bylo nespočet. Vyměňovalo se oblečení všech veli-
kostí, boty, drobné i větší věci do domácnosti a potřeby pro mimin-
ka a děti. Hračky, knihy a mnoho dalšího.

To, co jednomu už nepřinášelo žádný užitek, druhému udělalo 
ohromnou radost.  Příchozí přinášeli opravdu pěkné a hodnotné 
věci, a za to moc děkujeme. Prostor jsme nechaly volný, bez stálého 
dozoru. Jen jsme chodili věci porovnat, nebo roztřídit.

I přes velký zájem, kdy výměna často proběhla z ruky do ruky, 
nám v Zeleném domečku spoustu krásných věcí zůstalo. Ty jsme 
díky firmě Posters.cz s Tomášem Váňou odvezli do Sociálního šat-
níku v Náchodě, Centra pro rodinu v Broumově a do Nábytkové 
banky v Broumově.

Martina Frydrychová

Mateřské centrum Ma Mi Na

Hledáme nové posily

Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich dětem 
vždy od 9:00 – 11:00 hod. 

Na dopolední program Zvídálek, je možné se hlásit na emailové 
adrese mcmamina@centrum.cz. Program je veden dvěma lektory 
bez účasti rodičů. Je zaměřen na pohybovou stránku, výtvarnou čin-
nost, volnou hru, zpěv i tanec. Přihláška na webových stránkách MC 
MaMiNa https://www.mcmamina.cz/.

PLÁNUJEME
28. 11. od 15:30
ADVENTNÍ VYRÁBĚNÍ PRO DĚTI A DOSPĚLÉ

MC MaMiNa ve spolupráci s Knihovnou města Police nad Metují 
Vás srdečně zvou na adventní vyrábění. Přijďte si ozdobit perníček, 
vyrobit andělíčka nebo svůj přírodní adventní věnec. Pomůžeme 
Vám s výrobou a získáte rady a tipy, jak věnec dozdobit. K dispo-
zici budete mít veškerý potřebný materiál (šípky, šišky, stálozelené 
rostliny), proutěný korpus, floristický materiál a zapůjčeni pracov-
ního nářadí. Vytvořený věnec si odnesete s sebou domů. Počet míst 
je omezen.

Nad hrnkem voňavého svařáku, čaje či dobré kávy se naladíte na 
slavnostní atmosféru adventu, klid a vánoční pohodu.

Nutná rezervace: Veronika Ansorge, mcmamina@centrum.cz,  
tel. 721 543 805 

Za finanční podporu WORKSHOP VÝROBY VĚNCŮ děkujeme 
městu Police nad Metují. 

Bližší informace na FB nebo po telefonické domluvě. 
Těšíme se na Vás

Za MC MaMiNa Veronika Ansorge
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Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 442

• operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 37 000 Kč až 45 000 Kč měsíčně,

• ostatní pozice najdete na našem webu.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

• seřizovač/ka linek a strojů, mzda 51 000 Kč až 
60 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna ročně navíc.

 

tělocvična ZŠ a MŠ Suchý Důl 
sobota 16.11.2024, 10–17 hod 

 
 
 
 
 
 
 
Spolek suchodolských žen Vás srdečně  
zve na nultý ročník zimní burzy.  
Přijďte se podívat a podpořit náš spolek!   

Srdečně Vás zveme na besedu spojenou
s promítáním a ochutnávkou kaše.

Chcete se dozvědět něco o charitativní
organizaci Mary’s Meals,

která poskytuje každý školní den jídlo
dětem v nejchudších oblastech světa?

Kde: Stará škola Dřevěnka
Kdy: úterý 12. 11. 2024 v 17 hodin

Přednáší dobrovolnice Mgr. Kateřina Voláková

ambasadorka hnutí Mary’s Meals, 
výherkyně soutěže Peče celá země 
2020, spolutvůrkyně a moderátorka 
pořadu Pečení na neděli

„Na světě jsou i v současnosti miliony 
hladovějících dětí. Nemůžeme je 
fyzicky posadit k našim svátečním 
tabulím, ale skrze Mary’s Meals jim 
můžeme nabídnout jídlo, které je 
nakrmí po celý školní rok a zajistí jim 
vzdělání. Můžeme se spolu pokusit 
co nejvíc vyvážit skutečnost plných 
stolů na jedné a prázdných žaludků 
na druhé straně světa.

Založme novou tradici a prostřeme 
u štědrovečerního stolu symbolický 
talíř, jímž nasytíme jednoho nebo  
i více školáků, kteří žijí v nejchudších 
oblastech světa. Dáme jim tak jistotu, 
že se hlad do jejich života nevrátí, ale 
také šanci získat vzdělání a naději 
na lepší budoucnost.

Jménem bezmála 2,5 milionů dětí v 
nichž zůstává naděje živá díky jídlům, 
která pomáháte prostřednictvím 
Mary’s Meals podávat, vám přeji 
šťastné a požehnané Vánoce.“

Mary’s Meals poskytuje každý školní den jídlo již 
2 429 182 dětem v 18 nejchudších zemích světa. 
Desítky milionů dětí na světě bohužel stále hladoví 
a nechodí do školy. Aby přežily, musejí pracovat 
anebo žebrat. Přitom stačí tak málo.

wwwwww..MMiissttooUUVVaannooccnniihhooSSttoolluu..cczz

Petra 
Burianová

VVyyttvvoořřmmee  ssppoolluu  nnoovvoouu  ttrraaddiiccii
Pozvěte ke štědrovečernímu stolu  

jedno hladovějící dítě,  
darujte mu vzdělání a naději

Čtěte denně čerstvé zprávy 
z Broumovska!

nase.broumovsko.cz
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Smíření a naděje v našem regionu: česko-německý panel  
o nedávné historii i současnosti

Každoročně přivádějí Broumovské 
diskuse do Broumova řadu inspirativních 
hostů, kteří se sem sjíždějí z celé republiky, 
aby diskutovali o zásadních společenských 
tématech. Letošní 11. ročník s tématem 
Smíření a naděje se chce však ještě více ote-
vřít regionu, a proto přichází s regionálním 
Česko-německým panelem. 

Broumovsko jako region, který byl sou-
částí bývalých Sudet – Sudetenland, je mís-
tem, do nějž jsou vepsány tíživé události. 
Nemusíme chodit hluboko do historie, sta-
čí ta, kam ještě dohlédnou oči pamětníků  
a jejich potomků. Do funkčního soužití 
Čechů a Němců zde historické události za-
sáhly v krátké době hned dvakrát – v roce 
1938, kdy museli za často dramatických 
událostí odejít zdejší Češi a v roce 1945, 
kdy se nejprve krajinou přehnaly samozva-
ní soudci a poté došlo k již státem řízené-
mu odchodu německého obyvatelstva. Obě 
tyto události jsou hluboce vepsané do zdejší 
krajiny a paměti, do osudů rodin. Jde o udá-
losti, o nichž se zde příliš nemluvilo, zůstaly 

za zdmi domů a bytů, hluboko v rodinách. 
Právě proto je to téma, které si po desítkách 
let zaslouží naši pozornost, téma, které 
souzní s tématem Broumovských diskusí – 
Smíření a naděje. 

Česko-německý panel si klade na bed-
ra ne zcela lehký úkol – podívat se na po-
hnutou historii zdejšího kraje ze současné-
ho pohledu, se smířlivostí a pochopením. 
Není potřeba hledat vinu, důležité je umět 
alespoň nahlédnout pochopení či přímo 
smířit se s tím, co se stalo a hledat cesty ke 
spolupráci. V tom spočívá naděje pro dal-
ší rozvoj regionu. Česko-německé vztahy  
se za posledních třicet let významně po-
sunuly, již okolo roku 2000 se nejen v za-
hraniční politice, ale také přímo v regio-
nech událo mnoho aktivit, které se snažily 
navázat spolupráci, obrousit staré křivdy, 
vykročit k budoucnosti. Takovým místním 
příkladem může být i vybudování Kříže 
smíření na Bukové hoře v Teplicích nad 
Metují, v posledních letech pak otevře-
ní se spolupráci s krajanskými spolkem 

Heimatkreis Braunau, koordinovaná péče  
o staré německé hroby a další. 

Hosty česko-německého panelu bu-
dou místní obyvatelé, jichž se téma osob-
ně či profesně dotýká: starosta Broumova 
Arnold Vodochodský, pedagožka Šárka 
Rambousková, ředitel Muzea Broumovska 
Michal Bureš a zástupkyně krajanského 
spolku Heimatkreis Braunau Christine 
Meinusch. Setkání proběhne v sobotu 9. 11. 
v Konferenčním sále Informačního centra  
a vstupné je 100 korun. Po celou dobu bude 
probíhat simultánní tlumočení do němec-
kého a českého jazyka. Diskuse bude v dru-
hé části otevřena také publiku.

V neděli dopoledne se bude konat ti-
chá procházka k památníku Kříž smíření 
na Bukovou horu, který je nejen symbolem 
smíření, ale také naděje. Zájemci naleznou 
více informací na stránkách www.broumov-
skediskuse.cz. Přijměte naše pozvání také vy. 

Michaela Mašková, Naše Broumovsko

Naše Broumovsko zve na veřejnou debatu  
o životě na Broumovsku

Více bydlení pro mladé, méně tu-
ristů nebo více rovnováhy… Co byste 
Broumovsku přáli vy a jaké hodnoty 
vám život zde přináší? Redakce zpra-
vodajského serveru Naše Broumovsko 
vás zve ve středu 27. listopadu od 17:00 
do Městské knihovny v Broumově. 
Pozvánku dostali i respondenti novi-
nářské série s názvem Adresa: Periferie. 
Můžete jim položit otázku, na kterou 
jsme se nezeptali.  

Od srpna vychází na zpravodajském 
serveru Naše Broumovsku série článků pod 
souhrnným názvem „Adresa: Periferie. Jak 

ovlivňuje kvalita života na Broumovsku 
pohyb lidí“. Jedná se o novinářský projekt, 
který uspěl ve výzvě Nadačního fondu nezá-
vislé žurnalistiky na podporu regionálních 
médií.

„Naším cílem bylo prozkoumat moti-
vace lidí se do regionu vracet, nikdy odsud 
neodejít nebo naopak se sem přistěhovat 
bez rodových kořenů. Kromě životních hod-
not jsme se rozhodli zaměřit také na další 
významná témata ovlivňující kvalitu života 
jako je zaměstnanost, zdravotnictví nebo 
školství a pokusit se opřít o data jako uka-
zatele dalšího vývoje,“ upřesňuje šéfredak-
torka serveru Michaela Mašková a dodává: 

„Díky podpoře Nadačního fondu nezávislé 
žurnalistiky se publikované články zároveň 
šířily do zbytku republiky. To je z našeho 
pohledu velmi důležité, protože se tím boří 
některé zažité stereotypy o Broumovsku, 
a naopak se posilují pozitivní příběhy lidí 
spojených s naším regionem.“

Jaký obrázek o životě na Broumovsku 
série článku přinesla? Překvapil vás někte-
rý z textů? Nebo jakým tématům by se re-
dakce měla více věnovat? Přijďte se podělit 
o své názory a spoluutvářet kvalitní regio-
nální média. Akce je zdarma. 

red. NB 

K čemu Harm reduction?

Terénní program v Královéhradeckém 
kraji (dále jen TP KHK) se v obecné rovině 
prezentuje prací s cílovou skupinou uživa-
telů návykových látek a osobami blízkými 
uživatelů návykových látek. Našimi klienty 
však nejsou pouze tito lidé, ale i většinová 
společnost: obyvatelé obcí, měst a potažmo 
kraje. Závazky jsou tedy dvojí: (1) závazky 
vůči klientům a (2) závazky vůči veřejnosti. 
Toto směřování kopírují dva základní prin-
cipy, ze kterých práce TP KHK vychází: (1) 
princip Harm reduction a (2) ochrana ve-
řejného zdraví. Tyto dva principy jsou silně 
propojené a fungují ve vzájemném vztahu. 

Harm reduction služby tedy nemají 

závazky pouze k samotným klientům, ale 
i ke zbytku společnosti. Výměnný injekční 
program zásadně ovlivňuje a snižuje po-
čet injekčních stříkaček, které se buď na-
cházejí ve veřejných prostranstvích nebo 
jsou „likvidovány“ nevhodným způsobem. 
Stejně tak se touto cestou snižuje riziko 
přenosu infekčních onemocnění (žlouten-
ky, HIV, syfilis) a jejich výskyt v populaci. K 
tomu přispívá i pravidelné testování klientů 
HR služeb na tato onemocnění. Kromě sa-
motného provedení testu jsou pracovníci 
schopni klientovi asistovat i s následnou 
léčbou daných onemocnění, pokud se u 
klienta vyskytnou. Kontakt se službou kul-
tivuje klienty jak v oblasti méně rizikového 
užívání drog, tak i v sociální, ekonomické a 
obecně společenské oblasti. Náklady na ře-
šení problémů, jejichž vzniku tato prevence 
předchází, by mohly být násobně vyšší než 

financování těchto služeb.
Pozitivní dopad naší služby tedy není 

směřován čistě pouze ke klientům, se kte-
rými se na pravidelné bázi v terénu schází-
me. Za klienty naší služby se dají považovat 
všichni občané kraje, kteří se díky naší prá-
ci nemusejí dostávat do kontaktu s riziky, 
které Harm Reduction princip eliminuje.  
Přestože tato práce v očích veřejnosti není 
příliš populární, její smysl a význam je ne-
zanedbatelný. Známkou jejich úspěchu pak 
může být považováno právě to, že nejsou 
pro běžnou populaci tolik viditelné. 

Touto cestou chceme poděkovat i městu 
Police nad Metují, které nás v této činnosti 
podporuje.

Mgr. Jan Vokurka
Koordinátor pro ORP Náchod

Terénní program v Královéhradeckém kraji, 
Laxus z.ú.
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HOMESHARING – setkání pečujících rodin a hostitelů
den nabitý energií, radostí a přátelskou atmosférou

V sobotu 5. října bylo v sídle Centra 
Orion v Dlouhé Vsi pořádně živo při setkání 
pečujících rodin a hostitelů zapojených do 
homesharingu, moderní formy podpory lidí 
se zdravotním postižením. Přijelo jich ně-
kolik desítek z celého Královéhradeckého 
kraje! 

Program byl bohatý: navštívila nás 
paní Krtilová ze spolku Aura Canis s fen-
kou Medou a jejím štěňátkem Aurinkou. 
Ukázaly nám, jak mohou psi pomáhat 

dětem i dospělým lépe zvládat život s han-
dicapem. Prakticky po celý den nás dostával 
do varu šamanský bubeník Lukáš Vídenský, 
jehož rytmy zaplnily celé Centrum Orion 
a strhly k bubnování každého, kdo měl 
volnou alespoň jednu ruku. Poněkud klid-
nější, ale moc pěknou aktivitou byla tvůrčí 
dílna nebo povídání o Bachových esen-
cích s Markét Šťastnou ze Světa Šťastných. 
Nemluvě o opékání buřtů, od něhož nás ne-
odradilo ani vrtkavé počasí.

Co bylo však na celém dni nejcennější? 
Úžasná atmosféra sdílení, kdy si měli hod-
ně o čem povídat i lidé, co se potkali prvně 
v životě. 

Poděkování patří také firmě Tercie, 
dodavateli ovoce a zeleniny z Doudleb 
nad Orlicí, která pro nás připravila zdravé 
občerstvení - plno ovoce a zeleniny. A ne-
smíme zapomenout na poděkování všem 
asistentům, bez jejichž nezištné pomoci by 
setkání nebylo možné! 

Chcete to také zažít? Přidejte se k nám 
a příští setkání můžete prožít s námi! Také 
v okolí vašeho města či obce jsou rodiny 
pečující o děti se zdravotním postižením, 
které stále čekají na hostitele. Chcete se o 
homesharingu dovědět víc? Není problém, 
právě zahajujeme šnůru setkání u kávy 
v knihovnách po celém kraji, při nichž si bu-
deme o homesharingu povídat a vysvětlíme 
vše potřebné. První dvě setkání se konají už 
v listopadu, a sice v Polici nad Metují (5. lis-
topadu od 16h) a Nové Pace (21. listopadu 
od 17h). Jste srdečně zváni!

O homesharingu však můžete zjistit 
více už teď, na našem webu www.centrum-
-orion.cz/homesharing nebo na naší face-
bookové stránce (Centrum Orion). Zaujala 
vás tato myšlenka? Povězte o ní každému, 
koho by mohla zajímat. Děkujeme…

Za Centrum Orion
Jirka Raichl

Znáte regionální produkty Kladského pomezí?
Rozmanitost našeho regionu nepře-

stane překvapovat nejednoho turistu. Ale 
jak dobře své okolí a sousedy znáte právě 
vy? 

Kladské pomezí je oblíbeným cílem tu-
ristů právě díky nekonečnému množství 
atraktivit, které nabízí. Ať při plánování 
výletu zapíchnete špendlík na jakoukoliv 
světovou stranu, vždy máte co objevovat. 
Co ale dělá náš region ještě zajímavějším, 
voňavějším a tradičnějším? Zlaté české ru-
čičky našich regionálních výrobců.

Věděli jste, že v Kladském pomezí 
máme již 25 certifikovaných výrobků? Víte, 
kdo za jejich výrobou stojí a kde je možné je 
nakoupit? To vše a mnohem více se dozvíte 
na našich webových stránkách kladskepo-
mezi.cz. Škála výrobků je stejně rozmani-
tá, jako naše okolí. Mezi certifikovanými 
výrobky najdete vše od šperků, svíček, by-
linných sirupů, omalovánek, džemů, až po 

autorské vzory povlečení nebo originální 
zahradní maringotky. Co mají všechny vý-
robky společné? Úžasné výrobce, kteří své 
myšlenky, nápady a sny proměnili ve sku-
tečnost.  Dodnes každému výrobku věnují 

svoji péči, čas a lásku, a právě proto si za-
slouží ocenění regionálního výrobce.

Pokud i vy dáváte přednost kvalitě nad 
kvantitou, rádi podporujete lokální výrob-
ce nebo jen milujete originální dárky, ur-

čitě si mezi výrobky vyberete. 
Velkou část výrobků s naším 
certifikátem můžete zakoupit 
přímo v informačních centrech 
Kladského pomezí. Třeba právě 
tam seženete dárky pod vánoční 
stromeček.

Zajímá vás, kdo za výrobou 
produktů stojí? Jste kreativní 
duše a hledáte inspiraci? Věděli 
jste, že právě teď probíhají po 
celém území Kladského pomezí 
workshopy s našimi regionální-
mi výrobci? Pokud ne, pak ne-
váhejte a podívejte se na naše 
stránky, kde najdete přehledný 
seznam všech workshopů na 
jednom místě. Máte tak jedineč-
nou možnost nahlédnou pod 
pokličku při výrobě produktů, 
seznámit se přímo s výrobci  
a třeba poznat nové sousedy, se 
kterými byste jindy neměli mož-
nost usednout k jednomu stolu.

Hnízdilová Lucie 
KLADSKÉ POMEZÍ, o.p.s.
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SENIOR KLUB OSTAŠ
Ke spokojenosti našich členů máme velice krásné aktivity. Naše poslední 

byla dne 13. října 2024. Byla neděle a v 8.00 hodin ráno nás na náměstí v Polici 
nad Metují čekal autobus. Cílem cesty byla Praha, kam jsme k Masarykovu 
nádraží dojeli kolem 10.30 hod. a pak jednu stanici tramvají na náměstí 
Republiky. Před nákupním centrem „ Palladium „ byl rozchod a čas na oběd. 
Někteří členové zájezdu se šli podívat na Staroměstské náměstí, Václavské 
náměstí apod. Většina nás zůstala v obchodním centru a užívala si atmosféru 
nákupního centra, kde je velké množství obchodů a velký výběr stravování.

Hlavním cílem našeho zájezdu byla návštěva muzikálu „ Troja „ v divadle 
Broadway. Vedle divadla je slavné francouzké pekařství Paul - rodinná histo-
rie je od roku 1889. Před představením jsme se zde sešli na výbornou kávu, 
zákusky a koupili velice dobrý chleba. Vyzvedli jsme nádhernou květinu pro 
Nelly Řehořovou a byl čas jít do divadla. Představení začínalo v 15.00 hodin.

Byl to neuvěřitelný zážitek. Nádherná scénografie, choreografie a vynika-
jící pěvecké výkony zpěváků. Nelly Řehořová, rodačka z Police nad Metují, ve 
své roli Briseovny byla skvělá. Velice na nás také zapůsobila píseň „ Své syny 

nenechám si vzít „! Každý jsme uronil 
slzy. Český text napsal Václav Kopta.

Všichni zúčastnění senioři ze srd-
ce děkují manželům Řehořovým, že 
jim umožnili svým sponzorským da-
rem vidět tento nádherný muzikál.

Opatrujte se ! 
Výbor Senior klubu Ostaš

Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

HVĚZDNÁ OBLOHA V LISTOPADU
Kometa C/2023 A3 Tsuchinshan-ATLAS

Prošla 27. září přísluním. Její jádro se působením Slunce ne-
rozpadlo a kometu jsme pozorovali nad západním obzorem bez 
použití dalekohledu. I přes nepříznivé pozorovací podmínky způ-
sobené přetrvávající oblačností a oparem nad západním obzorem, 
podařilo se nám kometu vyfotografovat.

V listopadu projde kometa souhvězdími Hadonoše, Hada a Orla. 
Pozorovat ji budeme už jen astronomickým dalekohledem (později 
větším) jako nenápadný a slábnoucí objekt.

Na připojené mapce vidíme polohy komety C/2023 A3 
Tsuchinshan-ATLAS:

1  25.října, 2  1.listopadu, 3  15.listopadu, 4  30.listopadu

V souvislosti s C/2023 A3 se na internetu i v jiných mediích 
objevily informace o oběžné době komety kolem Slunce která měla 

být 80000 let. Tato informace byla chybná a rychle se šířila „opiso-
váním“  (blog NASA).

C/2023 A3 procházela přísluním poprvé, její dráha je „nená-
vratná“ a kometa míří do mezihvězdného prostoru (viz Tiskové 
prohlášení České astronomické společnosti a Astronomického 
ústavu AV ČR číslo 314 ze 14. 10. 2024). 

Meteorický roj Leonidy
V noci 17. listopadu nastane maximum meteorického roje 

Leonidy. V letošním roce bude Měsíc 2 dny po úplňku. Pozorování 
meteorů proto bude obtížné. 

Pohledy do vesmíru
SLUNCE dne 21. listopadu ve 20 hodin 56 minut SEČ vstupuje 
 do znamení Střelce,
 den se zkrátí o 1 hodinu a 21 minut,
MĚSÍC 1. v novu, 9. v první čtvrti,  15. v úplňku, 23. v poslední   
 čtvrti,
MERKUR není pozorovatelný,
VENUŠE večer nad jihozápadním obzorem,
MARS  po většinu noci v souhvězdí  Blíženců,
JUPITER po celou noc v souhvězdí Býka,
SATURN v první polovině noci v souhvězdí Vodnáře,
URAN po většinu noci v souhvězdí Býka poblíž hvězdokupy   
 Plejády (M45),
NEPTUN po většinu noci v souhvězdí Ryb

Karel VACEK, Astronomický klub Police

FINANČNÍ ÚŘAD INFORMUJE:

Zrušení osvobození 
zemědělských pozemků od 
daně z nemovitých věcí

Zastupitelstvo města Police 
nad Metují schválilo s účinností 
od 1. ledna 2025 Obecně závaz-
nou vyhláWWšku o stanovení ko-
eficientů daně z nemovitých věcí.

Novou obecně závaznou vyhláškou bylo 
mimo jiné zrušeno osvobození zemědělských 
pozemků dle ustanovení § 4 odst. 1 písmeno 
v) zákona č. 338/1992 Sb., o dani z nemovi-
tých věcí, v platném znění.

Vlastníkům dosud osvobozených zeměděl-
ských pozemků v k.ú. Police nad Metují, Velká 
Ledhuje, Hlavňov, Hony, Pěkov a Radešov nad 
Metují tak vzniká povinnost do 31. ledna 2025 
podat daňové přiznání k dani z nemovitých 
věcí a předmětné pozemky v něm uvést.

Na ostatní změny vyplývající z nové obec-
ně závazné vyhlášky není poplatník povinen 
podat daňové přiznání k dani z nemovitých 
věcí (ustanovení § 13a odstavec 2 písmeno c) 
zákona č. 338/1992 Sb., o dani z nemovitých 
věcí, v platném znění).

Finanční úřad
Územní pracoviště v Náchodě



33Polický měsíčník LISTOPAD 2024

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ

Podzim u skautů
Se začátkem školního roku se rozjely  

i skautské schůzky a u klubovny je několi-
krát v týdnu živo. Kromě schůzek jsme stihli 
už i několik akcí a výprav. Zapojili jsme se 
dvakrát do sbírky pro postižené povodně-
mi – část věcí jsme odvezli do potravinové 
banky v Hradci Králové a dvakrát jela sbírka 
ve spolupráci s hasiči a městem Police nad 
Metují do Brantic.

Kvůli deštivému víkendu jsme posu-
nuli podzimní táboření s názvem Babí léto  
o týden později a v sobotu 21.září jsme vy-
razili do Vižňova. Celý víkend byl s témati-
kou stromů a lesa. V sobotu večer nechyběla 
tradiční soutěž ve vaření na ohni o putovní 

zlatý ešus. Věnovali jsme se nejen hrám, ale 
i v rámci zapojení do Skautských patronátů 
jsme část víkendu věnovali péči o vysázené 
stromky v okolí Vižňova. Není to jediná lo-
kalita, kterou jsme si vzali na starost. Dívčí 
oddíl pomáhá s údržbou tůní v Hlavňově  
a v rámci podzimní schůzky holky vyrazily 
poséct a pohrabat trávu okolo tůní a na jaře 
je čeká monitoring živočichů.

O týden později vyrazili světlušky a vl-
čata na společnou víkendovku do Náchoda. 
Poznávali Náchod a okolí, někteří byli po-
prvé u náchodského zámku a program vě-
novali i státnímu svátku a připomínce sv. 
Václava. 

Starší členové střediska v sobotu 28.září 
nachystali klubovnu pro návštěvníky  

a skautky se pustily do přípravy 
pohoštění. V odpoledních hodi-
nách se u klubovny sešlo přes 60 
hostů, kteří si nejprve poslechli 
povídání o skautském historikovi  
a sběrateli - V. Noskovi – Windym. 
Poté jsme se společně od klubovny 
vydali k Vodojemu, kde byla slav-
nostně odhalena Windyho lavička. 
Doufáme, že bude sloužit pro radost  
a rozjímání všem kolemjdoucím.

V říjnu byl prostor vyrazit do 
podzimních skal. První říjnový 
víkend se vypravili v podzimním 
mlhavém počasí naši nejmenší na 
Hvězdu a putovali přes Kačenku 
na Hony. Další víkend pak vyra-
zili do Broumovek skauti a přešli 
je Pískovou roklí přes Hvězdu na 
Jetřichovskou zastávku.

Díky zapojení mnoha dobro-
volníků jsme mohli uskutečnit 
tak velké množství akcí. A roz-
víjet v dětech vztah k přírodě  
a ke světu okolo nás, který utváříme 
a děti učíme, že má smysl se aktivně 
zapojovat do dění v našem okolí.

Za skautské středisko 
Haňďa Kohlová

SKAUTSKÉ OKÉNKO

Windyho lavička

Vyvazování stromů Vižňov

Skauti v Broumovkach

Medvíďata na Kačence

Setkání v klubovně

Soutěž ve vaření na ohni Zahájení Babího léta
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Klatka, kladka & visací zámek
Kdysi se zpěvačka Jana Šteflíčková při 

procházce k Čertovce ptala, jestli máme 
nějaká specifická slova pro pojmenování 
něčeho. Možná hledala nějaký místní dialekt 
nebo se prostě jen zeptala, aby řeč nestála. 
V tu chvíli mě nenapadlo nic. Většinou si při 
takovýchto návštěvách a výletech uvědo-
muju, jak je tady krásně a jak neopakovatel-
nou přírodu máme kolem sebe.

Naštěstí šel s námi ještě Šufťa a ten od-
pověděl: „No, máme kladku.“ Určitě, na roz-
díl od Jany, neměl na mysli volně otočné kolo 
na hřídeli, po obvodě zpravidla opatřené 
drážkou, která vede lano nebo řetěz. Tedy 
kladku ve fyzikálním slova smyslu, ani klad-
kostroj. Co se kladkostroje týče, Plútarchos 
jeho vynález připisuje Archimédovi, který 
prý s jeho pomocí sám zavlékl naloženou 
válečnou loď do přístavu.

Nicméně Šufťa – stejně jako já – měl 
na mysli kladku či klatku ve smyslu visa-
cího zámku. Otázka, která zůstala viset ve 
vzduchu po vysvětlení co kladkou či klatkou 
myslel, zněla: používá se tohle pojmenování 
i někde jinde, než jen u nás? A jak vlastně 
vzniklo?

Odpovědi jsem nakonec po letech našel 
v Českém jazykovém atlasu. 

Otázka první: jak vzniklo pojmenování 
kladka či klatka pro visací zámek? Český 
jazykový atlas definuje: „Zkoumala se ná-
řeční pojmenování pro visací zámek. Jako 
základní bylo zaznamenáno souslovné 
označení visací zámek, užívané i ve spisov-
ném jazyce. K němu se ve dvou okrajových 
areálech připojuje regionalismus kladka. 

U tohoto slova došlo při vývoji reálie k vý-
raznému významovému posunu: Nejdříve 
se ho užívalo k označení volné nebo otáčivé 
závory (slabšího břevna), kterým se ‚zaklá-
dala‘ vrata uvnitř dvora, později se slovo 
přeneslo na pojmenování zámku k petlici 
(jímž byl původně asi jen kolík) a pak i na 
nově vyráběný kovový zámek visací.“

A otázka druhá: užívá se tohle po-
jmenování i někde jinde? Odpověď z ja-
zykového atlasu: „Označení kladka se 
vyskytuje ve dvou kompaktních oblastech, 
a to ve východních Čechách (s centry na 
Náchodsku a Vysokomýtsku) a ve Slezsku 
(na Těšínsku v podobě klodka). Přesahuje 
rovněž do Polska. Na ostatním území bylo 
zaznamenáno sousloví visací zámek.“

A ještě i odpověď na otázku, která se 
skrývá v názvu fejetonu: kladka nebo klat-
ka? Zdá se, že oboje je správně. Základ slova 
je ve staročeském výrazu klatka, tedy dneš-
ními slovy závora u dveří. Na začátku asi 
bylo sloveso klásti (z praslovanského výra-
zu klad-ti). Od něj bylo odvozeno slovo klá-
da ze kterého přenesením významu vznikla 
kladka i klatka. Zdá se tedy, že psáno s T víc 

odpovídá staročeštině a s D je blíže součas-
nému jazyku. V obou případech se jedná  
o nářeční pojmenování. A v obou případech 
vychází z toho, že někdo klade jakousi zá-
branu nebo snad past.

Nakonec i samotné použití tohoto slova 
v běžné řeči jinde, než ve výše definovaných 
„okrajových areálech“, může být překážkou 
nebo i pastí.

Jasně si vybavuji situaci, kdy jsem se 
v Rakovníku pokoušel někomu vysvětlit, 
že na dveřích je kladka/klatka a tedy jsou 
zajištěné. S úsměvem si ve své fantazii pro-
mítám zmatek v jeho hlavě, když si předsta-
vil volně otočné kolo na hřídeli, po obvodě 
zpravidla opatřené drážkou, která vede 
lano nebo řetěz. A snažil se pochopit, jak 
tahle ryze praktická věc může zajistit ja-
kékoliv dveře vedoucí kamkoliv. Na druhý 
pokus jsem už použil dvouslovného termí-
nu visací zámek a byl jsem pochopen na 
první dobrou. (Mimochodem slovo viset má 
základ v praslovanském visěti, tady se moc 
nezměnilo).

Nakonec je tedy jedno, zda budete mít 
kladku nebo klatku. Jen je potřeba mít 
na paměti, že v Trutnově, Berouně, Telči, 
Mariánských lázních nebo třeba na Moravě 
nebudou chápat, o čem mluvíte. Ale i při 
tomto vědomí jsem si jistý, že já osobně 
budu v železářství třeba v Neveklově chtít 
kladku pro zajištění dveří. Čistě jen proto, 
abych se ujistil, že tenhle význam slova stá-
le zůstává specifikem domova. Dost možná 
se pak budu cítit tak nějak blíž k Polici.

Pavel Frydrych

KVÍZ ZE ZAJÍMAVOSTÍ A KURIOZIT
1. Určete, kdo pronesl tyto 
slavné výroky:
a) Kostky jsou vrženy!
a) A přece se točí! 
b) Po nás potopa!
c) I Ty Brute?
d) Vím, že nic nevím.
e) Veni, vidi, vici.
f) Historie je učitelkou života.
g) Do roka a do dne, zvu tě na 

boží soud.
h) Toho bohdá nebude, aby 

český král z boje utíkal.
i) Vidím město veliké, jehož 

sláva hvězd se dotýká.
j) Stát jsem já.
k) Neruš mé kruhy.
2. Určete které literární po-
stavy řekly nebo měly říci:
a) To chce klid.
b) Být či nebýt?
c) Svůj širák odhazuji v dál …
d) Správná hospodyňka má 

pro pírko přes plot skočit.
e) Šťastná to žena …

3. Doplňte jména druhých 
polovin slavných dvojic:
a) Laurel –
b) Werich –
c) Šimek –
d) Suchý –  
e) Hložek – 
f) Sherlock Holmes –
g) David –  
h) Fortunata –
i) Vinetou –
j) Butch Cassidy – 
k) Pat –
4. Určete ke kterým slavným 
mužům patřily tyto ženy:
a) Xantipa –
b) Lady Hamiltonová – 
c) Marie Waleská –
d) Olga 
e) Ulrike von Scheinpflugová 

Loewentzoew –
5. Určete komu se v dějinách 
nebo v literatuře říkalo:
a) Bič boží
b) Věčný Žid

c) Rytíř smutné postavy
d) Lakomec
e) Lupič – gentleman
6. Najděte druhé poloviny 
těchto slavných mileneckých 
dvojic:
a) Romeo –
b) Jitka –
c) Radúz –
d) Ofélie –
e) Tristan –
f) Eva –
g) Antonius –
h) Markéta –
i) Ctirad –
j) Manon –
7. Doplňte křestní jmé-
na těchto světových vůdců 
povstání:
a) – Pugačov
b) – Kozina – Sladký
c) – Bolivar
d) – Jánošík
e) – Garibaldi
f) – Kossuth

g) – Hood
h) – Che Guevara
i) – Tell
j) – Kosciuszko
8. Doplňte z historie a sta-
rých bájí jmenné označení 
k těmto pojmům:
a) – meč 
b) – vidění
c) – niť
d) – pád
e) – muka
f)  vejce
g) – chlév
h) – archa
i) – zvěst 
j) – soud
k) – znamení
l) – vítězství
m) – lože 
n) – dar
Správné odpovědi si můžete 
vyhledat na str. 36

Vybral František Janeček

Z VAŠICH PŘÍSPĚVKŮ
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Jiná možnost neexistuje
Hloupá podmíněná duše si může myslet, že jedná šlechetně, 

když otevírá nemocnice pro hmotné blaho nebo vzdělávací ústavy 
pro hmotné vzdělání, ale neví, že tyto činnosti jsou také nesprávné, 
protože ji neosvobodí od neustálého přecházení z jednoho těla do 
druhého. To znamená, že za své takzvané zbožné činnosti v hmot-
ném světě se člověk může narodit ve velice vznešené rodině nebo 
na vyšších planetách mezi polobohy, ale tyto činnosti jsou také ne-
správné, protože nepřinášejí osvobození. Narodit se na pěkném 
místě nebo ve vznešené rodině neznamená, že se vyhneme hmot-
nému utrpení; bolestem zrození, smrti, stáří a nemoci. Podmíněná 
duše pod vlivem hmotné přírody nechápe, že každá činnost, kterou 
vykonává pro svůj smyslový požitek, je nesprávná a že jedině čin-
nosti v oddané službě Pánu ji mohou zbavit reakcí za nesprávné 
jednání. Jelikož nepřestává jednat nesprávným způsobem, musí se 
stále stěhovat do různých těl, někdy do vyšších a jindy do nižších. 
To se nazývá saṃsāra-padavim, což znamená tento hmotný svět, 
z něhož není úniku. Chce-li někdo získat hmotné osvobození, musí 
své činnosti změnit na oddanou službu. Jiná možnost neexistuje.  

Ze Śrīmad-Bhāgavatamu vybrala 
M. Jandová

MĚSTSKÁ POLICIE
Děkujeme všem, kteří jste se zapojili do druhé sbírky pro obec 

Brantice.  Věci jsme odvezli a předali občanům obce. Do Police 
míří od nich slova díků a uznání.

Městská policie po dohodě prováděla kontroly na sportoviš-
tích ve správě města. Čas od času se na nich dějí různé vandal-
ské útoky a po návštěvách různých skupinek to mnohde vypadá, 
jako by si zde odsypal popelářský vůz. Takové chování není hodno 
tolerance. 

Pokračovaly kontroly na autobusovém nádraží zaměřené na 
dodržování zákazu kouření ve vymezených částech.

Spolupracovali jsme s obvodním oddělením policie na různých 
věcech. Společné kontroly parkování, pátrání po osobách a další.

Znovu jsme přivolávali záchrannou službu k lidem, kteří se 
ocitli v nouzi a potřebovali neprodleně lékařskou pomoc.

V Ostašské ulici dochází stále k porušování dopravních před-
pisů, a to v místě na křižovatce se spojnicí do ulice na Sibiři a za 
domy, kde se stále parkuje v prostoru křižovatky a v protisměru. 
To samé při vjezdu na Malou Ledhuj, kde značka zákaz stání je 
spíše považována za okrasný doplněk v krajině.

Tak hezký podzim.
Petr Zima, ved. strážník MP

Závěr liturgického roku
Máme tu listopad a s ním závěr krásného barveného podzimu, 

protože nebude dlouho trvat, listí ze stromů opadá a zanechá je ja-
koby bez života, jednobarevné a obnažené. Podobné je to i s ostat-
ní vegetací, ba i s celou přírodou. A život, radost i optimismus, 
jako by se vytrácely i ze společnosti - nálady jsou stále rozjitřené  
a k nejistotě z budoucího vývoje u nás i ve světě (v souvislosti  
s válečnými konflikty), se přidaly i těžkosti a starosti po nedávných 
devastujících povodních. Lidská solidarita, pracovitost a vůle jsou 
sice silnou motivací a mocnými prostředky, ale mají své limity. A tak 
jediným zdrojem trvalé naděje, lásky a milosrdenství, a také spásy, 
zůstává Bůh a Kristova oběť na kříži. Kéž zvítězí dobro a zavládne 
mír. V církvi je před námi poslední měsíc liturgického roku. Na jeho 
počátku prožijeme Slavnost Všech svatých, při které se můžeme po-
vzbudit velkým společenstvím našich patronů a přímluvců, kteří za 
nás „orodují“ a inspirují nás. Poté, v křesťanské naději, vzpomene-
me na naše zesnulé, kterým tak můžeme prokázat službu modlitby 
a přímluvy, na cestě do Boží náruče. Tato zastavení jsou pro nás 
důležitá jednak proto, abychom si uvědomili, že nejsme pány nad 
životem ani smrtí, ale také proto, abychom i v těchto situacích obje-
vili Boží blízkost a péči. V průběhu listopadu si pak mimo jiné při-
pomeneme třeba památku sv. Martina, původně římského vojáka  
a poté biskupa a svátek sv. Anežky České, přemyslovské princez-
ny, zakladatelky špitálu a řeholnice s diplomatickými schopnostmi.  
V posledním listopadovém týdnu se také koná Červená středa, což 
je mezinárodní připomínka lidí, pronásledovaných pro svoji víru. 
V závěru měsíce pak prožijeme Slavnost Ježíše Krista Krále, kterou 
ukončíme liturgický rok. A v neděli 1. prosince vstoupíme 1. ad-
ventní nedělí do doby adventní a nového liturgického roku.

Liturgický kalendář:
1. listopadu -  Slavnost VŠECH SVATÝCH
2. listopadu -  VZPOMÍNKA NA VŠECHNY VĚRNÉ ZEMŘELÉ 
3. listopadu -  31. neděle v mezidobí (cyklus B) 
4. listopadu -  Památka sv. Karla Boromejského, biskupa,   
 pečovatele o nemocné
10. listopadu -  32. neděle v mezidobí 
11. listopadu -  Památka sv. Martina,  biskupa
13. listopadu -  Památka sv. Anežky České, panny
17. listopadu -   33. neděle v mezidobí, Den studenstva, státní   
 svátek, 
23. listopadu - v královéhradecké diecézi SLAVNOST SV.   
 KLEMENTA I., papeže a mučedníka, hl. patrona 

24. listopadu -  Slavnost JEŽÍŠE KRISTA KRÁLE (končí cykl. B)
30. listopadu -  Svátek sv. Ondřeje, apoštola
1. prosince - 1. neděle adventní (začíná cyklus C)

Bohoslužby v listopadu:
 y v úterý a v pátek mše sv. od 17.00 hod.     
 y ve čtvrtek mše sv. od 8.00 hod.
 y v sobotu mše sv. s nedělní platností od 17.00 hod. 
 y v neděli mše sv. od 9.30 hod. 
 y v pátek 1. listopadu - Slavnost VŠECH SVATÝCH - mše sv. od 

17.00 hod.    
 y v sobotu 2. listopadu - VZPOMÍNKA NA VŠECHNY VĚRNÉ ZE-

MŘELÉ - mše sv. od 17.00 hod. ve hřbitovní kapli, poté průvod s 
modlitbami na hřbitově

Úřední hodiny: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po bohoslužbě; případně podle potřeby 
po domluvě s knězem.
Kontakt na kněze a další informace ze života farnosti nalezne-
te také na webových stránkách farnosti - www.farnostpolice.cz. 

27. listopadu 2024 se letos připomíná 
mezinárodní Červená středa

Jedná se o aktivitu, která byla založena 
britskou organizací Aid to the Church in Need 
(Církev v nouzi) a ve světě probíhá již řadu 
let. Letošní 7. ročník Červené středy v České 
republice je společnou akcí České biskupské 
konference, Ekumenické rady církví a Federace 
židovských obcí. Jejím cílem je upozornit na 

problematiku náboženské svobody a pronásledování pro víru 
ve světě. Základním poselstvím této iniciativy je prosazování svo-
body vyznání, vzájemné tolerance ve společnosti a podpoření so-
lidarity se všemi obětmi pro víru. Znakem této iniciativy je roz-
svícené červené světlo, symbolizující krev trpících pro víru. 
Červeným světlem bývají nasvíceny památky a veřejné stavby. 
Letos bude v Praze opět nasvícen husitský kostel svatého Mikuláše 
na Staroměstském náměstí, Staronová synagoga, kostel P. Marie 
Sněžné, Rudolfinum a další významné památky. Záštitu Červené 
středě 2024 udělili ministr zahraničních věcí ČR Jan Lipavský, 
ministr kultury Martin Baxa a rektorka Univerzity Karlovy prof. 
Milena Králíčková.

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje
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Z CÍRKVÍ 

Proč na tom záleží?
Šest lidí z deseti na Zemi nemá náboženskou svobodu. Vážná 

porušení náboženské svobody se dějí ve 61 zemích. Největší nebez-
pečí představuje islamismus, autoritářské režimy a nacionalismus. 
Mohlo by se na první pohled zdát, že zasazovat se za svobodu víry 
a vyznání je něco vzdáleného, co se nás dnes a tady bezprostředně 
nedotýká. Není tomu ale tak, z řady důvodů je to otázka i pro nás 
bezprostředně relevantní.
1) Jaký smysl má zastávat se pronásledovaných lidí na 
druhém konci světa?

Už v Bibli můžeme číst, že trpí-li nějaká část těla, trpí spolu 
s ní celé tělo. Sami můžeme žít v relativní náboženské svobodě, ale 
mnozí pamatujeme dobu ještě nedávno minulou, kdy tomu tak ne-
bylo. Máme tedy morální povinnost postavit se za ty, kterým je tato 
základní lidská svoboda upírána. Pomoc a solidarita zvenčí je pro 
ty, kteří trpí útlakem, velkou morální oporou. A člověk, který si je 
vědom, že se ví o jeho situaci a že za něj někdo pozvedá hlas, má 
větší odvahu se postavit sám na odpor proti pronásledování a sou-
časně mu to dodává sílu žít v situaci, v níž se nachází.
2) Proč je právo na svobodu vyznání základním lidským 
právem?

Lidská práva a jejich obrana jsou jedním ze základů naší spo-
lečnosti. Ochrana lidských práv je zakotvena v mnoha dokumen-
tech, především v Listině práv a svobod, která je součástí našich 
právních řádů. Z historické zkušenosti víme, že lidská práva, a mezi 
nimi často jako jedno z prvních právo na svobodu vyznání, 
bývají trnem v oku různých diktatur a totalitních režimů. 
Představitelé totalitní moci si dělají právo nato, být sami 
jakýmisi „bohy“, a rozhodovat i o myšlení a svědomí svých 
„poddaných“. Svoboda vyznávat svou víru a náboženství, 
tedy vztahovat se k tomu, co přesahuje tento svět, je úhel-
ným kamenem všech ostatních svobod.
3) Jaké jsou židovsko-křesťanské kořeny lidských práv?

Dnešní systém lidských práv se zrodil z židovsko-křesťanské 
úcty k jednotlivci, jeho jedinečnosti a jeho svobodného svědomí. 

Humanismus tento koncept převzal, i když ho odtrhl od jeho původ-
ního zakotvení v teologické výpovědi o člověku, jako obrazu Božím. 
Ochrana lidských práv ale přesto zůstává úkolem i pro člověka vě-
řícího. Dějiny spásy jsou v křesťanském i v židovském chápání Boží 
snahou lidskou svobodu, a tedy práva člověka neobejít, ale vyvážit 
účinky lidských rozhodnutí svým milosrdenstvím. 
4) Jaký má západní systém hodnot limity a „Achilovy 
paty“

Protože platí základní pravidlo lidského soužití „moje právo 
končí tam, kde začíná právo druhého člověka“, může se stát, že je 
v některých případech právo člověka vyloženo tak extenzivně, že 
je tím právo druhého potlačováno. To vede k napětí a ke konflik-
tu. Stejně tak pokud koncept lidských práv odtrhneme od jeho ná-
boženského základu, tedy od důstojnosti, kterou člověku dává ve 
stvoření Bůh, stane se měřítkem všeho pouze egoistický jednotlivec  
a jeho tužby. 
Letos si Červenou středu připomeneme i v Polici n. M. Její 
součástí bude červené nasvícení vstupní strany kostela 
Nanebevzetí P. Marie a podvečerní modlitební setkání. Viz 
pozvánka:

za ŘK farnost Ing. Jan Troutnar

V neděli 20. října jsme ve farnosti prožili Misijní neděli, 
s připomínkou a modlitbou za Papežské misijní dílo a misie 
mezi potřebnými ve světě. Bohoslužbu doprovodila kytarová 
schola s dětmi.

Více informací na www.cervenastreda.cz – www.facebook.com/cervenastreda 
 

Akci koordinuje Česká biskupská konference společně s Ekumenickou radou církví v ČR a Federací 
židovských obcí v ČR ve spolupráci s křesťanskou organizací Aid to the Church in Need. 

 

 Červená středa                               

                  27. listopadu 2024 
           
 
 

Mezinárodní připomínka lidí 
pronásledovaných pro víru 

 
 

 
„Je dobré připomenout společnosti, která žije v pokoji a pohodě,  
že i dnes je na světě mnoho těch, kteří trpí pro víru.“                                                                                        
 

arcibiskup Jan Graubner  
 

Modlitební setkání  
v kostele Nanebevzetí P. Marie v Polici nad Metují 
(přineste si červenou svíčku) 
 

začátek od 18 hod.   
 

Připojte se ke společné podpoře  
pronásledovaným pro náboženské přesvědčení. 
 

PROČ? 
Šest lidí z deseti na Zemi nemá náboženskou svobodu. 62 zemí světa nerespektuje 
svobodu vyznání a vážná porušení náboženské svobody se dějí ve 26 zemích světa. 
V tento den chceme více myslet a modlit se za lidi pronásledované pro své 
náboženské přesvědčení na celém světě. Základním poselstvím iniciativy je 
prosazování svobody vyznání, vzájemné tolerance ve společnosti a podpoření 
solidarity se všemi obětmi pro víru ve světě. 

SPRÁVNÉ ODPOVĚDI KE KVÍZU ZE ZAJÍMAVOSTÍ A KURIOZIT ZE STR. 34
1. a) Gaius Julius Caesar, b) Galileo Galilei, c) Madame Pompadourová, 

d) opět Gaius Julius Caesar, e) Sokrates, f) znovu Caesar, g) Marcus 
Tullius Cicero, h) Jan Sladký – Kozina, i) Jan Lucemburský, j) kněžna 
Libuše, k) Ludvík XIV., zvaný Král Slunce, l) Archimédes

2. a) Dobrý voják Švejk, b) Hamlet, c) Cyrano de Bergerac, d) babička ze 
stejnojmenné knihy Boženy Němcové, e) kněžna Zaháňská o babičce 
v téže knize

3. a) Hardy, b) Voskovec, c) Grossmann (Sobota), d) Šlitr, e) Kotvald,  
f) dr. Watson, g) Goliáš, h) Jacinta, i) Old Shatterhand, j) Sundance 
Kid, k) Patašon

4. a) Sokrates, b) admirál Nelson, c) Napoleon Bonaparte, d) Karel Ča-
pek, e) Wolfgang von Goethe

5. a) Hunský vládce Atila, b) Ahasver, c) rytíř Don Qijote de la Macha,  
d) Harpagon, e) Arsene Lupin

6. a) Julie, b) Břetislav, c) Mahulena, d) Hamlet, e) Isolda, f) Adam,  
g) Kleopatra, h) Faust, i) Šárka, j) rytíř des Grieux

7. a) Jemeljan Pugačov, b) Jan Sladký-Kozina, c)  Simón Bolivar, d) Juro 
Jánošík, e) Giuseppe Garibaldi, f) Lájos Kossuth, g) Robin Hood,  
h) Ernesto Che Guevara, i) Vilém Tell, j) Tadeusz Kosciuszko

8. a) Damoklův meč, b) Jiříkovo vidění, c) Ariadnina niť, d) Ikarův pád, 
e) Tantalova muka, f) Kolumbovo vejce, g) Augiášův chlév, h) Noemo-
va archa, i) Jobova zvěst, j) Paridův soud,

9. k) Kainovo znamení, l) Pyrrhovo vítězství, m) Prokrustovo (nebo 
také Záhořovo) lože, n) Danajský dar                                                                   F. J.
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Jitka Krásná oceněna za celoživotní přínos 
sportu a sokolskému hnutí

V letošním roce byla Jitka Krásná, dlouholetá cvičitelka a tre-
nérka, oceněna za svůj mimořádný přínos sportu a sokolskému 
hnutí. Toto uznání přišlo v jejím jubilejním roce, kdy oslavila krás-
né životní jubileum. Jitka Krásná zasvětila téměř 60 let svého života 
cvičitelské a trenérské práci, během níž vychovala stovky cvičenek 
a cvičenců, včetně reprezentantů ve sportovní gymnastice.

Během své kariéry se sestra Krásná zúčastnila se svými svěřen-
ci mnoha významných událostí, jako byly spartakiády či všesokol-
ské slety. Vedla závodníky nejen ve sportovní a moderní gymnasti-
ce, ale také v sokolské všestrannosti. Všechna její úsilí byla vedena 
v duchu Fair Play a s důrazem na olympijské hodnoty, které vštěpo-
vala všem svým svěřencům.

I v současné době je Jitka Krásná aktivní členkou cvičitelského 
sboru, kde neúnavně předává své bohaté zkušenosti nové generaci 
trenérů a cvičitelů, a především vychovává své nástupce. Toto oce-
nění je tak nejen uznáním její nezištné práce, ale také inspirací pro 
všechny, kteří se věnují sportu a výchově mládeže.

Večer sokolských světel v Polici připomněl 
Památný den sokolstva

V úterý 8. října se v Polici konal tradiční večer sokolských svě-
tel při příležitosti Památného dne sokolstva. Tento den je věno-
ván vzpomínce na sokoly, kteří padli za druhé světové války, když  
se postavili proti nacistické okupaci.

Večer začal setkáním před místní sokolovnou, kde se shro-
máždili členové a příznivci Sokola. K účastníkům se zde připojil 
také starosta města Jiří Škop, který spolu s nimi zamířil k pamětní 
descese jmény padlých legionářů, nacházející se pod radnicí, kde 
pronesl několik slov na počest padlých sokolů a vyzdvihl význam 
sokolských hodnot pro dnešní společnost.

Po proslovu následoval přesun do Hasičárny, kde byla připrave-
na dílna na výrobu lodiček se světýlky, do kterých se účastníci moh-
li zapojit. Pro přítomné bylo také připraveno drobné občerstvení. 
Večer vyvrcholil průvodem s lampiony k náhonu u koupaliště, kde 
účastníci vypustili na hladinu lodičky se světýlky jako symbol vzpo-

mínky a naděje.
Celá akce probí-

hala ve slavnostní 
a pietní atmosféře, 
přičemž všichni pří-
tomní, včetně pří-
znivců Sokola a ve-
řejnosti, se zapojili 
do uctění památky 
sokolských hrdinů, 
kteří bojovali za 
svobodu a sprave-
dlnost. Tento večer 
tak připomněl nejen 
historické události, 
ale také pokračující 
význam sokolských 
ideálů v dnešní 
době.

Daniel Klimeš

T.J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ

SPORT

PĚKOVSKÁ KŘEČ
SK Pěkov uspořádal v sobotu 13.července další ročník Nočního no-

hejbalového turnaje  „Pěkovská křeč“. Stejně jako vloni si každý hráč 
svého spoluhráče losoval a poté se začalo hrát systémem každý s kaž-
dým. Celkem se na turnaj dostavilo 28 hráčů z blízkého i vzdáleného 
okolí. Bohužel Nás tentokrát zradilo počasí a zhruba v polovině ode-
hraných zápasů přišla bouřka s přívalovým deštěm, který z našeho 
nohejbalového kurtu udělal brouzdaliště pro děti.  Nečekanou dešťo-
vou nadílku využily dva pěkovští  akvabeláci  k zábavnému vystoupení 
„Jízdě po bojleru“ viz. foto.  Vzhledem k náročnému časovému progra-
mu hráčů bude turnaj dohrát až v prosincovém termínu v bukovic-
kém Artamonu.  Velké díky patří městu Police nad Metují, za finanční 
podporu turnaje.

Za SK Pěkov Jan Pataki
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SPORT  

Horolezecký klub Ostaš a jeho činnost v 2024
I když rok ještě nekončí, rádi bychom 

Vás informovali o činnosti klubu. Rok začí-
ná našimi tradičními závody na naší stěně 
pro dospělé a mládež. O této akci jsme již 
informovali na jaře v Polickém měsíčníku. 
Lezení na stěně je pro lezeckou veřejnost 
umožněno od října do května 5 dní v týdnu 
a je skvělou možností ke sportovní aktivitě 
během období, kdy je brzo tma a počasí čas-
to taky nepřeje outdoorové aktivitě. Stěnu 
ovšem využíváme celoročně pro vlastní 
potřebu. Především pro kroužek mládeže  
a lezení rodičů s dětmi.  Právě kroužek mlá-
deže má naši nejvyšší prioritu. Věnujeme se 
nejen pravidelné tréninkové činnosti, ale i 

víkendovým aktivitám a soutěžní činnosti. 
Trénujeme také ve skalách, tak abychom 
vedli k naší tradici pískovcového lezení. Na 
závěr školního roku vyrážíme každoročně 
na soustředění do některé ze skalních ob-
lastí ČR. Tentokrát jsme zamířili na Kozelku 
do Plzeňského kraje. Prodloužený víkend 
jsme na plno využili k procvičení všech do-
vedností z tréninků a stmelení kolektivu. 
S vybranými jedinci se účastníme závodů 
všech výkonnostních tříd. Eva Hrušková 
a Lukáš Balák si díky účasti na závodech 
1. ligy ČHS vylezli nominaci na olympiádu 
dětí a mládeže za Královehradecký kraj. 
Další velký úspěch je titul Akademického 

mistra ČR v boul-
deru pro Michaelu 
Hornychovou. Štěpán 
Urbanovský zvítězil 
na 3. lize v boulderu. 
Z místních závodů 
naše závodní parta 
vozí pravidelně me-
dailová umístění.  Od 
září pokračujeme  
a doplňujeme náš 
tým o celou řadu no-
váčků. Těší nás zájem 
o lezení, jako pohybo-
vou aktivitu a je jen 
škoda, že naše kapa-
cita je omezená a ne-
umožňuje navýšení. 
Tímto se omlouvá-
me všem, které jsme 

museli odmítnout. Závěr roku budeme vě-
novat výchově nováčků a přípravě závodní-
ho týmu ať už na olympiádu nebo na závo-
dy, které plní kalendář sportovního lezení.  
To vše není možné bez zapojení členů klubu 
a podpory ze strany našich partnerů, kteří 
přispívají na naši činnost. Děkujeme městu 
Police nad Metují za podporu a věříme, že 
naše práce a výsledky jsou pro město dobře 
investovanými prostředky.

Tomáš Hornych, předseda HKO

HC WIKOV HRONOV informuje...
Zdejší hokejový klub je 

od roku 2017 zapojen do 
projektu Pojď hrát hokej. 
Jedná se o rozvojový pro-
jekt Českého hokeje, který 
funguje již od roku 2016. 
Je dlouhodobě zaměřený 

nejen na získávání nových hokejistů, ale také 
na celkové zlepšení pohybové gramotnosti  
a na všeobecnou sportovní průpravu. Český 
hokej v rámci projektu Pojď hrát hokej na-
kupuje výstroj a hokejové sety pro nejmenší 
hokejisty. Rodiče malých talentovaných ho-
kejistek a hokejistů tak nemusí na počátku 
hokejové etapy řešit nákup výstroje, kterou 
by si třeba nemohli sami pořídit. Kluby tak 

mohou díky každoroční podpoře Českého 
hokeje hráčům výstroje zapůjčit.

Letošní akce Pojď hrát hokej proběhla 
v Hronově dne 26.9.2024 od 15:45 hodin. 
V rámci probíhajícího Týdne hokeje si tak 
děti mohly vyzkoušet, jaké to je hrát hokej 
a seznámit se s prostředím zdejšího hoke-
jového stánku.

Nově příchozí děti byly po zaregis-
trování do projektu odměněny drobnými 
předměty a hned se zařadily vedle svých 
zkušenějších kamarádů. Pod dohledem 
zkušených trenérů si užily různé hry, cvi-
čení, soutěže. Realizační tým projektu po-
řizoval fotografie organizoval dění na ledě  
i v zázemí zimního stadionu. Rodiče dětí si 

vyslechli prezentaci trenéra hronovského 
hokejové mládeže Jana Pavelky. Na závěr 
této podařené akce se společně všichni 
zúčastnění vyfotografovali. Na akci dora-
zilo celkem 12 nových zájemců o hokejový 
sport.

Hokejová školička bruslení
Každou sobotu od 08:00 hodin pořá-

dá zdejší hokejový klub školičku bruslení. 
Zájemců pomalu přibývá z čehož máme vel-
kou radost. Přesto budeme rádi, když naše 
řady se dále budou rozrůstat. Pro rodiče  
a děti připravujeme nové benefity. Takže  
v sobotu se na vás těšíme. 

Jan Pavelka, HC WIKOV HRONOV
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ČTVRTÁ LIGA A MOL CUP
Účastník Evropské konferenční ligy Mladá Boleslav v Polici!!!

Tak, jako si před deseti lety nikdo nedovedl představit zájezd 
na utkání 4.ligy do Benešova, tak ještě loni nemohl tušit, že se  
v Polici sehraje soutěžní zápas s prvoligovým celkem a navíc účast-
níkem jednoho z evropských pohárů. Mladá Boleslav tak kromě 
švýcarského Lugana, portugalského Guiamaraese či španělského 
Betisu Sevilla dostala dalšího těžkého soupeře.    

Výše uvedený podtitulek by se spíše hodil do “Hlasů z Kvíčerova” 
jako nadsázka proti něčemu neuskutečnitelnému, typu “Marťani 
přistáli na Splachově”. 

Další utkání 4.ligy skupiny C jsme sehráli na útulném stadiónku 
v Dobrovicích nedaleko Mladé Boleslavi. Myslí zde na diváka, i když 
jich moc nechodí, a kromě pěkné tribunky v těsné blízkosti hřiště 
mají i lavičky se stolky opatřené slunečníky, takže utkání lze po-
hodlně sledovat, aniž by bylo nutné příliš se vzdalovat od občerst-
vovací stanice.  

Do zápasu jsme vstoupili bez čtyř hráčů základní sestavy 
(Strasser, Čáp, Breda, Matějka), přesto jsme si vedli velice dobře 
a po vydařených střelách Martina Jirouta a Pavla France jsme ve 
20.minutě vedli 2:0. Tento stav se nelíbil nejen domácím příznivcům, 
ale ani rozhodčímu a ten se rozhodl, že je s tímto stavem potřeba 
něco udělat. Po souboji a lehkém postrčení ramenem v rohu našeho 
pokutového území nařídil proti nám penaltu a bylo to 2:1. Za chví-
li bylo ještě hůř a po střele, která nepatřila k nechytatelným, bylo 
srovnáno na 2:2.

My jsme vstřelili ještě v 1.poločase třetí gól po přihrávce  
z trestného kopu před branku, naše radost však byla předčasná. Při 
běžeckém souboji s Francikem úplně mimo hru upadl domácí hráč 
a rozhodčí branku neuznal kvůli faulu našeho hráče. Ze záznamu  
z utkání lze vyčíst, že obránce bránil rukou našemu hráči v pohybu, 
žádný faul Francika k vidění není.

To ale ze strany rozhodčích nebylo vše. Obdobná situace ve 
druhém poločase, dáváme další gól, pomezní rozhodčí signalizu-
je ofsajd a ani náš v pořadí čtvrtý gól uznán není. Zkoumal jsem 
záznam z utkání ještě pečlivěji než VAR, zastavoval si ho v době 
přihrávky několikrát, ofsajd jsem však neobjevil. V rámci objek-
tivity musím uznat, že záběr kamery, umístěné uprostřed hřiště, 
nemusí být průkazný.  

Nakonec jsme ustáli i závěrečný tlak soupeře, který odstar-
toval hlavní rozhodčí odpískáním faulu v půlce hřiště proti nám 
po férovém vzdušném souboji “rameno na rameno” a následně 
nařízením rohového kopu místo odkopu od brány. Tento tlak však 
neustál v hledišti přítomný Petr Hauk a znechucen opustil stadión 
ještě před závěrečným hvizdem rozhodčího se slovy směrem ke 
svému synkovi: “Wildo, odhlásím tě z fotbalu a budeš se věnovat 
jen plavání”. 

Snad tento silný fotbalový zážitek Petrovi nezabrání v dalším 
sponzorování Spartaku a nadále umožní příznivcům polického 
fotbalu sledovat kvalitní zápasy, byť možná čas od času trochu 
“cinknuté”.

Není divu, že při tomto způsobu řízení zápasu docházelo ze 

strany polických 
příznivců k ostré 
kritice rozhodčích  
a ke slovním po-
tyčkám s domácími 
diváky. Vlastně neby-
lo ani daleko k “ruční 
konfrontaci”. Asi se po 
posledních zkušenos-
tech s rozhodčími 
nemůžeme příliš di-
vit, že na zápasy 4.ligy 
nechodí téměř žádní 
diváci.

Výstižně všechno 
dění později označil 
předseda Karel 
Klimeš: “Bylo to po-
etické odpoledne”… 

Další zápas jsme 
sehráli v rámci “MOL 
cupu” hned následu-
jící středu v Polici 
proti Slavii Karlovy 
Vary. V případě 
vítězství nás v dalším 
kole čekal na 100% účastník 1.nebo 2.ligy. 

Od začátku se hrál oboustranně výborný, útočný fotbal se šan-
cemi na obou stranách. My jsme se dvěma góly Martina “Mazlíka” 
Jirouta v 1.poločase ujali vedení 2:0. Škoda, že tento hráč další dvě 
“tutovky” neproměnil.

V poločase druhém jsme předváděli krásné akce, často na jeden 
dotek, žádnou jsme však bohužel nedotáhli do konce. Vrcholem byl 
nájezd “Makiho”, který běžel sám na brankáře z půlky hřiště, uvol-
nil se kličkou a místo střely do prázdné brány zvolil přihrávku na 
dalšího našeho nabíhajícího hráče. Ten z toho byl tak překvapen, že 
branku nedal. Bylo to již v nastaveném čase, takže to až tolik neva-
dilo. Nakonec ani nevadilo, že na začátku 2.poločasu rozhodčí nena-
řídil v náš prospěch pokutový kop po zákroku na Jirku Vondráčka, 
který se chystal ke střele sám před brankářem. Vyhráli jsme 2:0, do-
stali se mezi 32 nejlepších týmů poháru(!) a ve 3.kole jsme 30.října 
v Polici přivítali prvoligovou Mladou Boleslav. Komentář k utkání 
až v příštím čísle PM.

Tajná přání na souboj se Slavií či Spartou sice nevyšla, ale i tak 
je to událost pro Polici mimořádná, na “Facebooku” přirovnaná  
k pádu meteoritu v Suchodole roku 1969…   

Následovalo soutěžní utkání 4.ligy s Trutnovem na domácím 
hřišti. Již ve 4.minutě jsme se ujali vedení Tomášem Pácaltem, pro 
něhož to byla první branka v dresu Spartaku. Jednalo se o stejnou 
herní situaci jako při našich neuznaných gólech v Dobrovicích, 
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Dospělí a fotbalové přípravky v okrese
Účast dospělých představuje naše “béčko”, které v dalším kole 

okresního přeboru zavítalo na horkou půdu a šikmou plochu do 
Zábrodí.

Po déletrvajícím zranění se do mužstva vrátil rychlík Tomáš 
Rotter a již ve 2.minutě zápasu vstřelil náš vedoucí gól. Do poločasu 
přidal ještě dva Jakub Kindl a vedli jsme 3:1. Do druhého poločasu 
nastoupil v den svých šestnáctých narozenin Jirka Tauc nejmladší  
a oslavil je gólem. I jeho zásluhou jsme tak vyhráli 4:1. Jirka si tento 
den fotbalu užil, dopoledne sehrál ještě celý zápas v dorosteneckém 
týmu. 

Další náš soupeř k nám přijel z Hejtmánkovic. V minulém 
ročníku jsme zvítězili 6:0, letos byl zápas mnohem vyrovnanější. 
Několik našich střel v úvodu zneškodnil hejtmánkovický brankář, 
naopak náš brankář nestačil na výborně kopnutý trestňák stoper-
em Harasevičem a v poločase jsme 1:0 prohrávali.

V poločase druhém jsme vyrovnali Jakubem Kindlem, který hla-
vou dopravil do sítě balón, vyražený brankářem. Ke konci zápasu 
nám vyšla jedna z mála podařených kombinací a volný Šíďa sám 
před brankářem zúročil své dlouholeté zkušenosti s proměňováním 
vyložených šancí. Po nepříliš dobrém výkonu jsme tak přece jen 

těsně zvítězili 2:1. 
Ve střetnutí následujícím na Babí jsme se ujali vedení Jardou 

Čermákem, v posledních třech minutách 1.poločasu jme však inka-
sovali 2 branky a o vedení přišli. V poločase druhém Kuba Kindl 
alespoň vyrovnal na 2:2 a tímto výsledkem také utkání skončilo. 

tentokrát naštěstí rozhodčí žádný prohře-
šek proti pravidlům neobjevil.

Několik našich dalších střel výbornými 
zákroky zlikvidoval soupeřův brankář, na-
opak trutnovští stihli ještě v 1.poločase 
vyrovnat.

Na začátku poločasu druhého jsme 
se vydařenou přízemní střelou z dvaceti 
metrů v podání “Makiho” ujali vedení.  
A když už jsme se těšili na výhru, dostali 
jsme v 83.minutě vyrovnávací gól, takže ut-
kání po vyrovnaném průběhu skončilo 2:2. 
Remízový byl tentokráte i výkon rozhodčích, 
kteří žádnému týmu nenadržovali.

Za týden v sobotu časně ráno do Hrádku 
nad Nisou, začátek utkání v 10.30 hodin. 
Vzhledem k termínové kolizi se zápasy 
mladší přípravky jsem na utkání nemohl 
být přítomen a díky přímému videopřeno-
su jsem mohl sledovat alespoň poslední čt-
vrthodinku duelu. V tomto časovém úseku 
jsme měli šance vstřelit čtyři góly a naopak 
mohli dva obdržet. Pokud v tomto duchu 
probíhaly i předchozí minuty, pak je téměř 
zázrak, že utkání skončilo 0:0.

Jak se říká, bod zvenku dobrý, ale již šest 
kol marně čekáme na vítězství. Výsledky 
0:2, 0:2, 1:2, 2:2, 2:2, 0:0. Moc gólů sice 
nedostáváme, ale také nedáváme. Damani, 
vrať se! 

A za týden v Brandýse nad Labem 
bude hodně těžké tuto nepříznivou bilanci 
změnit. Bohužel utkání dopadlo podle před-
pokladů. V poločase jsme prohrávali 0:2, 
Serhii Makarenko snížil, to ale bylo z naší 
strany vše. I přes dobrý výkon jsme podle-
hli 1:2. Z posledních sedmi zápasů jsme 
získali pouze tři body a pokud nezačneme 
proměňovat gólové šance, nedopadneme 
lépe ani v následujících zápasech. 

Ve středu 16.října byla na polickém 
hřišti na programu dohrávka odloženého 
utkání s mužstvem Chrudim “B”. Do zápa-
su v dresu soupeře nastoupilo šest hráčů 
z kádru “A” mužstva, které je momentál-
ně na druhém místě 2.ligy. Podle zápisů 
rozhodčích z odehraných utkání chru-
dimského “áčka” čtyři z nich pravidelně 
2.ligu také hrají, navíc brankář dělá náhrad-
níka. Jen černoušek Alabi si zatím 2.ligu 
nezahrál.

Hned po několika vteřinách hry jsme 
mohli prohrávat, když se dobře identifiko-
vatelný hráč Alabi dostal až před našeho 
brankáře Lukáše Lorence. Ten mu však 
včasným vyběnutím šanci zmařil. V osmé 
minutě po centru Francika trefil Maki hla-
vou břevno, Jirka Vondráček odražený 
míč dopravil také hlavou do sítě a vedli 
jsme 1:0. Za dalších pět minut po zákroku 

na pronikajícího Kubu Matějku nařídil 
rozhodčí penaltu, po deseti zápasech po-
prvé v náš prospěch. Roman Čáp proměnil 
a vedli jsme 2:0. Roman později ještě trefil 
břevno, Francik z poloviny hřiště přehodil 
brankáře, ale i branku, soupeřovy nebez-
pečné útoky končily střelami do ochranné 
sítě a poločas tak skončil 2:0.

Pět minut po změně stran vstřelil po 
akci Makiho Jirka Vondráček svůj druhý gól 
v zápase a vedli jsme 3:0. Od té doby jsme 
předváděli pěkné akce, které však nevedly 
vinou nepřesných nebo nedůrazných střel 
ke gólu. Přesto se zdálo, že naše pohodové 
vítězství nemůže nic ohrozit. Přišla však 
73.minuta, soupeř tečovanou střelou snížil 
a za další tři minuty jsme vedli již jen o gól. 
No a aby si divák užil napětí až do konce, 
ve druhé minutě pětiminutového nas-
tavení rozhodčí nařídil penaltu proti nám. 
Zklamání ze ztráty vítězství na poslední 
chvíli však utnul Lukáš Lorenc, který pří-
zemní střelu vyrazil a výhru jsme tak nako-
nec přece jen uhájili a po sedmi zápasech 
se mohli radovat z vítězství, a to nad velice 
zdatným soupeřem.  

O zbývajících zápasech 4.ligy a utkání 
“MOL cupu” s Mladou Boleslaví až příště,  
v čase adventním.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané        
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Kuba dává v poslední době dost gólů a tak si říkám, jaký by to byl 
hráč, kdyby občas zavítal na trénink a omezil konzumaci některých 
životadárných tekutin.

Utkání s Červeným Kostelcem “B” se hrálo v Polici na velice ná-
ročném terénu po vydatných deštích a zápasech mladšího dorostu. 
Dvakrát byl úspěšný Jakub Valtera, jedenkrát Tomáš Rotter, takže 
jsme vyhráli 3:0. Za tohoto stavu jsme vstřelili ještě další dvě bran-
ky, které nám však nebyly uznány pro (údajný?) ofsajd. Jo jo, penal-
ty a ofsajdy. Věčná témata, dokud fotbal fotbalem bude…          

Starší přípravka hrála v neděli 22.září ve Velichovkách nejpr-
ve s domácími a následně s Teplicemi. Podle trenéra Pavla Hečka 
hráči tentokrát nepodali úplně nejlepší výkon a domácím podlehli 
1:4. Nad Teplicemi vyhráli těsně 6:5. Nesmíme ale zapomínat, že za 
starší přípravku hrají i kluci, kteří věkem patří ještě do přípravky 
mladší.

Následující týden nás v Hronově nejprve čekal domácí tým spo-
jený s Velkým Poříčím a následně Stárkov. První zápas byl velice 
vyrovnaný a skončil remízou 3:3. O vítězi rozhodl až penaltový 
rozstřel. V něm jsme i díky dvěma úspěšným zákrokům brankáře 
Tobiase Hečka byli úspěšnější a vyhráli 4:3. Proti Stárkovu jsme 
měli převahu, množství šancí a zvítězili docela výrazně 11:2. 

Zápasy v Teplicích byly odehrány ve čtvrtek 10.října za vytr-
valého a vydatného deště. Tyto zápasy byly přeloženy z předchozí 
soboty kvůli vytrvalému a vydatnému dešti…

Nejprve jsme porazili domácí tým 7:4, ve druhém zápase potom 
remizovali s Náchodem 5:5. 

Další naše mise do Velichovek příliš úspěšná nebyla. Domácím 
jsme podlehli 2:5 a Hronovu/V. Poříčí 3:9. 

Ve čtvrtek 17.října jsme v dohrávce na Babí porazili družstvo 
Babí/Zábrodí 4:0, když všechny branky padly již v 1.poločase.    

Mladší přípravka podobně jako starší také jednu z cest absol-
vovala až do Velichovek. Na programu byla dohrávka odloženého 
dešťového kola proti Velichovkám a Rasoškám a předehrávka proti 
Rasoškám, takže tři zápasy.

Velichovky mají velice dobrý tým, dobře jsme ale hráli i my.  
V poločase jsme vedli 4:3, konečný výsledek 6:4 pro nás. V zápase 
nás výrazně podržel výborný Tobias Hečko v bráně.

V prvním zápase s Rasoškami jsme sice prohrávali 0:1, potom 
jsme však již měli převahu a vyhráli 9:2. Skóre nebylo výrazně jiné 
ani v zápase druhém, který skončil naším vítězstvím 8:2. Hrát se 
tam mělo ještě s Machovem, ten se však kvůli zvýšené nemocnosti 
hráčů na poslední chvíli omluvil a do Velichovek nedorazil, takže s 
Machovem se utkáme jindy.

Za chladného a deštivého počasí jsme za týden sehráli  
v Broumově nejprve zápas s domácími, který měl velmi dobrou 
úroveň, množství šancí, výborné výkony obou brankářů a skončil 
naší porážkou 5:10.

Následovaly ještě dva zápasy s Machovem, ten druhý náhradou 
za minulý týden z Velichovek. Machov přijel s minimem hráčů, tak 
jej po dohodě trenérů posílili kluci z Broumova. To mělo na výkon 
Machova výrazný vliv a v obou zápasech nás porazil. Nejprve 4:1, 
následně 7:2.

Za chladného sobotního rána 5.října jsme zavítali do České 
Skalice, kde jsme na krásném, nově vybudovaném tréninkovém 
hřišti s umělou i přírodní trávou, atletickou dráhou a potřebným 
zázemím sehráli dva zápasy. V některých městech není problém ta-
kováto sportoviště vybudovat, zatímco v jiných se o tom 20 roků jen 
mluví a realizace se odkládá a odkládá…

Nejprve jsme hráli s Modrou Skalicí. Do stavu 4:4 se družst-
va střídala ve vedení. Potom jsme zbytečnými chybami umožnili 
soupeři dostat se do dvougólového náskoku, který jsme stihli jen 
snížit a prohráli těsně 5:6.

Duel se Žlutou Skalicí se pro nás vyvíjel daleko příznivěji  
a docílili jsme v něm vysoké výhry 10:2. 

Střelce zápasů jsem si nezaznamenal, chtěl bych ale pochválit 
Pavlínku Štenglovou, která vstřelila gól po nezadržitelném sólu přes 
celé hřiště. Další svoji branku vstřelila také druhá dívka v našem 
týmu, Terezka Lantová. Debut v brance si odbyl Jakub Bernard.

Následující sobotu jsme nemuseli cestovat příliš daleko. 
Na renovovaném stadionu v Hronově jsme se utkali na umělé 
trávě s dvěma silnými soupeři. S domácím Hronovem/V. Poříčím  
a Velichovkami.

S Hronovem jsme prohrávali 0:2, podařilo se nám vyrovnat, po 
obdržení dalších dvou branek jsme opět vyrovnali a utkání skončilo 
4:4.

V penaltovém rozstřelu byl po čtyřech sériích kopů také stav 
4:4. Pátý hronovský hráč prudkou střelou do břevna oklepal veške-
rou ranní rosu na našeho brankáře. Ten se mu pak následně pomstil 
a s pomocí příznivého odrazu od tyče penaltu proměnil a rozstřel 
jsme vyhráli 5:4.

Další náš soupeř, Velichovky, hrál výrazně lépe než my a “přejel” 
nás poměrem 8:2.

Zhodnotím-li výkon našich hráčů v tomto dvojzápase, vychází 
mi, že nejlepší z kluků byla dívka Pavlínka. 

Předpřípravka v soutěži pokračovala dvěma zápasy v Zábrodí. 
Ve značně redukované sestavě podlehla domácímu týmu 2:6. Hodně 
gólů si užila v duelu s Českou Skalicí, ze kterého odešla vítězně,  
a to poměrem 14:7.  

V dalším kole měla podle rozpisu “kliku”, neboť na zápasy s ja-
roměřskými Káčaty a Lvíčaty nemusela cestovat až do Jaroměře, 
ale oba duely sehrála v nedalekém Stárkově. Oba zápasy byly vy-
rovnané a napínavé až do konce. V prvním jsme 8:10 prohráli, ve 
druhém 6:4 zvítězili.

O týden později v Červeném Kostelci jsme domácím podleh-
li 4:8 a Zábrodí, za které nastupují s povolenou výjimkou i starší 
hráči, 7:12.

Poslední dvojutkání, nikoliv podzimu, ale sehrané před uzávěrk-
ou tohoto čísla PM, jsme sehráli v České Skalici s jaroměřskými 
Lvíčaty a Káčaty. Ani dravé šelmy z divočiny, ani mírumilovní 
obyvatelé českých rybníků či vesnických dvorků nám nedokázali 
vstřelit více, než jedenáct branek a porazili nás pouze 11:5 a 11:4. 
Vytrvalým nájezdům výše uvedených živočichů čelil Robert Jenka, 
Erik Búžik, Samuel Frydrych, Tobiáš Glosser a nejmenší Lukáš 
Janda.  

Soutěže ještě neskončily, takže i za měsíc bude o čem psát.
Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané



42 Polický měsíčník  LISTOPAD 2024

SPORT  

Mladší dorost a žáci v kraji
O víkendu v čase podzimní rovnoden-

nosti nastoupil dorostenecký “Šíďa tým” v 
neděli ráno proti hráčům z Jičína. Hned po 
20 vteřinách hry jsme po střetu soupeřo-
va brankáře s naším útočníkem dostali 
možnost ujmout se vedení po nařízené pen-
altě. Jirka Tauc však trefil přesně tyč branky.  

Přesto jsme se do poločasu ujali vedení 
Jirkou Peškou. Tato branka však neměla 
platit, neboť Jirka si před střelou zpraco-
val míč rukou. Nevšiml si toho ani hlavní 
rozhodčí ani pomezní, který byl z Jičína,  
a gól platil. O nějaké přátelské atmosféře od 
té chvíle nemohla být řeč. Nemohu si však 
odpustit poznámku, že Jirka se měl sám od 
sebe k hraní rukou přiznat. Nemusí si kluci 
z dospělého fotbalu brát jen to špatné… 

Ve druhém poločase jsme přidali další 
dvě branky, takže se nemusíme červenat 
za výhru po neregulérním gólu, a vyhráli 
3:0. Zbylé dvě branky vstřelil Nikolas Lang  
a Šimon Križan. Kluci si zatím vedou 
výborně a prohráli jen jednou.

Nic na této příznivé bilanci nezměnil 
ani zápas s týmem Nová Paka/Stará Paka, 
který kluci vyhráli po výrazné převaze 4:0. 
Řadu dalších šancí ale neproměnili. Měli 
by si vzít příklad ze svého trenéra, který, 
když už se do šance dostane, tak ji sto-
procentně promění – viz vítězný gól proti 
Hejtmánkovicím.

Dva naše góly vstřelil Jirka Tauc nejm-
ladší, z penalty a po průniku přes půlku 
hřiště, po jedné Nikolas Lang a Šimon Friml.

Kluci by si zasloužili větší diváckou 
přízeň, než jen z řad rodinných příslušníků 
a několika členů mládežnických týmů. Hrají 
opravdu velice dobře. 

V neděli 13.října došlo na polickém hřiš-
ti k duelu, nazvanému “šlágr” kola. Utkal se 
v něm vedoucí tým skupiny “A” krajského 
přeboru Vrchlabí s druhým, a to jsme my.

Po pěkné akci a přihrávce před branku 
skóroval již ve 4.minutě Matyáš Kolesár  
a vedli jsme 1:0. Po našem neúspěšném za-
hrání rohového kopu a rychlém protiútoku 
však soupeř vyrovnal. Po závaru, zákroku 
brankáře a nastřelené tyčce vstřelil náš 
druhý gól Adam Macháček, třetí přidal po 
obehrání tří protihráčů Šimon Križan. Před 
závěrem poločasu jsme nechali příliš času 
a prostoru soupeřovu hráči, který snížil na 
3:2. O poločase se vyřádila příroda, na po-
lické hřiště poslala vydatný příděl deště a z 
jemného polického pažitu se stalo oraniště. 
Na to doplatil náš brankář hned po zahájení 
hry, místo odkopu se pokusil o kličku, což 
se nepovedlo, a rázem bylo srovnáno na 
3:3. Náš čtvrtý gól vstřelil Adam Macháček. 
Vrchlabským hráčům se ani přes drtivý zá-
věrečný tlak vyrovnat nepodařilo, zvítězili 
jsme ve velice kvalitním a bojovném utkání 
4:3 a jsme pouze o bod za vedoucím celkem. 
A to máme ještě utkání k dobru.     

Druhému dorosteneckému týmu 
se zatím výsledkově příliš nedaří a ra-
dost z výhry si doposud neužil. Nic na tom 

nezměnil ani poslední zápas na domácím 
hřišti, ve kterém podlehl Třebši 0:7 po 
poločase 0:3. 

V neúspěšné sérii pokračoval i nadále, 
když doma podlehl Slavii HK “B” 4:8. Po 
poločase 0:3 se kluci gólově probudili až  
v druhé části utkání. Střelci Lukáš Kaufman, 
Ondra Veverka, Saša Palla, Nikolas Lang.

Osm gólů jsme obdrželi i v dalším 
zápase v Předměřicích, kde jsme prohráli 
1:8. Jediný náš gól Matěj Švorčík, vítěz ti-
povací soutěže na soupeře ve 3.kole “MOL 
cupu”.

Utkání proti Smiřicím/Černilovu bylo 
velice skoupé na brankové příležitosti. My 
jsme si za celý zápas nevypracovali ani jed-
nu, takže konečný výsledek 0:1 není žád-
ným velkým překvapením. 

Starší žáci byli v soutěži podruhé 
úspěšní poté, co porazili kombinovaný 
tým Opočno/Dobruška 4:2. Branky Adam 
Kubeček 2x, Jáchym Šedek a Tomáš Gennert 
1x. Utkání se hrálo v Polici.

O dalším zápase jen stručně. Malšova 
Lhota – Police 13:0, poločas 6:0. Zápas 
jsem neviděl, nevím co se dělo. S Malšovou 
Lhotou jsme v minulosti hrávali vyrovnané 
duely.

K úspěšnému výsledku jsme 
se nedopracovali ani v násled-
ném střetnutí v Černíkovicích, 
kde jsme celku Černíkovice/
Solnice podlehli sice přijatelně-
jším skóre, ale přece jen, 1:3. Náš 
gól Jáchym Šedek.

Po dalším zápase doma proti 
Rychnovu nebylo nutné v zápisu 
o utkání hledat střelce našeho 
týmu, neboť jsme podlehli 0:4. 
Totéž platí i pro následující stře-
tutí v České Skalici, odkud jsme 
odjeli s porážkou 0:5.     

Mladší žáci sehráli další dva 
zápasy v Hronově netradičně  
v pátečním podvečeru. Nejprve 
porazili domácí tým Hronov/
Velké Poříčí 4:1, střelci pro mne 
neznámí, následně remizovali  
s Úpicí 1:1. Střelec Tivadar 
Laucký.

O dva dny později, v neděli 
29.září, nastoupili v Broumově 
nejprve proti domácím a vyhráli 
6:1. Tivadar Laucký skóroval 
3x, Jirka Dostál, Michal Entler  
a Matěj Rozum 1x.

Úspěšní jsme byli i v due-
lu s Úpicí, kterou jsme porazili 
těsně 2:1 góly Jakuba Kováře  
a Jáchyma Kociána.

K dalším dvěma zápasům 
jsme nikam cestovat nemuseli, 
naopak do Police za námi přije-
li soupeři z Broumova a České 
Skalice. 

Utkání s Broumovem 
bylo dlouho vyrovnané až do 

průběžného stavu 2:2. Potom nám chyba 
broumovského brankáře umožnila jít do 
vedení 3:2, v úplném závěru jsme vstřelili 
další dvě branky a konečný výsledek tak 
vyzněl 5:2 pro nás. Tři branky Matěj Rozum, 
dvakrát skóroval Michal Entler.

Nerad to píšu, ale vyrovnaný zápas  
s Českou Skalicí rozhodly neuvěřitelné chy-
by našich brankářů (o poločase se vystřídali 
a raději je nebudu jmenovat), za které by se 
ještě teď červenali i brankáři mladší pří-
pravky. Prohráli jsme 2:3. Naše góly Tivadar 
Laucký a Tobiáš Seidlman.

Za týden do Broumova, kde nás nejpr-
ve čekal soupeř, odhodlaný odčinit posled-
ní dvě porážky s naším týmem. Jednalo se  
o domácí družstvo. Jeho odhodlání přineslo 
výsledek a naši porážku 1:3. Náš jediný gól 
Seba Machovec.

Náladu jsme si vylepšili ve druhém du-
elu proti Hronovu/V. Poříčí, který skončil 
naším výrazným vítězstvím 7:1. Čtyři 
branky Tivadar Laucký, dvakrát skórovala 
Aneta Raková a jednou Matěj Rozum. 

O zbývajících zápasech podzimní části 
krajských soutěží mládeže zase až za měsíc.  

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané
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Podzim se ve sportovce nese ve znamení lyžařských přespol-
ních běhů, tak zvané podzimní části krajského poháru. První pro-
běhl 28. září ve Vrchlabí, obratnostní závod Vejlsplachy kros. Nejen 
žactvo, ale i dospělí nebo štafety rodičů s dětmi podlézali, přelézali, 
brodili a dělali kotrmelce. 5.října uspořádali Trutnováci Memoriál 
Květy Lelkové a hned v neděli 6. října Machováci Borský kros. 
My jsme na Nebíčku 13. října organizovali již 50. Běh kolo Ostaše  
a poslední byl Adršpašský kros v sobotu 19. října. Zmíněného ju-
bilejního 50. ročníku Běhu okolo Ostaše se navzdory dešti a chla-
du zúčastnilo 281 závodníků a náš klub reprezentovalo 64 členů. 
Musíme i touto cestou poděkovat vlastníkům podupaných pozem-
ků za shovívavost, spoluorganizátorům za bezproblémový průběh 
a složkám města (CKVS a TS ve spolupráci s automotoklubem) za 
zapůjčenou techniku. Bláto jsme měli skutečně až za ušima a vůbec 
za to nemohl předcházející sobotní cyklistický dualslalom, drakiá-
da a večerní koncert…

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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FINANCE OTMAN
25 let praxe ve finančním poradenství

PATRIK OTMAN
+420 603 814 386
potman@albatrosfinance.cz

Spolupráce s privátní bankou, renomovanými investičními společnostmi, 
obchodníky s cennými papíry a pojišťovnami.

Široký výběr vkladových produktů, podílových fondů, dluhopisů
a investičního zlata a drahých kovů.

Sestavení finančního návrhu pro dosažení finančních cílů a renty 
a zajištění příjmů a majetku.

v prodejně   

DAMIPA BABY 
Pro děti posezení se Santou, 
pro rodiče ke koupi svařák. 

 
V sobotu 30.11.2024 od 8.00 – do… hod.,  

Přádlácká 62, Broumov. 
 
 

NABÍZÍM ZAHRÁDKU 
Kolonie 1, Pod Havlatkou. 

Telefon: 733 685 855 

PRODÁM 
zachovalé, dámské elektrokolo SENSE HD 

v provozu od roku 2018, pohon v zádním náboji 
   

Cena k jednání 
9 900 Kč.  

 
Kontakt:  

Tel. 728 986 341 

Mimo pohárových přespoláků se účastníme 
středečního poháru v bězích do vrchu. Začali jsme 
Ruprechtickým Špičákem, pokračovali z Teplic 
na Kraví horu, ze Svatoňovic na Žaltman a kon-
cem října takzvaným „Krutoběhem“ ze Žďárek 
na Bledne Skaly. V listopadu budeme pokračovat 
během z Machova na Bor, z Bělovse na Dobrošov, 
z Police na Hvězdu a zakončíme 23. listopadu 
výběhem z Teplic na Čáp.

Seriál Primátor Cup pokračoval během 
Hronov – Náchod a navzdory termínové kolizi 
s Adršpašským přespolákem jsme i tam měli ně-
kolik reprezentantů.

A protože jsme lyžaři, účastníme se i seriálu 
měřených tréninků KladSKIroll Cup. Zahajovací 
a zároveň nejdelší část seriálu měřili Machováci 
na trase Mýto – Machov – Lhota – Ostra Góra 
– Karlów. Síly zde poměřilo 28 mužů a 9 žen. 
Dalších 9 dětí pak jelo na kratší trase od hranic. 
Druhý trénink jste možná sami zaznamenali, ve 
středu 16. října jsme jeli od bukovické zvoničky 
Hlavňovem na Hvězdu. Díky příjemnému počasí dorazilo 21 mužů 
a 8 žen. 12 dětí si pak dalo zkrácený výjezd od hlavňovského hřiště. 
Samozřejmě až na Hvězdu. Během listopadu budeme pokračovat 

z Dřevíče na Krkavčinu, z Náchoda na Dobrošov a z Nového Města 
na Sendraž. 

Pro samé závodění nám nezbývá moc času a síly na trénování, 
ale jak říká klasik, nejlepší trénink je závod a pravá sezóna bude 
až na sněhu. Proto se snažíme pilovat především techniku, když už 
máme o intenzitu a zátěž postaráno. Těší nás přístup podzimních 
nováčků, jsou z tréninků nadšení a nebojí se ani na závodech. 
Doufejme, že jim to vydrží i v zimě. Při psaní těchto řádků se 
chystáme na podzimní soustředění v Trčkově. Dá-li počasí, 
budeme v Záhoří jezdit na kolečkových lyžích a pobíhat po hřebeni 
Orlických hor. Skol!
LYŽAŘSKÝ PLES – 15. listopadu od 20 hodin.  
Předprodej již od 4. listopadu v infocentru.

Za SKI Police nad Metují 
Helena a Jan Pohlovi

Činnost klubu a námi pořádané závody finančně podporují: 
Město Police nad Metují, Královéhradecký kraj, NSA, firma 
WIKOV. Děkujeme. 



OPRAVA TOPNÉHO SYSTÉMU A ZDROJE TEPLA V ZŠ POLICE NAD METUJÍ
Firma VK INVESTING s.r.o. z Jaroměře dokončila v září 

opravu topného systému v polické základní škole spočívající 
ve výměně starých plynových kotlů za nové vysoce účinné 
kondenzační kotle zn. Baxi, strojovny tepla a opravě rozvod-
ny v tělocvičně, jídelně a kuchyni. Zároveň byl instalován 
systém měření a regulace AMIT zahrnující i vzdálenou sprá-
vu kotelny. Firma provedla zkušební provoz, tlakové zkouš-
ky, předložila veškeré doklady, revize, založila provozní de-
ník kotelny a zaškolila obsluhu. Teplota vody do jednotlivých 
topných okruhů je nyní regulována dle teploty venkovního 
prostředí pomocí řídícího systému a trojcestných armatur, 
což povede k úsporám energie.  Celkové náklady na rekon-
strukci byly vyčísleny na 3,84 mil. Kč. Práce byly provedeny 
řádně, odborně ve vzorné kvalitě a dohodnutém termínu.

Ing. Pavel Scholz, vedoucí odboru IMŽP

ÚDRŽBA STARÉ ŠKOLY – DŘEVĚNKY
I  v  letošním  roce  pokračovalo město  v  údržbě  staré  školy 

čp.15,  zvané  „dřevěnka“. Letos  byla  provedena obnova vnitř-
ních nátěrů všech oken a špalet, která navázala na loňskou ob-
novu nátěrů vnějších. Všechny dřevěné části a plochy oken byly 
zbaveny původních nátěrů, dotmeleny a ošetřeny podkladovým 
napuštědlem. Poté byly ve výrobcem doporučeném postupu pro-
vedeny nátěry jednotlivých vrstev kvalitní barvy zn. Kreidezeit, 
doporučené  pro  nátěry  památkových  objektů.  Zvolený  světlý 
odstín  byl  zachován  cca  podle  původního.  Renovaci  provedl 
v  dobré  kvalitě  místní  řemeslník  pan Michal  Kozár  se  svým 
kolegou, vybraný v rámci poptávkového řízení. Obnova je pro-
vedena  s  využitím  finančního  příspěvku Ministerstva  kultury, 
v rámci programu regenerace městské památkové zóny.        

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.  

Stav před rekonstrukcí



http://www.barcode-generator.de

CESTOVÁNÍ 
S MÍROU ŠOLCEM A JEHO KAMEROU

5. listopadu 2024 od 17 hodin
Pellyho domy
Vstupné dobrovolné

Více informací naleznete na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku.

NOVOMĚSTSKÁ FILHARMONIE
SMÍŠENÝ PĚVECKÝ SBOR
MICHAEL HOUSA � dirigent
TOMÁŠ KORBEL � dirigent

Oblastní charita Červený Kostelec srdečně 
zve na benefiční koncert

Červený Kostelec, Divadlo J. K. Tyla
1. 12. 2024 od 18:00

100% výtěžku bude použito v souladu s účelem veřejné sbírky oznámené Krajskému úřadu v Hradci Králové pod č. j. 3344/VZ/2015-9

Předprodej: www.mksck.cz Vstupné: 300 Kč Snížené vstupné: 200 Kč (dě� studen�, senioři)
Nebo osobně v IC Červený Kostelec, Česká Skalice, Náchod, Hronov, Police nad 
Metují, Nové Město nad Metují a CA Toma Úpice
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